























































































































































































































































































































پنج شنبه 25 مرداد  1403 -15 آگوست 2024 -10 صفر  1446 - شماره  27246

خبر

از  ساختمانی  کارگران  معیشت  وضعیت  می شود  پیش بینی 
سنگ کارِ  استادکارِ  یک  کنید  تصور  شما  بدتر شود؛  هم  این 
ساختمانی با ۳ یا ۴ شاگرد مشغول نصب نمای یک ساختمان 
است که ناگهان برق می رود؛ قطعی برق، کار را کامل متوقف 
می کند که هم کارفرما ضرر می کند چون پروژه دیرتر به اتمام 
می رسد و هم استادکارِ بینوا باید از جیب خود پول شاگردها 

را بپردازد. 
در روزهای اخیر، گرمای شدید همه نمودارهای تابستانیِ آب 
و  برق  کمبود  دیگر،  سوی  از  است؛  کرده  جابجا  را  هوا  و 
مکرر  خاموشی های  موجب  انرژی،  تامین  در  دولت  ناتوانی 

شده است.
قطعی برق مثل یک موجِ بدون توقف به همه جا سرایت کرد، 
تا کارخانجات و  ادارات و دفاتر گرفته  از خانه های مردم و 
تابستان  گرم  روزهای  در  کشور؛  سراسر  اقتصادی  بنگاه های 
و  شد  قطع  بیگاه  و  گاه  صنعتی  شهرک های  در  برق  امسال، 
از  بسیاری  در  رفتند؛  فرو  تابستانی  خواب  به  تولید  خطوط 
واحدهای صنعتی مادر مانند کارخانجات فولاد و ذوب، میزان 
تولید در تابستان امسال به یک سوم تقلیل یافت و حداقل دو 
فرستاده  اجباری  مرخصی  به  شبانه روز  هر  در  کاری  شیفت 

شدند.
زیان صنایع از قطعی برق

 ۳۰ تیرماه، انجمن تولیدکنندگان فولاد طی نامه ای به وزارت 
اعلام  فیمابین،  توافقات  نشدن  اجرایی  از  انتقاد  ضمن  نیرو 
برق،  دلیل محدودیت های شدید  به  ماه  تیر  از روز ۲۰  کرد: 
نامه  این  در  است.  شده  متوقف  کشور  فولاد  تولید  تقریباً 
آمده است »توقف ناخواسته ی تولید نه تنها خسارات جبران 
بلکه  داشت  خواهد  کشور  ملی  اقتصاد  و  تولید  بر  ناپذیری 
بازارهای  در  فولادسازان  تعهدات  ایفای  مختل شدن  موجب 
داخلی و بین المللی شده و اعتبار ایران در صنعت فولاد جهان 
تولید  دلیل عدم  به  این  بر  را خدشه دار خواهد کرد. علاوه 
فولاد  زنجیره  کارخانجات  نقدینگی  کمبود  چالش  فروش  و 
را  متعددی  مالی  و  بانکی  حقوقی  مسائل  و  گردیده  تشدید 

موجب خواهد شد«.
۲۰ تیرماه، نایب رئیس کمیسیون صنعت اتاق بازرگانی ایران 
از قطعی برق شهرک های صنعتی کشور به مدت دو روز در 

در  روز  قطعی یک  بیشتر گفت:  توضیح  در  و  داد  هفته خبر 
هفته حتمی و پیش بینی شده است و گاه به روز دوم هم کشیده 

شود....
انرژی  ابتدای مرداد، »بحرینیان« رئیس کمیسیون  در روزهای 
صنایع  برق  قطعی  از  ناشی  »زیان  کرد  اعلام  بازرگانی  اتاق 
روزانه بیشتر از ۵ هزار میلیارد تومان است«. البته عدد دقیق و 

قطعی این زیان روزانه، پنج هزار و ۷۱۵میلیارد تومان است.
اینکه صنایع و تولید از قطعی برق و ناتوانی در تامین انرژی 
با  انکار است؛ دولت  غیرقابل  واقعیت  متضرر می شوند، یک 
این همه تبلیغات و دمیدن در بوق و کرنا در مورد پایداری 
انرژی، در کشوری سرشار از نور تند آفتاب و بادهای سنگین، 
یک  کند؛  تامین  را  تابستان  در  مردم  نیاز  مورد  برق  نتوانسته 
عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی در این رابطه می گوید: 
را  امروز  بحران  قبل  سال  ده  از  ما  که  است  این  واقعیت 
پیش بینی می کردیم. همان ده سال قبل به وزارت نفت پیشنهاد 
دادیم که بخشی از منابع حاصل از صادرات نفت را در انرژی 
خورشیدی سرمایه گذاری کند که اگر این مهم محقق شده بود، 
از مزارع خورشیدی، بحرانی در بخش  برخورداری  با  امروز 

برق نداشتیم. آلمان این مسیر را رفته است....
آلمان و بسیاری از کشورهای مترقی و حتی در حال توسعه ی 
جهان این مسیر را رفته اند و به مقصد هم رسیده اند اما ما هنوز 
مشکل  تابستان  در  برق  تامین  جمله  از  مسائل  ساده ترین  در 
داریم و این بحرانِ علاج ناپذیر یا درست تر بگوییم، بی علاج، 
یک چهره ی دیگر هم دارد، چهره ای که کمتر دیده شده است: 
ضرر سنگین کارگران صنعتی و ساختمانی از قطعی های مکرر 

برق.
زیان کارگران از قطعی برق

تصمیم سازان  برای  اهمیت  رده های  پایین ترین  در  کارگران 
تابستان داغ امسال  و فرادستان، از شرایط به وجود آمده در 
ضرر می کنند؛ محمد. الف یک کارگر شاغل در یک کارگاه 
در  برق  وقتی  می گوید:  تهران  حاشیه های  در  قطعه سازی 
میانه روز و در ابتدای شیفت کاری ما قطع می شود، ما را به 
استحقاقی مان کم  از مرخصی  و  اجباری می فرستند  مرخصی 
مشکل  یک  به  امسال  تابستان  در  اجباری  مرخصی  می کنند! 
جدی تبدیل شده؛ فرض کنید بعداً برایمان مشکلی پیش بیاید 

دیگر  شما  شرمنده  می گویند  بگیریم،  مرخصی  بخواهیم  و 
مرخصی طلب ندارید!

مصائب  از  دیگر  یکی  را  مزایا  و  حقوق  شدن  کم  محمد، 
بی برقی و ناتوانی دولت در تامین برق می داند: »همه امید ما 
کارگران صنعتی به پاداش و آکورد تولید است که آخر ماه 
کمی حقوق مان را بالا می برد؛ این دو ماه آکورد و پاداش صفر 
بی برقی  خاطر  به  کاری مان  شیفت های  نصف  از  بیشتر  شده؛ 

تعطیل است و وقتی تولید نداریم، پاداش کجا بود؟!«
این کارگر می گوید: دو سه ماه است که حتی اندازه ی کرایه 
خانه هم درآمد نداریم، ما چه گناهی مرتکب شده ایم که باید 
چوب بی تدبیری ها و سمبل کاری ها را بخوریم، برق کشور را 

نمی توانند تامین کنند، ما رنجِ بی پولی ببریم؟!
فقط مختص  امسال،  تابستان  در  کارگران  درآمدِ  آزاد  سقوط 
بزرگ  گروه  ساختمانی،  کارگران  نیست،  صنایع  کارگران 
دیگری هستند که از قطعی برق میلیون ها تومان در هر ماه ضرر 

می کنند و جیب های خالی شان تهی تر و بی پول تر می شود.
»حسن عزتی« رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی بانه، در 
انتقاد از بی پولی سخت کارگران در این تابستان داغ و پرعطش، 
از کاهش ۳۰درصدی درآمد کارگران بخش ساختمان به علت 
قطعی برق خبر می دهد و به ایلنا می گوید: این روزها قطعی 
تولیدی  کارخانه های  فعالیت  ادامه ی  کشور،  سطح  در  برق 
صنعت  است؛  کرده  مواجه  مشکل  با  را  خدماتی  مراکز  و 
ساختمان به عنوان صنعتی که متاسفانه در کشور ما کمترین 
وضعیت  از  نمی شود،  آن  در  فعال  انسانی  نیروی  به  توجهی 
موجود متاثر شده و طبق برآوردهای انجمن صنفی کارگران 
ساختمانی شهرستان بانه، کارگران و استادکاران این بخش به 
علت قطعی برق با کاهش در آمد ۲۵ الی ۳۰ درصدی درآمد 
متاثر  یعنی رکود سنگینِ ساخت وساز  این  و  روبرو شده اند 

از قطعی برق.
به گفته وی، کارگرانی که حرفه آنها فصلی ست و تنها در یکی 
دو فصل سال )بهار و تابستان( به راحتی می توانند کار کنند، 

دست شان در حنا مانده و سفره شان خالی تر از همیشه است.
او ادامه می دهد: در مناطق کوهستانی از  اواخر پاییز تا اوایل 
امید  می رود؛  فرو  سنگین  خواب  به  ساختمان  صنعت  بهار 
ناامید  دولت،  ضعف  با  که  بود  ماه  چند  همین  به  کارگران 

شد.....
عزتی با بیان اینکه »با این شرایط پیش بینی می شود وضعیت 
اضافه  شود«  بدتر  هم  این  از  ساختمانی  کارگران  معیشت 
ساختمانی  سنگ کارِ  استادکارِ  یک  کنید  تصور  شما  می کند: 
با ۳ یا ۴ شاگرد مشغول نصب نمای یک ساختمان است که 
ناگهان برق می رود؛ قطعی برق کار را کامل متوقف می کند که 
هم کارفرما ضرر می کند چون پروژه دیرتر به اتمام می رسد و 
هم استادکارِ بینوا باید از جیب خود پول شاگردها را بپردازد.

عزتی می گوید »ناتوانی دولت در تامین برق، طبقه کارگر را 
دچار مشکل کرده«. وقتی برق می رود، همه ضرر می کنند اما 
بال شان  و  و دست  دارند  چنته  در  پله ای  و  پول  که  آن هایی 
خالی نیست، بی برقی آنقدرها برایشان مصیبت به بار نمی آورد؛ 
دهان  به  دست  و  است  روزانه  کار  به  امیدش  که  کارگری 
زندگی را می گذراند، از ناتوانی دولت در کشور باد و آفتاب، 
بیشتر از همه ضرر می کند. به راستی چرا آن روزها که جیک 
بود و پول نفت کرور کرور  نهم و دهم  جیک مستان دولت 
سرازیر می شد، فکر تابستان داغ نبودند و نیروگاه خورشیدی 
نساختند؛ چرا طناب پوسیده ی اقتصاد و معیشت را به تیرهای 
مستهلک برق گره زدند تا »مردم« بازهم چوب سهل انگاری ها، 
را  ملی  سرمایه های  شدن  میل  و  حیف  و  بی مسئولیتی ها 

بخورند؟!

سقوطآزادِدرآمدکارگراندرتابستانداغِبیبرقی

ماچوبِبیتدبیریهارامیخوریم!

از  دارو  معکوس  قاچاق  به  اشاره  با  فراجا  مرزبانی  فرمانده 
به  کشور  داخل  از  قاچاق  یا  معکوس  قاچاق  گفت:  کشور 
خارج به دلیل اختلاف قیمتِ کالاهای قاچاق در داخل کشور 

با سایر کشورهای همسایه است. 
سردار احمدعلی گودرزی، فرمانده مرزبانی فراجا در گفت وگو 
با  ایلنا درباره قاچاق معکوس گفت: قاچاق معکوس یا قاچاق 
از داخل کشور به خارج به دلیل اختلاف قیمت این کالاهای 
است.  همسایه  کشورهای  سایر  با  کشور  داخل  در  قاچاق 
مهمترین مواردی هم که در قاچاق معکوس قاچاق می شود؛ 
سوخت، احشام و در گاهی از مواقع گندم که به دلیل اختلاف 
قیمت در کشور ما و کشورهای همسایه است. همچنین دارو 
یکی دیگر از مواردی است که در قاچاق معکوس از کشور 

قاچاق می شود.
کشورهای  نیز  قاچاق  کالاهای  این  مقصد  داد:  ادامه  وی 
همسایه به ویژه کشورهای همسایه شرقی است. درخصوص 
موضوعاتی  کشور  شرق  جنوب  حوزه  در  هم  بنزین  قاچاق 
وجود دارد که البته طرح رزاق توسط سپاه در این منطقه برای 
کمک به مردم محلی انجام می شود و همه سوختی که در این 
مبارزه  قاچاق  با  ما  البته  نیست.  قاچاق  منطقه جابجا می شود 

می کنیم به ویژه قاچاق سوخت در دریا.

فرمانده مرزبانی فراجا تصریح کرد: با توجه به اینکه سامانه های 
ما به سامانه صدف وزارت نفت متصل شده است، هر شناوری 
که در دریا حرکت می کند ما متوجه می شویم که به چه میزان 
که  کشتی هایی  طریق  این  از  و  است  کرده  دریافت  سوخت 
سوخت قاچاق می کنند را شناسایی می کنیم و این کشفیات به 
صورت علمی و براساس سامانه هایی که وجود دارد صورت 
می گیرد. البته ما هنوز در بحث ته لنجی مشکلاتی داریم که 
که  دهیم  انجام  را  اقداماتی  نیز  بخش  این  در  می کنیم  تلاش 

قاچاق به حداقل برسد.
در  خود  صحبت های  از  دیگری  بخش  در  گودرزی  سردار 

درخصوص  کرد:  خاطرنشان  کوله بری  شدن  منسوخ  توضیح 
کوله بران، قانون جدید تجارت مرزی اخیرا در مجلس شورای 
شده  مقرر  قانون  این  در  است.  رسیده  تصویب  به  اسلامی 
است تجار و مرزنشینان از آن سوی مرز با بازارچه های داخل 
گمرکات، کالاهای خود را خریداری و پس از انجام تشریفات 
با مجوز رسمی کالاهای خود را وارد  گمرکی و اظهار کالا 
کشور کنند، این قانون کشور است و براساس این قانون دیگر 

نباید کوله بری داشته باشیم.
وی درباره باندهای قاچاق سلاح نیز گفت: در این زمینه ۲۶۷ 
نفر شناسایی و دستگیر شده اند که هزار و ۱۲۵ قبضه سلاح 
ضبط  و  کشف  این ها  از  بودند  جنگی  سلاح های  عمدتا  که 
شده است که بیشتر از شمال غربی و جنوب شرق کشور وارد 
می شود. البته با هماهنگی که بین ستاد کل نیروهای مسلح و 

اقلیم کردستان صورت گرفته، وضعیت بهتر شده است.
خود  صحبت های  پایانی  بخش  در  فراجا  مرزبانی  فرمانده 
درباره تردد زائران اربعین با کشتی از آبادان به بصره گفت: 
این کشتی ها از این هفته کار خود را آغاز کرده اند و روزانه 
یک الی دو شناور زائران را به بصره منتقل می کنند و با توجه 
به نزدیک شدن به ایام اربعین احتمالا تعداد شناورانی که برای 
جابجایی زائران مورد استفاده قرار می گیرد، بیشتر خواهد شد.

گفت:  کشور  اربعین  مرزی  نقل  و  حمل  قرارگاه  مسئول 
و  اتوبوس  دستگاه   ۲۵۰۰ با  امسال  اربعین  در  قرارگاه  این 
در  را  حسینی)ع(  زوار  به  رسانی  خدمت  ون  دستگاه   ۵۰۰
هشت مرز ایران و ۴ مرز داخل خاک عراق از پارکینگ ها و 
پایانه های مسافری شهرهای مقصد تا پایانه های مرزی منتهی 

به خاک عراق بر عهده دارد. 
برگزاری  به  اشاره  با  ایسنا،  با  گفت وگو  در  ضامنی  مرتضی 
نشست قرارگاه حمل و نقل مرزی اربعین کشور افزود: در این 
نشست با حضور احمد وحیدی وزیر کشور، ظاهر الفرطوسی 
استاندار  محراب  حسینی  اکبر  علی  عراق،  میسان  استاندار 
شهرداری های  امور  معاون  انوشه  سجاد  سید  و  خوزستان 
و  تردد  وضعیت  کشور  دهیاری های  و  شهرداری ها  سازمان 

جابجایی زوار اربعین حسینی)ع( در مرز چزابه بررسی شد.

کامل  آمادگی  از  اربعین  مرزی  نقل  و  قرارگاه حمل  مسئول 
برنامه ریزی،  گفت:  و  داد  خبر  زائرین  تردد  برای  قرارگاه 
 ۲ در  اجرایی  و  پشتیبانی  فنی،  قرارگاه های  ایجاد  هماهنگی، 
مرز ورودی در شرق »میرجاوه و ریمدان« و ۶ مرز خروجی 
چزابه  مهران،  خسروی،  تمرچین،  »باشماق،  عراق  خاک  به 
منذریه،  عراق»  خاک  داخل  مرز   ۴ همچنین  و  شلمچه«  و 
و  حمل  خدمات  ارائه  منظور  به  شلمچه«  و  چزابه  زرباطیه، 

نقلی به زائرین صورت گرفته است.
پیش بینی ۱۰ میلیون سفر رفت و برگشت اربعین

وی ادامه داد: برنامه ریزی مناسب برای تأمین ناوگان مورد 
منظور  به  عراق  خاک  و  خروجی  ورودی،  مرزهای  در  نیاز 
جابه جایی زائران حسینی )ع( با پیش بینی ۱۰ میلیون سفر در 

رفت و برگشت انجام شده است.

نیز گفت:  مرز چزابه  در  مستقر  ناوگان  تعداد  درباره  ضامنی 
زائرین  انتقال  و  نقل  در  اتوبوس  دستگاه   ۲۲۰ با  چزابه  مرز 
حسینی خدمت رسانی می کند و ۴۰ دستگاه اتوبوس هم در 
بر  را  زائرین  انتقال  وظیفه  العماره  تا  شیب  از  عراق  خاک 

عهده دارند.
مسئول قرارگاه حمل و نقل مرزی اربعین کشور ادامه داد: در 
داخل ایران نیز با ۱۸۰ دستگاه اتوبوس از پارکینگ ها تا پایانه 

مرزی زوار حسینی را جابجا خواهیم کرد.
انتقال اتباع خارجی از شهرهای هدف به مرز چزابه با ۵۰ ون

وی گفت: البته از مرز چزابه علاوه بر ایرانی ها، اتباع خارجی 
نیز از این مسیر تردد خواهند داشت و طبیعتاً در روزهای آتی 
اتباع  انتقال  کار  نیز  ون  دستگاه   ۵۰ و  شد  خواهد  تر  شلوغ 
خارجی از شهرهای هدف به مرز چزابه را انجام خواهند داد.

فرماندهمرزبانیفراجا:

»دارو«ازکشورقاچاقمیشود
مقصدکالاهایقاچاق،کشورهایهمسایهاست

مسئولقرارگاهحملونقلمرزیاربعینکشورخبرداد

استقرار۲۵۰۰اتوبوسو۵۰۰وندر۸مرزایرانوخاکعراق
پیشبینی۱۰میلیونسفررفتوبرگشتاربعین

معاون صنایع عمومی وزیر صمت با تاکید بر مقطعی بودن 
هم  تولیدکنندگان  گفت:  خانگی  لوازم  واردات  ممنوعیت 
کالایی  گروه های  از  برخی  در  که  دارند  را  آمادگی  این 

محدودیت های وارداتی به حداقل برسد. 
محمدمهدی برادران، معاون صنایع عمومی وزیر صمت در 
لوازم  واردات  آزادسازی  احتمال  درباره  ایلنا  با  گفت وگو 
ما هیچ وقت  باشد و  باید مقطعی  خانگی گفت: ممنوعیت 
ایران عضو  اینکه  نمی کنیم ضمن  دفاع  مطلق  ممنوعیت  از 
پیمان های بین المللی شده و از الزامات پایبندی به پیمان های 
است.  گوناگون  کالایی  گروه های  در  ستد  و  داد  جهانی، 
حقوق  حفظ  با  فرآیند  این  در  کنیم  تلاش  باید  بنابراین 

تولیدکنندگان رضایت مصرف کنندگان هم حاصل شود.
خانگی  لوازم  تولیدکنندگان  جامعه  قدردان  ما  افزود:  وی 
کمبود  دچار  کشور  که  شرایطی  در  آنها  هستیم،  کشور 
می کنند  تامین  را  داخلی  نیازهای  بیشتر  توانستند  بود  شده 
اما تولیدکنندگان هم این آمادگی را دارند که در برخی از 
گروه های کالایی محدودیت های وارداتی به حداقل برسد. 

من  به شخص  معطوف  رویه  این  کرد:  خاطرنشان  برادران 
نظرات  و  است  مطرح  مرتبط  کارگروه های  در  و  نیست 
دستگاه های مختلف در این کارگروه مطرح و تصمیم گیری 

می شود. 
وی در ادامه گفت وگو افزایش ۱۱ درصدی صادرات لوازم 
مشابه  به مدت  نسبت  امسال  ماهه  در چهار  خانگی کشور 
سال گذشته را یادآور شد و توضیح داد: بیشتر لوازم خانگی 
صادراتی از مبدا ایران به مقصد عراق می رود و تولیدکنندگان 
سرمایه گذاری هایی  هم  ازبکستان  و  ارمنستان  در  ایرانی 
قابل توجهی در تولید کرده اند و حتی در برخی از کشورها 
خدمات پس از فروش ارائه می کنند همچنین لوازم خانگی 
تولید ایران در برخی از کشورها با برندهای ایرانی و غیر از 

آن صادرات دوباره می شوند. 
کشور  در  موبایل  تولید  امکان  درباره  صمت  وزیر  معاون 
ما  اولویت های  در  اخیر  سال های  در  موبایل  تولید  گفت: 
نبوده و پیش تر مجوزهایی با پیگیری وزارت ارتباطات برای 
تولید صادر شده بود. با این حال تولید را به طور مطلق نفی 
نمی کنیم و اکنون در کشورهای همسایه ما هم تولید موبایل 
انجام می شود البته تولید آنها نه به صورت کامل و در تیراژ 

بالا و بیشتر به صورت سی کی دی یا اس  کی دی است. 
شکل  به  بیشتر  ایران  در  موبایل  تولید  کرد:  اظهار  وی 
کاهش  به  اقلام  این  تولید  و  بوده  دکمه ای  موبایل های 
از ۹۰۷ هزار  بیش  انجامیده است؛ در سال گذشته  ارزبری 
عدد موبایل که بیشتر شامل انواع دکمه ای می شد در داخل 
کشور مونتاژ شد و ارزبری کشور را در نمونه های مشابه تا 

یک سوم کاهش می داد.

معاونوزیرصمت:
ازممنوعیتمطلقوارداتلوازم

خانگیدفاعنمیکنیم
جزییاتتولیدگوشیموبایلدرداخل

مدیرعامل صندوق صندوق توسعه و احیای وزارت میراث 
اختیار  تاریخی در  بنای  اینکه حدود ۳۰۰۰  بیان  با  فرهنگی 
دستگاه ها و نهادهای دولتی در کشور داریم، گفت: عملیات 
مرمت کاروانسرای تی تی رسماً آغاز شد و به عنوان اولین 
استقبال  مورد  که  است  در کشور  ثبت جهانی  کاروانسرای 

بخش خصوصی قرار گرفت. 
شهاب طلایی  در حاشیه آیین آغاز عملیات مرمت و احیای 
کاروانسرای تی تی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: امروز 
عملیات مرمت کاروانسرای تی تی رسماً آغاز شد و به عنوان 
توسط  کشور  در  که  است  جهانی  ثبت  کاروانسرای  اولین 
اداره  همکاری  با  تاریخی  بناهای  احیای  و  توسعه  صندوق 
کل میراث استان گیلان از طریق جذب سرمایه گذار دارای 
صلاحیت با حساسیت های تاریخی که برای این کاروانسرا از 
لحاظ ثبت جهانی وجود دارد، انتخاب و به بخش خصوصی 
واگذار شد.وی افزود: امیدواریم همانطور که اولین کاروانسرا 
امر  این  به  منجر  کرد  جذب  را  بخش خصوصی  مشارکت 
شود تا سایر کاروانسراهای ثبت جهانی جهانی شده در کشور 
این  از  پیش  گیرد،  قرار  گذاران  سرمایه  استقبال  مورد  هم 
چندین کاروانسرا را در سایر نقاط کشور به مزایده گذاشتیم 
اما متاسفانه از طرف سرمایه گذاران استقبالی صورت نگرفت 
کاروانسراهای  سایر  احیای  برای  این حرکتی  امیدواریم  که 
کشور باشد و منشا خیر و برکت برای استان گیلان و شهرستان 

سیاهکل شود.

سخنگویصنعتآباعلامکرد
افت۳۰میلیاردمترمکعبآب

تجدیدپذیرکشوردرطولسهدهه
سخنگوی صنعت آب گفت: با توجه به کاهش یک میلیارد 
مترمکعبی آب منابع تجدیدپذیر در هرسال می توان گفت طی 
۳۰ سال اخیر با کاهش ۳۰ میلیارد مترمکعبی آب، سرانه آب 

تجدیدپذیر کشور کاهش چشمگیری یافته است.
هوا  دمای  بی سابقه  افزایش  به  اشاره  با  قاسم زاده  فیروز   
بر حجم  امر  این  مستقیم  تأثیر  و  امسال  تابستان  در  کشور 
منابع آبی کشور گفت: هر ۱۰ سال، به صورت معمول نیم 
با  امر  همین  و  می شود  افزوده  ایران  هوای  دمای  بر  درجه 
کاهش ۱۰ میلیارد متر مکعبی آب در دسترس کشور از منابع 

تجدیدپذیر همراه می شود.
سخنگوی صنعت آب کشور افزود: با توجه به کاهش یک 
میلیارد مترمکعبی آب از منابع آب تجدیدپذیر در هرسال، 
 ۳۰ کاهش  با  اخیر  سال   ۳۰ در  که  شد  مدعی  می توان 
میلیارد مترمکعبی آب، سرانه آب تجدیدپذیر کشور کاهش 

چشمگیری یافته است.
گذشته،  دهه  سه  است طی  حالی  در  این  شد:  یادآور  وی 
جمعیت کشور ۲۰ تا ۳۰ میلیون نفر افزایش یافته و این امر 
بخش ها  همه  در  آبی کشور  منابع  کارآمد  مدیریت  اهمیت 
اعم از شرب، کشاورزی، صنعت و غیره را دوچندان می کند.

گفتنی است حجم مخازن سدهای کشور طی ۱۰ سال اخیر 
در رتبه چهارم سال های خشک قرار گرفته است. حجم منابع 
آب تجدیدپذیر کشور نیز طی دهه های اخیر از ۱۳۰ میلیارد 

مترمکعب به حدود ۱۰۰ میلیارد مترمکعب رسیده است.

مدیرعاملصندوقصندوقتوسعه
واحیایبناهایتاریخی:

۳۰۰۰بنایتاریخیکشوردراختیار
دستگاههاونهادهایدولتیاست

نگرانیشدیدبایدنازانتخاباتنوامبرآمریکا!
انتخاباتی  رقیب  شکست  احتمال  مورد  در  بایدن«  »جو  اظهارات   
وی  نامشخص  واکنش  و  آمریکا  انتخابات  در  وی  جمهوریخواه 
رقابت،  واگذاری  در صورت  قدرت  مسالمت آمیز  انتقال  مورد  در 
از  پس  متحده  ایالات  سیاسی  آینده  خصوص  در  را  نگرانی هایی 
مصاحبه  در  بایدن  است.جو  آورده  به وجود  انتخابات  نتیجه  اعلام 
با شبکه سی بی اس با ابراز نگرانی از دورنمای انتخابات آتی در 
انتخابات ریاست  ماه نوامبر در صورت شکست دونالد ترامپ در 
آمیز  مسالمت  انتقال  آیا  که  نیستم  مطمئن  گفت:   ۲۰۲۴ جمهوری 

قدرت پس از انتخابات ماه نوامبر رخ خواهد داد یا نه؟!
عربستانسعودیترورشهیدهنیهرامحکومکرد

سیاسی  دفتر  رئیس  ترور  سعودی  عربستان  خارجه  وزیر  معاون 
حماس در تهران را محکوم کرده و آن را »نقض آشکار« حاکمیت 
الخریجی« معاون وزیر خارجه  بن عبدالکریم  »ولید  دانست.  ایران 
عربستان سعودی ترور »اسماعیل هنیه« رئیس دفتر سیاسی حماس 
ایران  در تهران را محکوم کرده و آن را »نقض آشکار« حاکمیت 
همکاری  سازمان  فوق العاده  نشست  در  سعودی  مقام  دانست.این 
اسلامی با اشاره به ترور شهید هنیه گفت که این اقدام »نقض آشکار 
حاکمیت، تمامیت سرزمینی و امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران« 
منطقه«  امنیت  برای صلح و  »تهدیدی  را  اقدام  این  بوده است.وی 

دانست.
کربی:تهدیدایرانیهابرایپاسخبهاسرائیلرا

جدیمیگیریم
رژیم  به  پاسخ  درباره  ایران  تهدید  به  آمریکایی  ارشد  مقام 
صهیونیستی در پی ترور رئیس دفتر سیاسی حماس در تهران گفت: 
را  آن ها  حرف  دهند،  پاسخ  می خواهند  می گویند  ایرانی ها  »وقتی 
در  راهبردی  ارتباطات  هماهنگ کننده  کربی«  »جان  می پذیریم«.  
منطقه  به  مربوط  تحولات  درباره  سفید  کاخ  ملی  امنیت  شورای 
آتش بس  مذاکرات  حماس،  رهبری  انتخاب  جمله  از  آسیا  غرب 
میان مقاومت فلسطین و رژیم صهیونیستی، تهدید ایران برای »تنبیه 
تحولات  همچنین  و  عزاق  در  آمریکا  پایگاه  به  حمله  متجاوز«، 
اوکراین و نفوذ ناکام نظامیان این کشور به خاک روسیه اظهارنظر 

کرد.
نسلکشی پرونده به پیوستن برای ترکیه تصمیم

علیهاسرائیلدردادگاهلاهه
دیوان  در  اسرائیل  نسل کشی  پرونده  به  پیوستن  به  تصمیم  ترکیه 
بین المللی دادگستری گرفته است.  منابع آگاه اعلام کردند که ترکیه 
قصد دارد درخواستی برای پیوستن به پرونده آفریقای جنوبی علیه 
کند.این  ارائه  دادگستری  بین المللی  دیوان  در  اسرائیل  نسل کشی 
منابع اعلام کردند که آنکارا حق دارد به این پرونده بپیوندد زیرا 
پیشگیری و مجازات جنایت نسل کشی  از طرفین کنوانسیون  یکی 
تصویب  متحد  ملل  سازمان  توسط   ۱۹۴۸ دسامبر  در  که  است 
شد.طبق این گزارش، ترکیه با استناد به ماده ۶۳ اساسنامه دیوان بین 

المللی دادگستری به این پرونده می پیوندد.
نتانیاهو وحشیانه جنگ از آمریکا مردم سندرز:

درغزهحمایتنمیکنند
برنی سندرز نماینده مستقل سنای آمریکا خواستار برقراری آتش بس 
میان رژیم صهیونیستی و حماس شد و تاکید کرد: مردم آمریکا از 
سناتور  نمی کنند.  حمایت  غزه  در  نتانیاهو  بنیامین  وحشیانه  جنگ 
رسانه  در  خود  کاربری  حساب  در  پیامی  در  آمریکایی  مستقل 
اجتماعی ایکس )توئیتر سابق(، نوشت: اگر دموکرات ها می خواهند 
باید  کنند،  شرکت  انتخابات  و  سیاسی  امور  در  آمریکایی  جوانان 
لزوم  بر  دیگر  بار  دهند.وی  تغییر  غزه  به  نسبت  را  خود  رویکرد 
برقراری آتش بس فوری در غزه تاکید کرد و افزود: مردم آمریکا از 

جنگ وحشیانه نتانیاهو در غزه حمایت نمی کنند.
پکن:ترورهنیهتجاوزبهحقحاکمیتایرانبود

وزیر خارجه چین ضمن محکوم کردن ترور شهید »اسماعیل هنیه« 
توسط رژیم صهیونیستی، این اقدامات را ناقض منشور ملل متحد 
و موجب تضعیف تلاش ها برای آتش بس دانست. »وانگ یی« وزیر 
را  سیاسی حماس  رهبر  هنیه«  »اسماعیل  شهید  ترور  خارجه چین 
به شدت محکوم کرد و گفت این حادثه »مصداق نقض هنجارهای 
اساسی روابط بین الملل و منشور ملل متحد است«.وزیر خارجه چین 
هشدار داد که »قتل و کشتار موجب تشدید مضاعف تنش ها خواهد 
شد و همین حالا هم منطقه را به وضعیتی خطرناک تر از قبل سوق 
به  انتقام جویی  یادآوری کرد که  به طرفین  ادامه  داده است«.او در 

افزایش وخامت وضعیت و تشدید مناقشه منجر خواهد شد.
رژیم از جنوبی آفریقای شکایت به ترکیه

صهیونیستیدردیوانلاههپیوست
برای  درخواست«  »جامع ترین  رسمی  بطور  ترکیه ای  هیات  یک 
بابت  صهیونیستی  رژیم  از  جنوبی  آفریقای  شکایت  به  پیوستن 
تشویق  و  پرونده  تقویت  هدف  با  غزه،  در  نسل کشی  ارتکاب 
کشورهای منطقه به پیروی از آن را به دیوان کیفری بین المللی ارائه 
سرپرستی  به  گروهی  توسط  صفحه ای   ۴۳ درخواستنامه  این  کرد. 
»جونیت یوکسل«، رئیس کمیسیون عدالت مجلس ملت کبیر ترکیه 
و رئیس کمیته حقوقی پارلمان ترکیه ارائه شد.یوکسل به خبرنگاران 
فلسطینیان  از حقوق  »ترکیه همیشه  دادگاه گفت:  بیرون  حاضر در 

دفاع خواهد کرد«.
تحریکآمیز اقدام به دست اوکراین پوتین:

بزرگیزدهاست
ارتش  اخیر  ناکام  عملیات  به  واکنش  در  روسیه  جمهور  رئیس 
به  »کورسک«،  منطقه  در  روسیه  خاک  به  نفوذ  برای  اوکراین 
کی یف هشدار داد. مقام های روسیه از دفع نفوذ و حمله یک گروه 
و  داده  خبر  روسیه  مرزهای  در  اوکراینی  تجسس«  و  »خرابکاری 
فرماندار  اسمیرنوف«  کردند.»الکسی  اعلام  آن  درباره  را  جزئیاتی 
یک  مرزی  حمله  روس  نیروهای  که  گفت  کورسک  منطقه  موقت 
گروه خرابکاری و تجسس اوکراینی را دفع کردند.اسمیرنوف افزود 
روسیه  وارد  »سومی«  منطقه  از  کردند  تلاش  کی یف  نظامیان  که 
شوند و در ناحیه های سودژانسکی و کورنیفسکی کورسک درگیری 

رخ داد.
اقدامات دلیل به اسرائیل مذاکرهکننده تیم

نتانیاهوبیاعتبارشد
شدن  اعتبار  بر  حماس  و  اسرائیل  مذاکرات  در  میانجی  مقام  یک 
تاکیدکرد.  رژیم  این  نخست وزیر  اقدامات  دلیل  به  اسرائیلی  تیم 
تیم مذاکره کننده اسرائیلی به میانجی ها اطلاع داد که اگر حماس 
موافقت کند از خواسته اصلی خود مبنی بر تعهد پیشاپیش اسرائیل 
عقب  اسرا  آزادسازی  مراحل  آغاز  با  همزمان  دائمی  بس  آتش  به 
نشینی کند، به زودی توافق قطعی خواهد شد.سه مقام از کشورهای 
درگیر در مذاکرات غیرمستقیم حماس و اسرائیل گفتند: »تیم مذاکره 
کننده اسرائیلی در مذاکرات از عدم اعتبار رنج می برد، زیرا آنها 
پیش از مشورت با بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
درباره برخی نقاط تضمین داده بودند اما پس از مشورت از تعهدات 

خود عقب نشینی کردند«.
»اسرائیل«بدونکمکآمریکادوامنمیآورد

اسحاق بریک در سخنانی اعتراف کرد که »اسرائیل« بدون پشتوانه 
ارتش  ژنرال ذخیره  بریک،  ندارد. اسحاق  بقا  برای  آمریکا شانسی 
رژیم صهیونیستی در سخنانی اذعان کرد که »اسرائیل« در شرایطی 
ایالات  به  خود  بقای  برای  کامل  طور  به  می برد  سر  به  اکنون  که 
متحده آمریکا تکیه دارد.او ادامه داد که ارتش »اسرائیل« نه تنها در 
برابر جنگ منطقه ای برای دفاع از خود در مقابل مقاومت راه حلی 
ندارد، بلکه در دفاع از زیر ساخت های خود نیز مستأصل است و 

توان شکست ایران و حزب الله را نیز ندارد.
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فرمانده سپاه قدس گیلان اعلام کرد 
اجلاسیه شهدا به میزبانی نوار 
ساحلی آستارا برگزار می شود

معاون امور بنادر و حوزه خزر سازمان 
منطقه آزاد انزلی:

۲۵۶ هزار تن کالای اساسی در 
بندرکاسپین تخلیه و بارگیری شد

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گیلان با اشاره 
به اینکه سیاست ارزی غلط بزرگ ترین مشکل صادرکنندگان 
کشور است، افزود: ضعف  در ارتباطات بین المللی و تجارت 
بروز  باعث  اقتصادی  خوب  طراحی های  عدم  و  خارجی 

مشکلات اقتصادی برای کشور و مردم شد.
بازرگانی،  اتاق  رئیس  رضائیان«  »قاسم  نیمرخ/  گزارش  به 
با  خبرنگاران  جمع  در  گیلان  کشاورزی  و  معادن  صنایع، 
حاکم  اقتصادی  نظام  در  خصوصی  بخش  فعالان  اینکه  بیان 
با چالش های متعددی مواجه هستند، افزود: اتاق ایران که در 
رویکرد  با  اقتصادی  فعالان  هم اندیشی  مرکز  و  کانون  واقع 
به  اقتصادی  فضای  همین  در  است،  بخش خصوصی  توسعه 
به  کارشناسی  و  کاربردی  پیشنهادهای  ارائه  و  راهکار  دنبال 

دولت است.
وی با تاکید بر لزوم تقویت جایگاه بخش خصوصی در اقتصاد 
خواستار توقف قیمت گذاری دستوری شد و گفت: این موضوع 
بوده  آسیب زا  در سال های گذشته،  مسئله  مهم ترین  عنوان  به 
واقعی  بخش خصوصی  به دست  را  اقتصاد  باید  دولت  است. 

بر نظارت عمل کند؛ قیمت گذاری  و مردم بسپارد و متمرکز 
به  ترجیحی  ارز  تخصیص  و  رانتی  فضای  ایجاد  دستوری، 
گروهی خاص، فضای کسب وکار را کدر و مخدوش می کند.

فضای  در  ثبات  شاهد  زمانی که  تا  کرد:  تاکید  رضائیان 
سرمایه گذاری های  جذب  برای  شرایط  نباشیم،  کسب وکار 
خارجی و داخلی فراهم نمی شود و شاهد خروج بیشتر سرمایه 

از کشور خواهیم بود.
بزرگ ترین مشکل  ارزی غلط  اینکه سیاست  به  اشاره  با  وی 
صادرکنندگان کشور است، افزود: متأسفانه هر کالایی با ارز 
که  می شود  فروخته  آزاد  نرخ  با  می شود  وارد کشور  نیمایی 
ضربه زیادی به صادرکنندگان کشور و مردم وارد می کند و ما 

خواستار تک نرخی شدن ارز هستیم.
گسترش سطح  برای  زمینه سازی  گیلان  بازرگانی  اتاق  رئیس 
تعامل با جهان، را خواسته دیگر بخش خصوصی است، عنوان 
با  مفیدی  مذاکرات  سیزدهم  دولت  زمانیکه  افزود:  و  کرد 
کشورهای منطقه و به ویژه عربستان سعودی داشت، توانستیم 
صحت این ادعا را تأیید کنیم. اگر چنین شرایطی مهیا شود، 

برای  بزرگی  کمک  می تواند  تازه نفس  اتاق  قطع  به طور 
مختلف  کشورهای  با  اقتصادی  روابط  تحکیم  و  تنش زدایی 

باشد.
نیز  را  مقررات  تولید  بالای  سرعت  و  قوانین  تعدد  رضائیان 
افزود: در حال  ایران دانست و  اقتصاد  یک چالش جدی در 
قانون  عنوان   ۱۱۰۰۰ و  برنامه ریز  دستگاه های  انبوه  با  حاضر 
قانون گذاری،  سابقه  سال   ۲۰۰ با  فرانسه  درحالیکه  مواجهیم 
مجامع  و  کارگروه ها  شوراها،  در  ما  همه  دارد.  قانون   ۲۸۰۰
برای حل چالش های ناشی از این مقررات در تلاش هستیم؛ 
اما بازهم سرعتمان به سرعت تولید مقررات نمی رسد. حل این 

معضل، مستلزم بازبینی در قوانین و مقررات است.
که  دولتی  سامانه های  تعدد  موضوع  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
با  خود  جاری  امور  پیشبرد  به منظور  روزه  هر  کسب وکارها 
از چالش ها و دغدغه های اصلی  به یکی  آن ها مواجه هستند 
برای  سامانه ها  افزود:  است،  شده  تبدیل  اقتصادی  فعالان 
تسهیل ساخته شدند؛ اما تبدیل به سد شده اند و در این راستا، 
یکپارچه سازی سامانه ها، مطالبه فعالان بخش خصوصی است.

اقتصادی در کشور  ریشه های مشکلات  به  اشاره  با  رضائیان 
اظهار کرد: ضعف  در ارتباطات بین المللی و تجارت خارجی 
مشکلات  بروز  باعث  اقتصادی  خوب  طراحی های  عدم  و 

اقتصادی برای کشور و مردم شد.
با  گیلان  کشاورزی  و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  رئیس 
اینکه ایران یک کشور ۴ فصل و از موقعیت ممتاز  اشاره به 
جغرافیایی برخوردار است که باید از این مزیت ها در راستای 
رشد وضعیت اقتصادی بهتر استفاده می شد تصریح کرد: در 

مسائل اقتصادی باید با اقتدار عمل کنیم.
رضائیان با بیان اینکه استان گیلان بزرگترین انجمن کشوری را 
در حوزه زیتون دارد افزود: انجمن صادرات و تولیدکنندگان 
هستند  فعال  استان  این  در  نیز  غیره  و  صنعت  عسل،  زنبور 
بهبود  در جهت  شایسته ای  نحو  به  ظرفیت ها  این  از  باید  که 
وضعیت اقتصادی استان استفاده شود و معتقدم وضعیت فعلی 

حقِ این استان نیست.
نیاز  را  کشاورزی  محصولات  صادرات  پایانه  احداث  وی 
ضروری استان برای رفع مشکلات بخش صادرات عنوان کرد 
و افزود: برای این امر، ۵۶ هکتار زمین آماده شده است و با 
کمک استاندار به تایید وزرا هم رسید و اکنون نیاز به مصوبه 
هیئت دولت داریم تا مابقی کارهای مربوط به این پایانه انجام 

شود.
بر  مبنی  شده  ایجاد  حواشی  برخی  خصوص  در  رضائیان 
روسیه  در  ایرانیان  تجاری  سهام سرای  ۲۰ درصدی  مالکیت 
است  ایران  اتاق  مالکیت  در  تجاری  سرای  کرد:  اظهار  نیز 
همانگونه که ساختمان اتاق بازرگانی گیلان و تمام تجهیزات 

آن نیز تحت مالکیت اتاق ایران است.

رئیس اتاق بازرگانی گیلان: 

سیاست ارزی غلط بزرگ ترین مشکل صادرکنندگان است 

رئیس اتاق اصناف مرکز گیلان با بیان اینکه بیش از ۴۰ هزار 
واحد صنفی در شهرستان رشت دارای پروانه کسب هستند، 
و  مجوز  بدون  هم  واحد   ۴۰۰ و  هزار  هفت  همچنین  گفت: 

پروانه کسب فعالیت می کنند. 
به گزارش ایرنا، علیرضا تهیدست در نشست با فعالان رسانه ای 
گیلان اظهار کرد: در استان گیلان واحدهای فاقد پروانه کسب 

در مجموع به بیش از ۱۲ هزار واحد صنفی می رسد.
وی عنوان کرد: به دلیل نداشتن سامانه متمرکز، آمار واحدهای 
صنفی فاقد پروانه اتاق اصناف مرکز گیلان با سایر دستگاهها 
تفاوت دارد زیرا آماری که ما اعلام می کنیم، واحدهای صنفی 
است که تاریخ پروانه آنها منقضی شده و یا برخی واحدهایی 
که استیجاری بوده و هم اینک هیچ فعالیتی ندارند اما پروانه 

کسب خود را باطل نکرده اند نیز شامل می شود.
اصناف  هوشمندسازی  طرح  اجرای  با  کرد:  عنوان  وی 
شناسه دار  صنفی  واحدهای  آن  اساس  بر  که   GIS محیط  در 
اداره  و  نظارتی  دستگاه های  برای  رهگیری  قابلیت  می شوند، 

پست وجود خواهد داشت.
در این طرح واحدهای دارای پروانه و یا بدون پروانه با درج 
تراکم  قالب  این  در  همچنین  شوند.  می  شناسایی  پستی  کد 
برای  قرمز  و  سبز  های  رنگ  با  شغلی  رسته  یک  استقرار 

متقاضیان جدید نشان داده می شود.
آن  طرح  این  اجرای  مزایای  جمله  از  کرد:  اضافه  تهیدست 
است که می توانیم اطلاعات جامع صنفی را مشاهده کنیم زیرا 
در هر منطقه انواع و تعداد واحدهای صنفی مشخص خواهد 
موردنیاز  واحدهای صنفی  نزدیکترین  توانیم  می  و حتی  شد 

خود را با یک جستجوی ساده پیدا کنیم.

رئیس اتاق اصناف مرکز گیلان بیان کرد: البته مجوزهای لازم 
برای اجرای این طرح انجام و شرکت مجری طرح نیز مشخص 

شده و به زودی در گیلان آغاز می شود. 
ای  زنجیره  فروشگاه های  گسترش  از  انتقاد  با  ادامه  در  وی 
بر  علاوه  استانها  در  فروشگاهها  این  وجود  کرد:  خاطرنشان 
ضربه زدن به واحدهای خرد و کوچک، هیچ مزیت و منافعی 
در پی ندارد زیرا گردش مالی آنها به استان های مربوطه انتقال 
فراهم شود  است شرایطی  آن  ما  انتظار حداقلی  و  یابد  نمی 
که این فروشگاهها مجاب شوند حسابهای خود را در استان 

مربوطه افتتاح کنند.
وی در ادامه با اشاره به وجود نمایشگاه های عرضه مستقیم و 
فصلی در سطح شهرستان رشت گفت: در زمینه نمایشگاه ها 
آیین نامه تنظیم بازار وجود دارد که برای برپایی آن، استانداری 
و فرمانداری ها مجوز لازم را صادر می کنند اما متاسفانه برخی 

از مواقع شاهد برپایی نماشگاه های غیرضروری هستیم.
رئیس اتاق اصناف مرکز گیلان اظهار کرد: با توجه به پیگیری 
به  تبدیل  که  محلی  نمایشگاه سوغات  یک  انجام شده،  های 
فروش کیف و کفش شده بود، پلمب شد و چنانکه در این 
دست این نمایشگاهها، کالاها در شرایط بهداشتی توزیع نمی 

شود.
مسایل  تمامی  باید  نمایشگاهها  برپایی  در  داد:  ادامه  وی 
از  و  شود  رعایت  خوراکی  محصولات  عرضه  در  بهداشتی 
به  تا  برپا شوند  به صورت هدفمند  باید  ها  نمایشگاه  سویی 

کسب و کار اصناف نیز ضربه نزنند.
شهرستان  سطح  در  دستفروشان  ازدیاد  مشکل  به  تهیدست، 
روی  و  بیکاری  دلیل  به  کرد:  خاطرنشان  و  اشاره  نیز  رشت 
هم  و  شده  زیاد  رشت  در  دستفروشی  دوم،  شغل  به  آوردن 
و  شهر  سطح  تمامی  در  افراد  این  از  زیادی  تعداد  اینک 

پیاده روها کسب و کار می کنند.
و  ون  از خودروهای  زیادی  تعداد  همچنین  کرد:  اضافه  وی 
تبدیل  سیار  خانه  قهوه  یا  و  فروشی  اغذیه  یک  به  وانت ها 
شده اند که غیرقانونی است و باید توسط دستگاه های ذیربط 

با آنان برخورد شود.
ساماندهی  به  اشاره  با  گیلان  مرکز  اصناف  اتاق  رئیس 
ساماندهی  برای  کرد:  اظهار  صنفی  واحدهای  و  دستفروشان 
شهرداری ها  باید  صنفی  واحدهای  همچنین  و  دستفروشان 
زمین های بلااستفاده خود را به این امر اختصاص دهند و ما 
آمادگی داریم که در صورت فراهم شدن زیرساختهای مناسب 
و با تهیه زمین های موردنیاز، صنوف مزاحم آلاینده را هم به 

یک مکان خاص انتقال دهیم. 

عدم  اصلی  عامل  گیلان  استان  دریانوردی  و  بنادر  کل  مدیر 
آهن  راه  ریل  به  انزلی  بندری  مجتمع  و  شهرستان  اتصال 
فراتر  انزلی  المللی  بین  تالاب  مساحت  افزایش  را  سراسری 
از مساحتی که در کنوانسیون رامسر قید شده دانست و گفت: 
هر گونه فعالیت عمرانی دارای ملاحظات زیست محیطی است 
و اکنون موضوع مورد اشاره یک چالش جدی در شهرستان 

بندرانزلی محسوب می شود. 
گرامیداشت  در  که  خبرنگاران  با  نشست  در  یونسی  حسین 
با اعلام این خبر اظهار کرد:  روز خبرنگار برگزار شده بود، 
قابل  حجم  می توان  ریل  به  انزلی  بندری  مجتمع  اتصال  با 
ملاحظه ای از کالاهای صادراتی و ترانزیتی را به این مد حمل 
و نقلی منتقل و از بار ترافیکی جاده ای، خصوصا جاده های 
سنگین  ترافیکی  بار  زیر  سال  فصل های  اغلب  در  که  شمال 

مسافران از سراسر کشور است، کم کرد.
یونسی همچنین عامل اصلی عدم اتصال شهرستان و مجتمع 
انزلی به ریل راه آهن سراسری را افزایش مساحت تالاب بین 
قید  رامسر  کنوانسیون  در  که  مساحتی  از  فراتر  انزلی  المللی 
شده دانست زیرا با افزایش مساحت تالاب، اراضی شهرستان 
جزو محدوده تالاب انزلی محسوب شده و هر گونه فعالیت 
عمرانی در آن دارای ملاحظات زیست محیطی است و اکنون 
شهرستان  این  در  جدی  چالش  یک  اشاره  مورد  موضوع 

محسوب می شود.

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان گیلان همچنین عدم وجود 
جاده کمربندی خمام به امامزاده هاشم رشت را معضل مهم 
وجود  دریایی  نقل  و  حمل  توسعه  برای  که  دانست  دیگری 

چنین جاده ای بسیار ضروری و الزامی است.
وی افزود: در حال حاضر همه کامیون های حامل کالای بنادر 
و  رشت  شهرستان  داخل  از  گذر  به  ناگزیر  کاسپین  و  انزلی 
ابتدای  تا  فرودگاه رشت  از جنب  ترافیکی شدید  گره  ایجاد 
در  این  و  هستند  گیل  میدان  از  بعد  تهران   - رشت  جاده 
شرایطی است که فعلا از این دو بندر تجاری حدود ۳ میلیون 

تن کالا جابجا می شود.
یونسی تاکید کرد: اگر در راستای توسعه دریامحور، بخواهیم 
ظرفیت بنادر را به دو یا سه برابر افزایش دهیم قطعا با شرایط 
موجود امکان پذیر نیست و حتما حمل و نقل ترکیبی نیاز به 

تقویت دارند.
اصحاب  و  هستند  کشور  اقتصادی  دروازه  بنادر،  افزود:  وی 
رسانه می توانند نقش مهمی در رونق اقتصادی آن داشته باشند 
از  زحمتکش،  قشر  این  زحمات  از  قدردانی  ایشان ضمن  و 
بنادر  اخبار  موقع  به  انعکاس  در  گیلانی  خبرنگاران  همراهی 

گیلان تشکر کرد.
یونسی با بیان اینکه فعالیت بنادر یک فعالیت بین المللی است، 
اسکله  در  تجاری  کشتی   ۱۲ بندرانزلی  در  اکنون  هم  افزود: 
برای بارگیری و تخلیه حضور دارند که از این  تعداد حداقل ۸ 

فروند آن کشتی خارجی هستند.
وی با اشاره به اینکه بندرانزلی  یک بندر تجاری با بیش از ۳۰۰ 
سال قدمت است، تصریح کرد: این بندر یکی از قدیمی ترین 
بنادر تجاری کشور است لذا همه باید تلاش کنیم تا مشکلاتی 

که سر راه این بندر وجود دارد، برطرف شود.
تا ۲۵ درصد  از ۲۰  تاکید کرد: در حال حاضر فقط  یونسی 
 ۳۰۰ روزانه  می شود،  استفاده  انزلی  بندری  مجتمع  ظرفیت 
به  ظرفیت  این  اگر  می شود.  وارد  بندرانزلی  شهر  به  کامیون 
برابر   ۴ کامیون ها  تعداد  قطعاً  کند  پیدا  افزایش  تن  میلیون   ۸
شده و روزانه تا ۱۲۰۰ کامیون باید در این شهرستان همچنین 
حامل  های  کامیون  اینکه  ضمن  کنند.  تردد  رشت  شهرستان 

کالای بندر کاسپین هم به این تعداد اضافه خواهد شد.
وی افزود: با افزایش ورود این تعداد کامیون، پیش بینی ایجاد 
ترافیک در مسیر به ویژه شهرهای رشت و بندرانزلی دور از 
ذهن نیست و با اتصال به ریل سراسری می توان این مشکل 

را برطرف کرد.
یونسی در پایان تاکید کرد: نمی توانیم از تحقق سیاست های 
حل  را  زیرساختی  مشکلات  ولی  کنیم  صحبت  محور  دریا 
بندرانزلی  اتصال  این ۲ مشکل در حوزه  با حل  نکنیم. قطعاً 
امامزاده  به ریل راه آهن سراسری و احداث جاده کمربندی 
هاشم - خمام؛ نه تنها به اقتصاد استان بلکه به اقتصاد کشور 

نیز کمک خواهیم کرد.

رئیس اتاق اصناف مرکز گیلان:

۴۰ هزار واحد صنفی در رشت پروانه کسب دارند

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان گیلان خبر داد

عامل اصلی عدم اتصال مجتمع بندری انزلی به ریل راه آهن 
سراسری افزایش مساحت تالاب است

انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  خزر  حوزه  و  بنادر  امور  معاون 
انواع کالاهای  تاکنون ۲۵۶ هزارتن  امسال  ابتدای  از  گفت: 
اولیه واحدهای تولیدی و معدنی در  از جمله مواد  اساسی 
ترانزیت شده  نیز  و  بارگیری  تخلیه،  بندری کاسپین  مجتمع 

است.   
»میثم محمدی نژاد« در گفت و گو با با ایرنا افزود: در این 
مدت ۸۰ کشتی تجاری محموله های خود را در اسکله های 

مجتمع بندری کاسپین تخلیه و بارگیری کرده اند.
تن   ۷۷۰ و  هزار   ۹۹ گذشته  ماه  چهار  طی  کرد:  بیان  وی 
از  روغنی  دانه های  و  غلات  انواع  شامل؛  اساسی  کالاهای 
مقایسه  در  که  است  شده  کشور  وارد  کاسپین  بندر  طریق 
این زمان ۱۲۶  با میزان ۴۴ هزار و ۷۰ تن سال گذشته در 

درصد رشد دارد.
دستگاه   ۲۰۰ و  هزار   ۹ از  بیش  همچنین  کرد:  اظهار  وی 
انواع کامیون و تریلر، کالاهای موردنیاز واحدهای تولیدی 
بندر  از  نهاده های دامی را  از جمله روغن خام خوراکی و 

کاسپین به سراسر کشور حمل کرده اند. 
سراسری  راه آهن  به  کاسپین  بندر  اتصال  کرد:  تصریح  وی 
و  کالا  صاحبان  تجار،  شد  موجب  امسال  خردادماه  در 
سرمایه گذاران تمایل بیشتری به استفاده از این بندر و استفاده 
از ظرفیت آن برای صادرات، واردات و ترانزیت کالا نشان 

دهند. 
محمدی نژاد ادامه داد: بندر کاسپین می تواند نقش بسزایی 
از مسیر کریدورهای  افزایش حمل کالا  و  بازار  توسعه  در 

تجاری عبوری از منطقه آزاد انزلی داشته باشد.
حضور  با  جاری  خردادماه   ۳۱ کاسپین   - رشت  راه آهن 
سرپرست ریاست جمهوری بهره برداری شد و اسکله رو - 
مدار  در  همزمان  به صورت  نیز  کاسپین  بندری  مجتمع  رو 
تخلیه و بارگیری کالا قرار گرفت تا زمینه تسریع و تسهیل 
در فرایندهای نقل وانتقال کالا از طریق نخستین منطقه آزاد 

شمال کشور فراهم شود. 
اتصال  نقطه  که  کاسپین  بندری  مجتمع  رو   - رو  اسکله 
قابلیت  با  منظوره  سه  اسکله ای  است  سراسری  ریل  خط 
خدمات رسانی کامیونی، تخلیه و بارگیری کشتی های فله بر و 
جنرال کارگو است که می تواند توان مجتمع بندری کاسپین 
افزایش  بین المللی  را در معادلات ترانزیتی در کریدورهای 

دهد.

بر  تاکید  با  گیلان  ایثارگران  امور  و  شهید  بنیاد  مدیرکل 
ضرورت توجه به مساله درمان، اشتغال و مسکن ایثارگران 
گفت: سبک زندگی شهدا با جهاد تبیین خبرنگاران نهادینه 

می شود.
و  رسانه  اصحاب  با  خبری  نشست  در  داوطلب  محمدرضا 
خبرنگاران اظهار کرد: خبرنگاران راست قامتان عرصه شور، 

شعور، اندیشه و قلم هستند.
گرامیداشت  با  گیلان  ایثارگران  امور  و  بنیاد شهید  مدیرکل 
برای  بیان کرد:  یاد و خاطر شهدای رسانه و روز خبرنگار 
باید دهه  قدردانی از زحمات خبرنگاران و اصحاب رسانه 

خبرنگار داشته باشیم.
ابعاد مختلف  اثرگذاری خبرنگاران در  به  با اشاره  داوطلب 
و  خبرنگاران  عهده  بر  شهدا  فرهنگ  انتقال  کرد:  اضافه 

اصحاب رسانه است.
وی با بیان اینکه همه ایام روز خبرنگار است، افزود: خبرنگار 

در تمام ایام سال در حال تلاش و جهاد هستند.
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران گیلان با اشاره به گام 
انقلاب و شهدایی  انتقال مفاهیم  گذاری اصحاب رسانه در 
خبرنگاران  تبیین  جهاد  با  شهدا  زندگی  سبک  کرد:  بیان 

نهادینه می شود.
داوطلب با بیان اینکه مدیران خبرنگاران را از خود بدانند، 
امین و صادق  بازوان توانمند و مشاوران  گفت: خبرنگاران 

برای مدیران و مسؤولان هستند.
وی با اشاره به جمعیت ۳ درصدی ایثارگران در گیلان افزود: 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت از سوی خبرنگاران و اصحاب 

رسانه مورد توجه قرار گیرد.
گرامیداشت  با  گیلان  ایثارگران  امور  و  بنیاد شهید  مدیرکل 
سالروز بازگشت آزادگان به میهن بیان کرد: ۴۳ هزار آزاده 
را  شرایط  سخت ترین  عزیز  ایران  عزتمندی  برای  کشور 

متحمل شدند.
داوطلب با اشاره به وجود ۲۶۴ شهید مفقود الاثر در گیلان 
به  بعثی  رژیم  اردوگاه های  در  آزاده  شهدای  کرد:  اضافه 

سخت ترین شکل به شهادت رسیدند.
وی از برگزاری همایش گرامیداشت روز آزادگان در گیلان 
خبر داد و افزود: این مراسم فردا پنج شنبه با حضور مردم 

انقلابی گیلان در رشت برگزار می شود.
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران گیلان با اشاره به بالا 
بودن هزینه های درمانی ایثارگران بیان کرد: ساماندهی مساله 

درمان ایثارگران گیلان مورد توجه قرار گیرد.
ایثارگران  اشتغال  به  توجه  ضرورت  بر  تاکید  با  داوطلب 
و  ایثارگران  از  نفر  هزار   ۵ از  بیش  کرد:  اضافه  گیلان  در 

فرزندانشان بیکار هستند.
وی، مساله مسکن ایثارگران را چالش بعدی برشمرد و افزود: 
حدود ۱۲ هزار نفر ایثارگران گیلان مشکل مسکن دارند و از 

این تعداد ۴ هزار نفر فاقد هرگونه سرپناه هستند.
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران گیلان با اشاره به دومین 
کنگره هشت هزار شهید در این استان بیان کرد: این کنگره ۸ 

شب شیدایی و ۸ اجلاسیه شهرستانی دارد.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
گیلان تاکید کرد

ضرورت توجه به مساله درمان، 
اشتغال و مسکن ایثارگران

فرمانده سپاه قدس گیلان با بیان اینکه نوار ساحلی آستارا از 
ظرفیت بالایی برای برگزاری این اجلاسیه برخوردار است، 
افزود: نخستین اجلاسیه شهدا به میزبانی آستارا به مدت پنج 
شب با اجرای برنامه های مختلف فرهنگی و هنری برگزار 

می شود.
آستارا  شهرستان  در  حضور  با  گیلان  قدس  سپاه  فرمانده 
اظهار کرد: نخستین اجلاسیه شهدا به میزبانی آستارا به مدت 
هنری  و  فرهنگی  مختلف  های  برنامه  اجرای  با  شب  پنج 

برگزار می شود.
گفت:  اجلاسیه  محل  از  بازدید  در  دامغانی  حمید  سردار 
شهرهای  سایر  در  آستارا  بر  علاوه  مختلف  های  اجلاسیه 
تا زمینه  برگزار خواهد شد  پایان سال جاری  تا  گیلان هم 
گیلان  استان  شهید  هزار  هشت  ملی  کنگره  برگزاری  برای 

فراهم شود.
اینکه محل برگزاری اجلاسیه نوار ساحلی  با اشاره به  وی 
حاشیه  در  مختلف  های  غرفه  کرد:  اضافه  است،  آستارا 
های  نمایشگاه  کردن  دایر  برای  آستارا  شهدای  اجلاسیه 
محتوایی برپا خواهد شد و در این راستا پایگاه ها و اقشار 

بسیج باید مشارکت کنند.
دامغانی بیان کرد: بخش اصلی این اجلاسیه مربوط به نمایش 
نسبت  بسیج  نیروهای  همکاری  با  هنرمندان  و  است  آئینی 
عنوان  با  پنج  و  بازسازی عملیات های کربلاهای چهار  به 

شب های شیدایی اقدام خواهند کرد.
فرمانده سپاه قدس گیلان با بیان اینکه نوار ساحلی آستارا از 
ظرفیت بالایی برای برگزاری این اجلاسیه برخوردار است، 
بیش  رونق  باعث  تواند  می  هم  گردشگران  حضور  افزود: 
این  برگزاری  است  شایسته  و  شوند  شهدا  محفل  پیش  از 

اجلاسیه برای سالیان بعد هم در دستور کار قرار بگیرد.
سردار دامغانی با اشاره به اینکه اجلاسیه ۹ تا ۱۳شهریورماه 
های  دستگاه  تمامی  برگزار خواهد شد، گفت: خوشبختانه 
برای  شهرداری  و  فرمانداری  جمله  از  آستارا  در  اجرایی 
برگزاری این اجلاسیه همکاری دارند و در تلاش هستیم از 

ظرفیت شهرستان تالش هم بهره مند شویم.

مدیرعامل آبفای گیلان گفت: آزمایشات کیفی و پایش منابع 
آبی تحت پوشش، مخازن ذخیره و شبکه توزیع آب شرب 
در ۳۸ باب آزمایشگاه در سطح استان گیلان انجام می شود. 
علیرضا غیاثی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: شرکت آب 
و فاضلاب استان گیلان پس از یکپارچگی آب و فاضلاب 
شهری و روستایی، دارای ۳۸ باب آزمایشگاه در بخش های 
میکروبی آب و فاضلاب، فیزیکوشیمیایی آب و فاضلاب، 
مجهز  که  بوده  معدنی  و  آلی  آلاینده  ریز  و  آب  بیولوژی 
به تجهیزات پیشرفته شامل گاز کروماتوگرافی جرمی، یون 
گروماتوگراف و دستگاه طیف سنجی پلاسمای القایی است.

اساس  بر  افزود:  گیلان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
مهندسی  شرکت  ابلاغی  برداری  نمونه  تواتر  دستورالعمل 
این شرکت، نسبت  آب و فاضلاب کشور آزمایشگاه های 
به پایش منابع تحت پوشش، مخازن ذخیره و شبکه توزیع 
اقدام  آب شرب در سطح شهر و روستاهای تحت پوشش 

می کند.
وی تصریح کرد: بر این اساس در سه ماهه اول سال ۱۴۰۳ 
آزمایشگاه مرکزی آب و فاضلاب استان گیلان تعداد ۱۳۵ 
آلی  آلاینده  ریز  آزمون   ۱۴۹ معدنی،  آلاینده  ریز  آزمون 
ناشی  جانبی  محصولات  و  کشاورزی  آلاینده های  شامل 
آزمون  ۱۶۳عدد  بیولوژی،  آزمون  عدد   ۳۶۱ گندزدایی،  از 
فاضلاب،  فیزیکوشیمیایی  آزمون   ۷۳ آب،  فیزیکوشیمیایی 
از  کلرسنجی  آزمون   ۸۶۰ فاضلاب،  میکروبی  آزمون   ۳۳
شبکه توزیع، ۴۱۳ آزمون باکتریولوژی، بیش از ۸۶۰ آزمون 
میکروبی  جمعیت  شمارش  آزمون   ۴۱۳ و  سنجی  کدورت 
که  است  داده  انجام  پوشش  تحت  روستاهای  و  شهرها  از 
در  که  آبی  کیفیت  که  است  آن  از  ها حاکی  آزمون  نتایج 
اختیار مشترکین عزیز قرار می گیرد در محدوده استاندارد 

ملی ایران است.

انجام آزمایش های کیفی و پایش منابع 
آب در ۳۸ باب آزمایشگاه گیلان

پناهگاه حیات وحش  آستارا گفت:  دامپزشکی  اداره  رئیس 
اداره  توسط  بیماری ها  از  پیشگیری  منظور  به  لوندویل 

دامپزشکی شهرستان آستارا سمپاشی و ضدعفونی شد. 
پناهگاه  به سمپاشی و ضدعفونی  اشاره  با  پورضرب  بهرام 
به  توجه  با  کرد:  اظهار  آستارا،  لوندویل  وحش  حیات 
اداره  دام،  خارجی  انگل های  فعالیت  و  هوا  دمای  افزایش 
زیست  محیط  حفاظت  اداره  همکاری  با  آستارا  دامپزشکی 
این شهرستان، علاوه بر معاینه تمام مرال ها و گوزن های زرد 
ایرانی پناهگاه حیات وحش لوندویل، سمپاشی و ضدعفونی 

محل نگهداری این حیوانات را در دستور کار قرار داد.
انتقال  در  پیشگیری  راه های  مهمترین  از  یکی  افزود:  وی 
کاهش  وحشی،  و  اهلی  حیوانات  بین  مشترک  بیماری های 

جمعیت و فعالیت انگل های خارجی بدن دام است.
به گزارش ایسنا، پناهگاه حیات وحش لوندویل آستارا در 
مناطق حفاظت شده کشور  از  به عنوان یکی  تاریخ ۱۳۵۲ 
 ۶۳ مصوبه  براساس   ۱۳۵۴ مرداد   ۲۱ تاریخ  در  و  شناخته 
شورای عالی محیط زیست به مجموعه مناطق تحت مدیریت 

سازمان حفاظت محیط زیست کشور پیوست.

رئیس اداره دامپزشکی آستارا:
پناهگاه حیات وحش لوندویل 

آستارا سمپاشی شد



این بیماری در کودکان را
 جدی بگیرید

خطر چاقی و اضافه وزن در افراد
 با مزاج سرد و خشک 

رئیس انجمن علمی شنوایی شناسی ایران گفت:کم شنوایی 
اختلالات  و  زبان  و  گفتار  اختلالات  به  منجر  کودکان  در 
پای  پابه  کودک  می شود  باعث  همچنین  و  شده  شناخت 

کوکان با شنوایی هنجار نتواند در مدرسه حاضر شود.
کم شنوایی معمولًا در نتیجه آسیب گوش داخلی یا عصب 
ایجاد می شود.  این عارضه گوش ممکن است به دلیل نقص 
مادرزادی ،  آسیب ،  بیماری ،  داروهای خاص ،  قرار گرفتن در 
معرض صدای زیاد یا پیرگوشی ایجاد شود که علامت اصلی 
نشانه های  و  است .علائم  صدا  شنیدن  در  توانایی  عدم  آن 

اختلال شنوایی ممکن است شامل موارد زیر باشد:
نشنیدن گفتار و صداهای دیگر

مشکل در درک کلمات به ویژه در برابر صدای پس زمینه 
یا در میان جمعیت

مشکل در شنیدن حروف صامت
نیاز به افزایش صدای تلویزیون یا رادیو

اجتناب از مکالمات
اجتناب از برخی روابط اجتماعی

اختلالات تعادلی
انواع کم شنوایی

از سوی  بیفتد.  اتفاق  سنی  هر  در  است  ممکن  شنوایی  کم 
دیگر، کم شنوایی در سنین گوناگون علل متفاوتی دارد. به 

طور کلی، انواع کم شنوایی بر سه نوع است.
کم شنوایی حسی عصبی

اگر گوش داخلی یا عصب شنوایی آسیب ببینند، فرد دچار 
کم شنوایی حسی عصبی می شود. شایع ترین علت بروز کم 
سلول های  از  تعدادی  که  است  این  عصبی  حسی  شنوایی 
مویی )سلول های حسگر سیستم شنوایی در گوش داخلی( 
شایع ترین  عصبی  حسی  شنوایی  می شوند.کم  آسیب  دچار 
این نوع  به طور معمول،  به شمار می رود.  نوع کم شنوایی 
کم شنوایی با گزینه های طبی یا جراحی قابل درمان نیست 
اما روش های گوناگون برای کمک به شنوایی در بیشتر این 
افراد کیفیت زندگی آنها را بهبود می بخشد.اگر گوش میانی 
امواج  نتوانند  ببینند که  به گونه ای آسیب  یا گوش خارجی 
کم  برسانند،  داخلی  گوش  به  بیرون  محیط  از  را  صوتی 
شنوایی هدایتی یا همان کم شنوایی انتقالی حادث می شود. 
به عنوان نمونه، انباشتگی جرم گوش یا گیر کردن یک جسم 
هدایتی  شنوایی  کم  بروز  باعث  گوش  کانال  در  خارجی 
کم  انواع  از  گونه  شایع ترین  شنوایی،  کم  نوع  می شود.این 
شنوایی در کودکان است. عفونت های مکرر گوش با آسیب 
زدن به گوش میانی باعث بروز آن می شوند. در برخی موارد، 
کم شنوایی هدایتی با گزینه های درمانیِ طبی یا جراحی قابل 
شنوایی  علمی  انجمن  رئیس  گوهری،  است.نسرین  درمان 
غربالگری کم  با  ایران گفت: رشته شنوایی شناسی  شناسی 
به کم  مبتلا  افرادی که  توانبخشی  و  با تشخیص  و  شنوایی 
شنوایی هستند می تواند نقش بسزایی در سلامت شنوایی و 
ما  گفت:  باشند.وی  داشته  افراد  روان  سلامت  آن  کنار  در 
بینایی  از طریق حس  مغز  به  می دانیم ۸۰ درصد ورودی ها 
دیگر  از طریق  بقیه  و  شنوایی  از طریق حس  و ۱۵ درصد 
حواس صورت می گیرد.رئیس انجمن علمی شنوایی شناسی 
ایران افزود: از آن جایی که ورودی اطلاعات شنوایی بسیار 
باعث می شود  افرادی که کم شنوا هستند  اهمیت دارد؛ در 
همچنین  و  شود  مختل  زبانشان  و  گفتار  و  شناخت  سیستم 
گفت  باید  پس  ببینید؛  آسیب  افراد  این  مغزی  پردازش های 
۱۵ درصد ورودی شنوایی در رشد مغز اهمیت بسزایی دارد.

گوهری متذکر شد: بنابراین شناسایی زودهنگام کم شنوایی و 
تشخیص و درمانش می تواند از عوارض اختلالات شناختی، 
انجمن  کند.رئیس  جلوگیری  افراد  روانی  روحی  و  توجهی 
شنوایی شناسی ایران افزود: غربالگری شنوایی برای کودکان 
ریسک  که  کسانی  و  شود  انجام  حتما  ماهگی  یک  تا  باید 
بالایی داشته و عوامل خطرزا دارند؛ از جمله کسانی که در 
خانواده افراد مبتلا به کم شنوایی مادرزادی دارند این افراد 
باید حتما تا ۳ سالگی پایش شوند تا اگر کم شنوایی تاخیری 
داد:بستری  ادامه  شناسایی شوند.وی  باشد  داشته  هم وجود 
نوزادان در NICU، وزن کم هنگام تولد، سابقه خانوادگی 
کم شنوایی و ناشنوایی، ازدواج فامیلی از عوامل خطر کم 
این  دارای  نوزادان  به  باید  که  می شود  محسوب  شنوایی 

عوامل توجه ویژه شود.
خطری که کارگران را تهدید می کند

وی افزود: کارگرانی که در معرض سروصدای بالا هستند و 
در محیط های با نویز بالا فعالیت می کنند حتما باید سالیانه 
در  گوش  محافظ  از  استفاده  گیرند.  قرار  ارزیابی  تحت 
عنوان  می شود.گوهری  توصیه  اکیدا  پرسروصدا  محیط های 
بیش  کودکشان  اگر  باشند  داشته  توجه  باید  کرد:خانواده ها 
تکرار  درخواست  یا  می شود  نزدیک  تلویزیون  به  حد  از 
کلمات را دارد یا در زمانی که از پشت سر با کودک صحبت 
می کنید بر نمی گردد یا صدای آرام را نمی شنود یا زنگ در 
را نمی شنود و به طور کلی نسبت پیرامونش کم توجه است 

حتما باید مورد سنجش شنوایی قرار گیرند.
میزان شیوع آسیب شنوایی در نوزادان در کشور ما ۳ تا 

۴ در هر هزار تولد زنده است
رئیس انجمن شنوایی شناسی ایران گفت:میزان شیوع آسیب 
تولد  هزار  هر  در   ۴ تا   ۳ ما  کشور  در  نوزادان  در  شنوایی 
پیدا می کند؛همچنین  افزایش  زمان  مرور  به  زنده است که 
میزان کم شنوایی در کودکانی که به مدرسه می روند ۱ تا ۲ 
درصد است. وی اظهار داشت: عارضه شنوایی مادرزادی در 
اثرات جبران  دختران و پسران تفاوتی ندارد و کم شنوایی 
شغلی  و  تحصیلی  روانی،  روحی،  زبانی،  ارتباطی،  ناپذیر 
برای فرد دارد. گوهری عنوان کرد: کم شنوایی در کودکان 
اختلالات شناخت شده  زبان و  و  گفتار  اختلالات  به  منجر 
و همچنین باعث می شود کودک پابه پای کوکان با شنوایی 
هنجار نتواند در مدرسه حاضر شود؛ به همین دلیل شناسایی 
کم شنوایی و تشخیص زود هنگام و به دنبال آن توانبخشی 

زودهنگام اهمیت بسزایی دارد .
حدود ۷۰ درصد سالمندان ما از ۶۵ سال به بالا درجاتی 

از کم شنوایی دارند
ایران اظهارداشت: حدود ۷۰  انجمن شنوایی شناسی  رئیس 
درصد سالمندان ما از ۶۵ سال به بالا درجاتی از کم شنوایی 
خفیف تا شدید را تجربه می کنند؛ بنابراین برای جلوگیری از 
عوارض بیشتر باید سالیانه مورد ارزیابی و چکاپ شنوایی 
و  مشاوره  ها  کم شنوایی،  وجود  صورت  در  و  گیرند  قرار 

اقدامات درمانی لازم را دریافت کنند.

مدیر دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت تغییرات 
و  ناگهانی  افزایش  زمینه ساز  را  سیل آسا  باران های  و  اقلیمی 
وفور پشه آئدس خواند و در عین حال بر لزوم مشارکت های 
و  خودمراقبتی  اهمیت  همچنین  و  پشه  کنترل  جهت  مردمی 

ترویج آن به منظور مقابله با بیماری تب دنگی تاکید کرد.
دکتر فرشدی رضایی با بیان اینکه اخبار افزایش موارد ابتلا به 
»تب دنگی« از حساسیت این موضوع حکایت می کند، اظهار 
کرد: ۲۲ مرداد ماه، روز ملی »تشکل ها و مشارکت اجتماعی« 
بود و در همین راستا باید تاکید کرد که تشکل ها و مشارکت 

مردمی در کنترل تب دنگی نقش موثری دارند.
افزایش نقش مشارکت های مردمی در کنترل تب دنگی

تب  کنترل  در  مردمی  مشارکت های  نقش  اینکه  بیان  با  وی 
دنگی بیش از پیش حائز اهمیت است، گفت: با توجه به »شیوع 
»گزارش  جهان«،  مناطق  از  بسیاری  در  دنگی  تب  روزافزون 
ابتلاء مسافران ایرانی طی ماه های اخیر« و »احتمال آلوده شدن 
مناطق شمالی و جنوبی  برخی  آینده  در  پشه های آئدس در 
کشور«، نقش مشارکت مردمی در کنترل این بیماری بیش از 
پیش حائز اهمیت شده است. راهکارهای موثر برای مشارکت 
مردمی در کنترل تب دنگی در دسترس است؛ تجربیات جهانی 
از اهمیت مشارکت مردمی در موفقیت یا شکست برنامه های 
ملی مبارزه با پشه آئدس و بیماری تب دنگ حکایت می کند.

تاکید  بهداشت  وزارت  ارتقای سلامت  و  آموزش  دفتر  مدیر 
مردمی  گروه های  و  تشکل ها  مشارکت  جلب  اهمیت  کرد: 
اندازه  به  نباشد، حداقل  بااهمیت تر  اگر  بهداشت  معاونت  در 
بهسازی  برای  بهداشت  برنامه های  و  بیماران  سریع  شناسایی 
مشارکت  اهمیت  درباره  دارد.وی  اهمیت  اماکن  و  معابر 
کرد:  خاطرنشان  بیماری ها  از  پیشگیری  و  کنترل  در  مردمی 
مشارکت مردمی، یکی از کلیدهای اصلی کنترل و پیشگیری 

از بیماری هایی مانند تب دنگی است. هنگامی که مردم درباره 
بیماری آگاهی کافی داشته باشند و به اهمیت نقش خود در 
کنترل آن پی  برند، می توانند به طور مؤثری در کاهش شیوع 
بیماری همکاری کنند. برنامه های آموزش و ارتقای سلامت در 
دوران کرونا به صورت برنامه های محله محور و هماهنگی در 
حضور همه جانبه  ظرفیت های محلی، تاریخچه خوبی از نقش 

مشارکت مردمی در برابر تهدیدات زیستی است. 
راهکارهای موثر برای مشارکت مردمی

رضایی ادامه داد: »افزایش آگاهی و دانش مردم و تشکل های 
مردمی«، »استفاده از رسانه های جمعی مانند تلویزیون، رادیو 
و شبکه های اجتماعی برای اطلاع رسانی«، »مشارکت همگانی 
پیشگیری  روش های  از  استفاده  »ترویج  محیط«،  بهسازی  در 
فردی و خودمراقبتی« برخی راهکارهای موثر برای مشارکت و 

تشکل های مردمی محسوب می شوند. 
اهمیت نقش آموزش در افزایش آگاهی مردم

افزایش  مولفه  درباره  آموزش  نقش  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
آگاهی، دانش مردم و تشکل های مردمی توضیح داد: برگزاری 
کارگاه ها و سمینارهای آموزشی در مدارس، مساجد و مراکز 
است.  مردمی  مشارکت  برای  گام ها  اولین  از  یکی  آموزشی؛ 
بهداشت،  وزارت  سلامت  ارتقاء  و  آموزش  اداره  پرسنل 
اقدامات گسترده ای را طی ماه های اخیر انجام داده اند. جمعیت 
حدود ۱۰ میلیونی سفیران و داوطلبان سلامت که از خانه تا 
ادارات و اصناف گسترده هستند، سرمایه ملی بهداشت کشور 
هستند و به موضوع آموزش و آگاه بخشی مردم ورود کرده اند. 
مدیر دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت درباره 
گفت:  مردمی  مشارکت  افزایش  در  جمعی  رسانه های  نقش 
استفاده از رسانه های جمعی مانند تلویزیون، رادیو و شبکه های 
برای  موثر  راهکارهای  دیگر  از  اطلاع رسانی  برای  اجتماعی 

افزایش میزان مشارکت مردمی محسوب می شود. دفتر آموزش 
رسانه های  تهیه  به  نسبت  بهداشت  وزارت  ارتقای سلامت  و 
این مطالب در سایت  بارگذاری  به روز و جذاب و  آموزشی 

آموزش همگانی وزارت بهداشت اقدام کرده  است.
انتشار بیش از ۶۵ هزار خبر درباره تب دنگی در فضای 

مجازی و رسانه ای
تب  آموزشی  انیمیشن های  شامل  بسته ها  این  داد:  ادامه  وی 
دنگی، توزیع بروشورها و پوسترهای آموزشی در مورد علائم 
و  اماکن  در  پیشگیری  روش های  و  انتقال  راه های  بیماری، 
ادارات می شود. بیش از ۶۵هزار خبر و متن مرتبط با تب دنگی 
طی دو ماه گذشته در پلتفرم های مجازی، رسانه های رسمی و 
نیمه رسمی کشور منتشر شده است. خوشبختانه، با تلاش اهالی 
به برهم  رسانه و مشارکت مردم، گروه های شایعه ساز، موفق 
زدن آرامش ذهنی مردم نشده اند و تلاش می کنیم مردم بتوانند 

به آسانی به منابع علمی دقیق دسترسی داشته  باشند.
بیان  محیط  بهسازی  در  همگانی  مشارکت  درباره  فرشیدی 
محیط های  بهسازی  برای  سلامت  داوطلبان  گروه های  کرد: 
راکد،  آب های  و  از ظروف  مسکونی  اماکن  و  منازل  اطراف 
بازگشایی مدارس  با  نقش هدایتگر و کلیدی دارند. همچنین 
و دانشگاه ها، سفیران سلامت نیز به جمع برنامه های مشارکت 

اجتماعی در کنار سازمان ها می پیوندند.
ترویج خودمراقبتی علیه تب دنگی

و  فردی  پیشگیری  روش های  از  استفاده  »ترویج  درباره  وی 
خودمراقبتی« بیان کرد: خودمراقبتی، یکی از برنامه های قدیمی 
محسوب  اجتماعی  مشارکت  اول  پله  که  است  بهداشتی 
لباس  پوشیدن  پشه بند،  از  استفاده  به  مردم  تشویق  می شود. 
آستین بلند و شلوار بلند و استفاده از دورکننده های حشرات 
می شود.  محسوب  آئدس  پشه  علیه  خودمراقبتی  اقدامات  از 
خودمراقبتی به صورت فردی و خانوادگی و ترویج این مولفه 
پشه  با  مبارزه  در  مهمی  نقش  اجتماعی،  مسئولیت  عنوان  به 

آئدس دارد.
ادامه برنامه ها با استفاده از ظرفیت مشارکت مردمی

رضایی گفت: انجام اقدمات متعدد به این معنا نیست که تمام 
برنامه ها به هدف رسیده و کاری برای انجام باقی  نمانده  است؛ 
بلکه اقدامات زیادی وجود دارد که با کمک تشکل های مردمی 
و داوطلبان سلامت در قالب برنامه های محله محور قابل انجام 
است. برخی از مردم هنوز اطلاعات کافی در مورد جزئیات 
ندارند.  آن  از  پیشگیری  روش های  و  تب دنگی  از  پیشگیری 
و  مستمر  تلاش  زمان،  نیازمند  مردم،  رفتار  و  عادات  تغییر 

بهره گیری از اصول آموزش و ارتقای سلامت است.
مدیر دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت با بیان 
افزایش  زمینه  سیل آسا  باران های  و  اقلیمی  تغییرات  اینکه 
ناگهانی وفور پشه را فراهم می آورد، اظهار کرد: آمادگی آحاد 
بهداشت  معاونان  اصلی  وظیفه  مردمی،  تشکل های  و  جامعه 
دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور است که این امر مهم 
فقط  با مدیریت، هماهنگی و بهره گیری از ظرفیت تشکلات 

مردمی و مشارکت ممکن می شود.

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی گفت: ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار 
نفر بیمه شده جدید به فهرست بیمه شدگان این سازمان افزوده 

شده است.
معاونان  شورای  جلسه  در  شنبه  سه  روز  موسوی  میرهاشم   
این سازمان اظهار داشت: جذب بیمه شدگان جدید و توسعه 
پوشش بیمه ای، بیش از ۹۰ هزار میلیارد تومان درآمد پایدار به 

منابع این سازمان افزوده است.
وی افزود: اگر الگوی مدیریتی سابق را در بخش بیمه و درآمد 
بدهی های  بر  میلیارد  هزار   ۱۵ ماهانه  امروز  می دادیم،  ادامه 
سازمان تأمین اجتماعی افزوده می شد، در حالی که در این دوره 
نه تنها بدهی جدید تولید نشد، بلکه تمام بدهی های قبلی نیز 

تسویه شد.
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی با یادآوری اینکه در ابتدای 
جبران  منابع  محل  از  سازمان  این  تعهدات  سیزدهم  دولت 
کرد:  نشان  خاطر  بود،  مواجه  نقدینگی  کسری  با  و  نمی شد 
در همان ماه های ابتدایی ۱۰۶ هزار میلیارد تومان بدهی بانکی 
ابتدای سال ۱۴۰۲ درآمدهای سازمان کاملًا  از  و  تسویه شد 

تقویت شد.
وی ادامه داد: در این دوره با کنترل مصارف در درون نظام 
بیمه ای، گشایش های خوبی اتفاق افتاد به طوری که در ۱۷ ماه 

اخیر بدون استقراض تعهدات خود را ایفا کرده است.
فروش  هیچگونه  دوره  این  در  کرد:  نشان  خاطر  موسوی 
دارایی انجام نشده و تنها دارایی  واگذار شده سازمان در این 

داخل  در  هم  آن  که  بود  تومان  میلیارد  هزار   ۵ حدود  دوره 
سازمان  سرمایه گذاری  شرکت  به  یعنی  سازمان،  زیرمجموعه 

واگذار شد.
بودجه بخش درمان سالانه ۱۰۰ همت است

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه در حوزه درمان 
است،  خورده  رقم  آن  توسعه  بلکه  خدمات  پایداری  تنها  نه 
هزار   ۱۰۰ معادل  بودجه ای  با  اجتماعی  تامین   سازمان  گفت: 
به ۵۰ درصد جامعه خدمات  تومان )همت( در سال  میلیارد 
وزارت  در  رقم  همین  که  حالی   در  دهد  می  ارایه  درمانی 

بهداشت به ۳۰۰ هزار میلیارد تومان می رسد.

وی به پیشرفت نزدیک به ۱۰۰ درصدی طرح نسخه الکترونیک 
در این سازمان اشاره کرد و یادآور شد: در کنار آن بیش از 
۲۰۰ پروژه عمرانی در مرحله طراحی، ساخت، توسعه و تجهیز 
قرار دارد و بیش از ۴۰ پروژه عمرانی که در مناطق محروم 

هستند، مورد بهره برداری قرار گرفتند.
تخت   ۱۷۰۰ به  نزدیک  دوره  این  در  داد:  ادامه  موسوی 
بیمارستانی در کل کشور به ظرفیت مراکز درمانی و بیمارستانی 

ملکی تامین اجتماعی اضافه شد که اقدام بی نظیری است.
این  در  این که  به  اشاره  با  تامین اجتماعی  سازمان  مدیرعامل 
دوره بیش از ۲۰۰ مرکز کنترل دیابت و فشار خون با هدف 
پیشگیری از بروز بیماری راه اندازی شد، اضافه کرد: در حوزه 
سازمان  قرارداد  واحدهای طرف   تعداد  نیز  غیرمستقیم  درمان 
سال  در  مرکز  هزار   ۵۷ به   ۱۴۰۰ سال  در  مرکز  هزار   ۵۲ از 

۱۴۰۳ رسید.
وی جذب بیش از ۱۰ هزار نفر نیروی انسانی که بیش از ۷ 
هزار نفر از آن ها در بخش درمان مشغول به کار هستند را از 

دیگر اقدامات صورت گرفته برشمرد.
وی یادآـور شد: در این دوره حتی یک قلم دارو از فهرست 
پوشش بیمه ای حذف نشد و طرح دارویار نیز با وجود بار مالی 

سنگین مورد اجرا قرار گرفت.
ما  همه  گفت:  چهاردهم  دولت  استقرار  به  اشاره  با  موسوی 
موظف هستیم با تمام توان و تلاش به این دولت کمک کنیم 

تا بتواند به مردم خدمت کند.

نیروی  نظام پزشکی کشور گفت: حوزه   رئیس کل سازمان 
پرستاری،  از  اعم  سطوح  همه  در  سلامت  نظام  انسانی 
پرسنلی، کارمندی و نیروهای تخصصی با چالش روبروست 

که این حوزه باید در دولت جدید به سامان شود.
وزیر  از  سلامت  نظام  انتظارات  درباره  زاده   رئیس  محمد 
و  اسناد  نشدن  اجرا  اظهارداشت:  چهاردهم  دولت  بهداشت 
ترین  اصلی  درمان  و  بهداشت  حوزه  در  بالادستی  قوانین 
تنها اجرایی نشده و رعایت  نه  این حوزه است زیرا  چالش 

هم نمی شود، گاهی نیز برخلاف آنها قانون وضع می شود.
و  بهداشت  نظام  در  شاغل  انسانی  نیروی  مشکلات  به  وی 
از  اعم  سطوح  همه  در  افزود:  و  کرد  اشاره  کشور  سلامت 
پرستاری، پرسنلی، کارمندی و نیروهای تخصصی این چالش 

وجود دارد که باید در دولت جدید به سامان شود.
رئیس سازمان نظام پزشکی کشور ادامه داد: با توجه به اینکه 
خود رئیس جمهور، پزشک هستند و عضو کمیسیون بهداشت 
در  است  امید  و  دارند  قضایا  این  به  خوبی  اشراف  بودند 
نیروی  اوضاع  و  دهد  قرار  اولویت  در  را  حوزه  این  آینده، 

انسانی را با فوریت پیگیری کند و سر و سامان دهد.
دغدغه  و  مسائل  که  است  این  بعدی  نکته  داد:  ادامه  وی 
های قشر جوان جامعه پزشکی باید به صورت جداگانه مورد 
بحث و بررسی و پیگیری قرار بگیرد و حل شود. مشکلاتی 

خود  اساتید  مسائل  با  دارد  پزشکی  جامعه  جوان  قشر  که 
که  حالی  در  کرده  تغییر  کاملا  شرایط  است،  متفاوت  کاملا 

بررسی ها و قضاوت ها براساس شرایط پزشکان قدیم است 
اما مشکلات قشر جدید هیچ ارتباطی با شرایط پیشین ندارد.

بر رفع دغدغه مردم  نظام پزشکی کشور  رئیس کل سازمان 
رهبر  به  استناد  با  و  کرد  تاکید  درمان  و  بهداشت  در حوزه 
بیماری داشت،  »اگر خانواده ای  اینکه  بر  مبنی  انقلاب  معظم 
غیر از رنج بیمارداری، رنج دیگری نداشته باشد« افزود: باید 

تلاش کنیم تا مردم در حوزه درمان دغدغه ای نداشته باشند.
مردم  است.  نیز مشخص  فرمایش  این  راهکار  و  فرمول  وی 
اقدامات  به  دسترسی  دغدغه  درمانگر،  به  دسترسی  دغدغه 
دارو  به  مرکز درمانی، دغدغه دسترسی  بستری و  و  درمانی 
این  رفع  باشند.  داشته  نباید  را  هزینه  دغدغه  و  تجهیزات  و 

دغدغه ها معنی فرمایش راهبردی مقام معظم رهبری است.
نیز  پیشگیری  و  بهداشت  حوزه  در  داد:  ادامه  رئیس زاده 
افزایش سطح سلامت مردم باید در اولویت قرار گیرد و باید 
مبتنی بر شاخص ها باشد نه مبتنی بر اقدامات رسانه ای. این 
اقدامی  بهداشت،  ما در حوزه  اگر  است.  مهمی  بسیار  بحث 
شاخص های  رشد  و  وضعیت  به  ناظر  باید  می دهیم،  انجام 
بهداشتی صحبت کنیم و آن را از دولت و وزارتخانه مطالبه 

کنیم.
وی اضافه کرد: گام بعدی که به آن نیاز داریم، بحث برخورد 
پزشکی  حوزه  در  غیرمجاز  مداخلات  با  بازدارنده  و  جدی 
است که سلامت مردم را به طور جدی به خطر انداخته است. 
مداخلات این سوءاستفاده گران باعث آسیب به سلامت مردم 
می شود و شان علم پزشکی را در کشور خدشه دار می کند.

رئیس کل سازمان نظام پزشکی کشور تاکید کرد: پس بحث 
مداخلات غیرمجاز در پزشکی هم باید در اولویت کار قرار 

گیرد تا بتوانیم این مسائل را مدیریت کنیم.
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 یک متخصص تغذیه با بیان اینکه مزاج هر فرد به ژنتیک و 
فعالیت های بدنی او بستگی دارد، گفت: مزاج می تواند در 
طولانی مدت در برخی از واکنش های بدنی و فعالیت ها موثر 
باشد به عنوان مثال افرادی که مزاج سرد و خشک دارند، 

دچار چاقی و اضافه وزن می شوند.
و  شناسی  مزاج  سمینار  اولین  دبیرخانه  از  ایرنا  گزارش  به 
طب سنتی، محمدباقر ملجایی افزود: مزاج براساس فعالیت 
های بدنی افراد می تواند متفاوت باشد، در فیزیولوژی افراد 
۴ نوع مزاج وجود دارد که شامل سرد و خشک، سرد و تر، 

گرم و خشک، گرم و تر می شود.
وی ادامه داد: مزاج هر فرد به ژنتیک و فعالیت های بدنی 
او بستگی دارد. بسیاری از هورمون ها نیز می توانند باعث 
ها،  هورمون  این  از  یکی  مثال  عنوان  به  شوند  مزاج  تغییر 
تیروئید است مزاج می تواند باعث تغییر عملکرد  هورمون 

هورمون تیروئید شود.
دبیر اجرایی اولین سمینار مزاج شناسی و طب سنتی تصریح 
کرد: مزاج می تواند در طولانی مدت در برخی از واکنش 
های بدنی و فعالیت ها موثر باشد به عنوان مثال افرادی که 
اضافه وزن می  و  دارند، دچار چاقی  مزاج سرد و خشک 
سبک  در  پیری،  روند  در  تواند  می  مزاج  همچنین  شوند، 
زندگی و ابتلا به بیماری ها نقش موثری داشته باشد و باید 

بتوان این رفتارها را شناخت و درمان کرد.
گرفته  نشات  سنتی  طب  بدانیم  باید  داشت:  اظهار  ملجایی 
از دانش و تجربیات گذشتگان است که باید از آن در مسیر 
شود.  استفاده  دنیا،  روز  علم  براساس  نیازسنجی  و  درست 
افرادی  امروزه متاسفانه شاهد هستیم در برخی از زمینه ها 
حضور دارند که دانش کافی ندارند و با اهداف خاصی در 

امور پزشکی و سلامت افراد دخالت می کنند.
که  است  آن  رویداد  این  برگزاری  از  هدف  وی،  گفته  به 
گذشتگان  از  که  مطالبی  و  مباحث  از  ساده  زبان  با  بتوانیم 
به ما رسیده است بهره ببریم. قطعا دانستن مباحث ساده و 
کاربردی برای پیشگیری از بیماری، رعایت بهداشت فردی، 

درمان عفونت های سبک می تواند کمک کننده باشد.
تنهایی  به  تواند  نمی  سنتی  طب  که  البته  صد  افزود:  وی 
بیماری های سخت الاعلاج را درمان کند اما می تواند در 

کاهش عوارض و علائم بیماری ها موثر باشد.
آموزش  مرکز  به همت  سنتی  و طب  شناسی  مزاج  سمینار 
مهارتی و حرفه ای علوم پزشکی سفیران دانش و سلامت، 
دانشگاه آزاد اسلامی تهران و پژوهشکده پیشگامان سلامت 
و با حضور متخصصین طب سنتی، اساتید دانشگاهی و افراد 
دانشمند این طب و با هدف بهبود سلامت جامعه، پیشگیری 
از بیماری و ارتقای دانش افراد، در روز هشت شهریورماه 

در تهران برگزار می شود.
به گزارش ایرنا، نزدیک به ۳۲۰ میلیون کودک در دنیا دچار 
اضافه وزن و ۱۶۰ میلیون کودک نیز چاق  هستند و در ایران 
نیز نزدیک به ۱۸ درصد کودکان اضافه وزن و دچار چاقی 

هستند.

اسید لاکتیک عامل درد عضلانی 
پس از تمرین نیست

بسیاری از افراد بعد از یک تمرین ورزشی دچار درد عضلانی 
می شوند و این وضعیت می تواند برای آنها آزاردهنده باشد 
و در برخی موارد ممکن است حتی فرد از ادامه تمرینات 
از  پس  روزهای  در  معمولًا  عضلانی  شود.دردهای  دلسرد 
اگرچه  شوند.  می  ناپدید  تدریج  به  و  ظاهر  شدید  تمرین 
دلیل  رایجی  پدیده  چنین  برای  که  می رسد  نظر  به  عجیب 
های  مکانیسم  علمی  جامعه  اما  باشد  نشده  پیدا  پزشکی 
هر  مانند  است.  نکرده  مشخص  را  عضلانی  درد  مسئول 
موضوع دیگری که با احساس درد سروکار دارد، درک درد 
عضلانی شامل بررسی فرآیندهای بیولوژیکی پیچیده است.

درد قبل از هر چیز یک تجربه ذهنی است که از تفسیر سیستم 
دانشمندان  شود.  می  ناشی  حسی  های  سیگنال  از  عصبی 
درد  منشأ  توضیح  برای  را  زیادی  بیولوژیکی  مکانیسم های 
که  است  این  بر  فعلی  نظر  اتفاق  و  کرده اند  ارائه  عضلانی 
چندین پدیده درگیر هستند. همچنین برخلاف آنچه ممکن 

است شنیده باشید، »اسید لاکتیک« هیچ ربطی به آن ندارد.
پس از یک تمرین شدید و به ویژه پس از انقباضات غیرعادی 
)انقباضاتی که شامل مقاومت در برابر کشش است، به عنوان 
واحد  کوچکترین  در  ها(،  پله  از  آمدن  پایین  هنگام  مثال، 
بدن  در  »سارکومر«ها  به  موسوم  ای مخطط   ماهیچه  بافت 
ما ضایعات بسیار ریز و ذره بینی شکل می گیرد.اما خود این 
ضایعات دردناک نیستند، زیرا بلافاصله پس از تمرین وجود 
تا ۴۸   ۲۴ معمولًا ظرف  درد عضلانی  که  در حالی  دارند، 

ساعت بعد ظاهر می شود.
آبشاری  ایجاد  باعث  میکروضایعات  این  دیگر،  سوی  از 
از  پس  روزهای  و  ساعات  در  فیزیولوژیکی  پدیده های  از 

ورزش شدید یا غیرمعمول می شوند.

دمنوش زرشک و رفع عطش تابستان
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شیراز یکی از نکات 
به آشامیدنی  توجه  را  تابستان  مهم حفظ سلامتی در فصل 
به  زرشک  دمنوش  از  و  دانست  گرما  فصل  مناسب  های 
در  عطش  کاهش  در  نوشیدنی ها  موثرترین  از  یکی  عنوان 
فصل تابستان یاد کرد.دکتر محمد ابراهیم زحلی نژاد با بیان 
ایرانی، دمنوش آب زرشک را برای رفع عطش  اینکه طب 
و جلوگیری از تهوع و استفراغ ناشی از گرما زدگی توصیه 
می کند، اظهار داشت: آب  زرشک یک نوشیدنی مفید برای 
سلامتی است که به دلیل وجود آنتی  اکسیدان های متنوع و 
التهاب  کاهش  و  بدن  ایمنی  سیستم  تقویت  به   C ویتامین 
در  زرشک  آب  مصرف  افزود:  می کند.وی  زیادی  کمک 
تابستان می  تواند از گرمازدگی جلوگیری و احساس خوبی 
برای تهیه دمنوش زرشک، توصیه می شود یک  ایجاد کند. 
لیوان آب روی حرارت  کیلوگرم شکر یا عسل را با چهار 
قرار دهیم تا به قوام برسد. سپس یک کیلوگرم زرشک پاک 
شده و شسته شده را به این شهد و شربتی که تهیه کرده ایم، 
اینکه کمی جوشید، کمی گلاب و هل یا  از  اضافه و پس 
عرق آن را اضافه می کنیم. در این مرحله شعله گاز را کم می 

کنیم و مدتی کوتاه اجازه می دهیم تا دم بکشد.

باران های سیل آسا زمینه ساز وفور پشه آئدس 
 اهمیت ترویج خودمراقبتی علیه تب دنگی

۲.۸ میلیون بیمه شده جدید به سازمان تامین اجتماعی افزوده شد

رئیس کل سازمان نظام پزشکی کشور:

چالش نیروی انسانی نظام سلامت در دولت چهاردهم برطرف شود
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آزمون وخطاهای تعیین روش فروش 
خودرو تمامی ندارد!

طی  بانک ها  پرداختی  تسهیلات  کرد:  اعلام  مرکزی  بانک   
مقایسه  در  درصدی   ۲۰.۶ افزایش  با  امسال  نخست  ماه   ۴
میلیارد  هزار   ۱۶۵۷ از  بیش  به  گذشته  سال  مشابه  مدت  با 
شامل  پرداختی  تسهیلات  کل  درصد   ۲۴.۷ که  رسید  تومان 
سهم  و  می شود  ریال(  میلیارد  سه  از  )کمتر  خرد  تسهیلات 
خانوار از تسهیلات با ادامه روند افزایشی به ۲۲.۷ درصد از 

کل تسهیلات رسید. 
 ۱۴۰۳ سال  ابتدای  ۴ماهه  طی  بانک ها  پرداختی  تسهیلات   
با  مقایسه  در  که  می باشد  ریال  میلیارد  هزار   ۱۶،۹۵۷ مبلغ 
دوره مشابه سال قبل مبلغ ۲،۸۹۲ هزار میلیارد ریال )معادل 

۲۰.۶ درصد( افزایش داشته است.
 ۱۳،۵۷۰ مبلغ   ۱۴۰۲ ابتدای سال  ماهه   ۴ پرداختی  تسهیلات 
با در نظر گرفتن تعدیلات  هزار میلیارد ریال بوده است که 
هزار   ۰۶۵  ،۱۴ مبلغ  به  بانکی  شبکه  توسط  پذیرفته  صورت 
افزایش یافته است؛ از کل تسهیلات پرداختی،  میلیارد ریال 
به  درصد   ۷۸.۳ معادل  ریال  میلیارد  هزار   ۱۳،۲۸۵ مبلغ 
 ۳،۶۷۲.۲ و  غیرحقوقی(  و  )حقوقی  کار  و  کسب  صاحبان 
هزار میلیارد ریال معادل ۲۱.۷ درصد به مصرفکنندگان نهایی 

)خانوار( تعلق گرفته است.
در  پرداختی  تسهیلات  دریافت  از  هدف  بیانگر   ۱ جدول 

بخش های اقتصادی طی ۴ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳ می باشد.
سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در گردش در کلیه 
بخش های اقتصادی طی ۴ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳ مبلغ ۱۰، 
تسهیلات  کل  درصد   ۷۵.۵ معادل  ریال  میلیارد  هزار   ۰۳۵
سهم  همچنین  است.  کار  و  کسب  صاحبان  به  پرداختی 
توسط  شخصی  کالای  خرید  قالب  در  پرداختی  تسهیلات 
مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ ۱،۴۲۹ هزار میلیارد ریال 
مصرف  به  پرداختی  تسهیلات  کل  از  درصد   ۳۸.۹ معادل 

کنندگان نهایی )خانوار( می باشد.
گردش  در  سرمایه  تأمین  بابت  پرداختی  تسهیلات  سهم 
معادل   ۱۴۰۳ ابتدای سال  ماهه   ۴ در  معدن  و  بخش صنعت 
۴،۴۷۲ هزار میلیارد ریال بوده است که حاکی از تخصیص 
درگردش  سرمایه  به  یافته  تخصیص  منابع  از  درصد   ۴۴.۶
کلیه بخش های اقتصادی )مبلغ ۱۰، ۰۳۵ هزار میلیارد ریال( 
می باشد.بر این اساس از ۵،۲۰۲ هزار میلیارد ریال تسهیلات 
آن  درصد   ۸۶ معادل  معدن  و  صنعت  بخش  در  پرداختی 
)مبلغ ۴،۴۷۲ هزار میلیارد ریال( در تأمین سرمایه در گردش 

پرداخت شده است که بیانگر توجه و اولویت دهی به تأمین 
منابع برای این بخش توسط بانک ها در سال ۱۴۰۳ می باشد.

تسهیلات خرد )کمتر از ۳۰۰۰ میلیون ریال( از کل تسهیلات 
پرداختی در دوره یاد شده، مبلغ ۴، ۰۱۵ هزار میلیارد ریال 
شده  اعطا  خرد  تسهیلات  صورت  به  درصد   ۲۳.۷ معادل 
قالب  در  نیز  ریال  میلیارد  هزار   ۲۲۶.۷ مبلغ  همچنین  است. 
این  با احتساب  انجام پذیرفته است، که  اعتباری  کارت های 
مبلغ، کل تسهیلات پرداختی خرد )کمتر از سه میلیارد ریال( 
کل  درصد   ۲۴.۷ معادل  ریال  میلیارد  هزار   ۴،۲۴۱ مبلغ  به 

تسهیلات پرداختی را شامل می شود.
کارت های  قالب  در  پرداختی  تسهیلات  اینکه  به  توجه  با 
این  با  است،  شده  پرداخت  خانوار  بخش  در  نیز  اعتباری 
جدول-۱،  در  درصد   ۲۱.۷ از  خانوار  بخش  سهم  اوصاف 

می یابد.  افزایش  پرداختی  تسهیلات  کل  درصد   ۲۲.۷ به 
)جدول۲(

باید در تداوم مسیر جاری،  این گزارش، همچنان  بر اساس 
و  گرفت  نظر  در  نیز  را  تورم  کنترل  به  مربوط  ملاحظات 
فشار  از  ناشی  تورمی  پتانسیل  گرفتن  قدرت  مراقب  همواره 
تقاضای کل در اقتصاد نیز بود. بر این اساس ضروری است 
و  سرمایه  افزایش  طریق  از  بانک ها  مالی  توان  افزایش  به 
و  غیرجاری  تسهیلات  بانک ها، کاهش  کفایت سرمایه  بهبود 
افزایش  بانک ها،  اعتباردهی  به مسیر صحیح  آنها  بازگرداندن 
بهره وری بانک ها در تامین سرمایه در گردش تولیدی، پرهیز 
بنگاه های  بانک ها و ترغیب  بر دارایی  از فشارهای مضاعف 
تولیدی به سمت بازار سرمایه به عنوان یک ابزار مهم درتامین 

مالی طرح های اقتصادی )ایجادی( توجه ویژه ای کرد.

عملیاتی  و  تکمیل  گفت:  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو 
یکی  عنوان  به  می تواند  اسکان  و  املاک  ملی  سامانه  شدن 
از راهکارهای مؤثر در حل مشکل مسکن و ایجاد تعادل در 

بازار ملک به شمار رود.
کشور  مسکن  حوزه  در  که  جدی ای  مشکلات  به  توجه  با 
اسکان  و  املاک  ملی  سامانه  تکمیل  ضرورت  دارد،  وجود 
در دولت جدید به عنوان یکی از اولویت های اصلی مطرح 
متعددی  چالش های  با  حاضر  حال  در  مسکن  بازار  است. 
مواجه است، از جمله کمبود عرضه مسکن و افزایش قیمت ها 
افراد  برخی  توسط  املاک  احتکار  دلیل  به  آن  از  بخشی  که 
و نهادها، به ویژه شرکت های زیرمجموعه بانک ها، می باشد. 
به  خالی،  خانه های  نگه داری  با  است  ممکن  شرکت ها  این 

تشدید بحران مسکن دامن بزنند.
برای مقابله با این وضعیت و شناسایی دقیق املاک و خانه های 
است.  ضروری  اسکان  و  املاک  ملی  سامانه  تکمیل  خالی، 
این سامانه، که از مصوبات مجلس است، می تواند به عنوان 
ابزاری مؤثر برای نظارت بر وضعیت املاک و جلوگیری از 
احتکار مورد استفاده قرار گیرد. اما برای عملیاتی شدن کامل 
این سامانه، همکاری همه جانبه سازمان ها ضروری است، به 
ویژه بانک مرکزی که نقشی کلیدی در این زمینه ایفا می کند.

اقدامات،  ساده ترین  با  می تواند  مرکزی  بانک  که  حالی  در 
این  در  خود  ملکی  اطلاعات  ثبت  به  مشتریان  الزام  مانند 
تکمیل  به  دسته چک،  یا صدور  افتتاح حساب  برای  سامانه 
نشده  انجام  اقداماتی  چنین  تاکنون  کند،  کمک  سامانه  این 
ملزم  را  باید سازمان ها  وزیر جدید  دولت جدید،  در  است. 
به همکاری بیشتر در این زمینه کند. این سامانه نه تنها باید 
به عنوان یک اولویت در دستور کار قرار گیرد، بلکه اجرای 
کامل آن به عنوان یک وظیفه قانونی، مورد تأکید و پیگیری 
را  مسکن  در حوزه  کشور  اهداف کلان  بتوان  تا  گیرد  قرار 
محقق ساخت.در همین راستا و پیرامون اهمیت اجرای قوانین 
تصویب شده در مجلس شورای اسلامی؛ با غلامرضا شریعتی 
اندراتی؛ نماینده دوره های یازدهم و دوازدهم مجلس شورای 

اسلامی و عضو کمسیون عمران به گفتگو پرداختیم.
کاهش  در  شهری  برنامه ریزی  اهمیت  به  اشاره  با  شریعتی 

مشکلات مسکن در کشور؛ تصریح می کند: سامانه ملی املاک 
و اسکان، نقش بسیار مهمی در مدیریت بهینه منابع ملکی و 
اسکان جمعیت دارد. این سامانه که با هدف ایجاد شفافیت 
شده  طراحی  اسکان  و  املاک  حوزه  در  بیشتر  کارآمدی  و 
است، از اهمیت ویژه ای در توسعه شهری و برنامه ریزی های 
ملی برخوردار است. اگرچه یکی از شناخته شده ترین وظایف 
این سامانه اخذ مالیات برخانه های خالی است، اما وظایف و 
مأموریت های این سامانه به همین یک مورد محدود نمی شود 

و دامنه وسیع تری از اهداف و کارکردها را در بر می گیرد.

از  یکی  می کند:  خاطرنشان  عمران  کمسیون  عضو 
مأموریت های اصلی سامانه ملی املاک و اسکان، ایجاد یک 
پایگاه جامع و کامل از اطلاعات املاک و اسکان در کشور 
مختلف  داده های  تحلیل  و  جمع آوری  با  سامانه  این  است. 
و  کاربری  مالکیت،  وضعیت  ملکی،  دارایی های  با  مرتبط 
و  دقیق  تصویری  می تواند  کشور،  سراسر  در  افراد  اسکان 
اطلاعات،  این  دهد.  ارائه  کشور  املاک  وضعیت  از  به روز 
حوزه  در  کلان  تصمیم گیری های  برای  ارزشمند  پایه ای 
زیرساخت ها  توسعه  و  منابع  توزیع  شهری،  برنامه ریزی 
نیازها  این داده ها، دولت می تواند  از  با استفاده  خواهد بود. 
سیاست ها  و  کرده  شناسایی  را  مختلف  مناطق  کمبودهای  و 
و برنامه هایی را برای بهبود وضعیت مسکن و توسعه شهری 
ملی  سامانه  این،  بر  علاوه  می دهد:  ادامه  کند.وی  تدوین 

املاک و اسکان می تواند به عنوان ابزاری مؤثر در شناسایی 
و مدیریت خانه های خالی مورد استفاده قرار گیرد. در شرایط 
کنونی که مسئله کمبود مسکن به یکی از چالش های بزرگ 
می تواند  خالی  خانه های  وجود  است،  شده  تبدیل  کشور 
از  استفاده  با  باشد.  مشکل  این  رفع  برای  بالقوه ای  منابع 
به  را  خالی  خانه های  می تواند  دولت  سامانه،  این  اطلاعات 
به  مالکان  تشویق  برای  راهکارهایی  و  کرده  شناسایی  دقت 
عرضه این املاک به بازار مسکن ارائه دهد. یکی از ابزارهای 
گیرد،  قرار  استفاده  مورد  می تواند  زمینه  این  در  که  کلیدی 
اعمال مالیات بر خانه های خالی است. با اعمال این مالیات، 
بسیاری  احتمالًا  و  یافته  افزایش  مالکان  بر  اقتصادی  فشار 
بازار  به  را  خود  خانه های  که  داد  خواهند  ترجیح  آنها  از 
مسکن  عرضه  افزایش  به  می تواند  امر  این  که  کنند،  عرضه 
داشت:  اظهار  شود.شریعتی  منجر  بازار  بر  فشار  کاهش  و 
برای تحقق اهداف این سامانه، که یکی از مصوبات مجلس 
است، تکمیل و بهره برداری کامل از آن امری ضروری است. 
مرتبط،  نهادهای  و  سازمان ها  همه  همکاری  راستا،  این  در 
سازمان هایی  مشارکت  ویژه،  طور  به  دارد.  حیاتی  نقش 
دقیق  اطلاعات  تبادل  و  فراهم آوری  در  مرکزی  بانک  مانند 
و به روز اهمیت بسزایی دارد. سازمان امور مالیاتی می تواند 
مالیات های  مؤثر  به صورت  سامانه،  این  داده های  رصد  با 
لازم را اخذ کند، و وزارت راه و شهرسازی نیز با دسترسی 
شهری  برنامه ریزی های  بود  خواهد  قادر  اطلاعات،  این  به 
مسکن  وضعیت  بهبود  به  و  دهد  انجام  بیشتری  دقت  با  را 
تاکید  پایان  در  عمران  کمسیون  کند.عضو  کمک  کشور  در 
می کند: تکمیل و عملیاتی شدن سامانه ملی املاک و اسکان 
مشکل  در حل  مؤثر  راهکارهای  از  یکی  عنوان  به  می تواند 
مسکن و ایجاد تعادل در بازار ملک به شمار رود. با اطلاعات 
دقیق و جامعی که این سامانه ارائه می دهد، دولت و مجلس 
می توانند برنامه های بلندمدتی را برای توسعه مسکن، کاهش 
قیمت ها و افزایش دسترسی به خانه های مناسب تدوین کند. 
تنها  نه  این سامانه  از  بهره برداری  تکمیل و  اهمیت  بنابراین، 
ارتقای کلی وضعیت  در  بلکه  در شناسایی خانه های خالی، 

املاک و اسکان در کشور نهفته است.

 ۹۱ از صادرات  انجمن حبوبات کشور  مدیره  هیات  رئیس   
اکنون  گفت:  و  داد  خبر  گذشته  سال  در  حبوبات  تن  هزار 
مصرف سالانه حبوبات در ایران بین ۹۵۰ هزار تا یک میلیون 

تن است.
آمارها  براساس  افزود:  خبری  نشست  در  لپه چی،  داود   
سرانه مصرف حبوبات در ایران برای هر ایرانی بین ۸ تا ۱۰ 

کیلوگرم است، اما رقم جهانی آن ۱۳ کیلوگرم است.
با  داشت:  اظهار  کشور  حبوبات  انجمن  مدیره  هیات  رئیس 
توجه به وضعیت آب و هوایی سال گذشته بین ۶۵۰ تا ۷۰۰ 
هزار تن انواع حبوبات در سطح ۷۵۰ هزار هکتار از اراضی 
کشور تولید شد که امسال افزایش تولید پیش بینی می شود.

کشور  حبوبات  کسری  درصد   ۳۰ سالانه  اینکه  بیان  با  وی 
باید از محل واردات تامین شود، گفت: هر ساله بین ۲۵۰ تا 
نیاز کشور از محل واردات  ۳۰۰ هزار تن از حبوبات مورد 
تامین می شود که بین ۵۰ تا ۷۰ درصد این واردات مربوط 
به نخود سیاه )لپه(و عدس سبز و ۳۰ درصد مروبط به انواع 

لوبیا است.
از  )لپه(  سیاه  نخود  از  بخشی  اکنون  اینکه  بیان  با  لپه چی 
تامین  ایران  آذرشهر  از  بخشی  و  روسیه  از  بخشی  کانادا، 
می شود، تصریح کرد: هر ساله بین ۳۰۰ تا ۳۵۰ میلیون دلار 
ارز برای واردات حبوبات از کشور خارج می شود که بخش 

عمده آن از کشورهای کانادا، روسیه، اتیوپی و هند است.
رئیس هیات مدیره انجمن حبوبات کشور گفت: طبق آمارها 

در سال ۱۴۰۰ حدود ۱۹۹ هزار تن، ۱۴۰۱ حدود ۲۴۳ هزار 
سال  چهارماهه  در  و  تن  هزار   ۱۸۸ حدود   ۱۴۰۲ سال  تن، 

۱۴۰۳ حدود ۵۰ هزار تن حبوبات وارد کشور شد.
بین  قیمت عدس سبز در روسیه  امسال  بینی کرد:  پیش  وی 
محصولات  ورود  با  و  کند  پیدا  کاهش  دلار   ۴۰۰ تا   ۳۰۰
از  آن  قیمت  جهان،  کننده  تولید  بزرگترین  عنوان  به  کانادا 
هر  اینکه  بیان  با  برسد.لپه چی  دلار   ۱۳۰۰ به  دلار   ۱۸۰۰

ایران  بازار  را در  بعد خودش  ماه  قیمتی در جهان دو  تغییر 
خاصی  اتفاق  سال  دوم  نیمه  در  اگر  افزود:  می دهد،  نشان 
کند.رئیس  پیدا  کاهش  حبوبات  نرخ  امیدواریم  ندهد  رخ 
هیات مدیره انجمن حبوبات کشور درباره صادرات حبوبات 
نخود  صادرات  میزان  موجود،  های  گزارش  براساس  گفت: 
آبگوشتی به کشورهای هدف طی سال ۱۴۰۲ حدود ۹۱ هزار 
ممنوعیت  دلیل  به   ۱۴۰۱ سال  در  صادرات  میزان  بود.  تن 

صادرات به ۸ هزار تن رسیده بود.
به  حبوبات  زیرکشت  سطح  هکتاری  هزار   ۱۵۰ کاهش 

دلیل تغییرات اقلیمی
حبوبات  کشت  زیر  سطح   ۱۴۰۱ سال  در  کرد:  تصریح  وی 
به  رقم  این   ۱۴۰۲ سال  در  که  بود  هکتار  هزار   ۹۰۰ کشور 
کاهش  هکتار  هزار   ۱۵۰ حدود  که  رسید  هکتار  هزار   ۷۵۰
نشان می دهد.لپه چی علت کاهش سطح  را  سطح زیرکشت 
ها  بارندگی  و کاهش  اقلیمی  تغییرات  را  زیرکشت حبوبات 
دانست و افزود: بخش عمده اراضی زیرکشت حبوبات دیم 
تولید  میزان  در  سالانه  های  بارندگی  میزان  بنابراین  است، 
نظر  به  امسال  مناسب  های  بارندگی  دلیل  به  است.  موثر 
باشد که همین  افزایش داشته  امسال  تولید حبوبات  می رسد 
نیز  بازار  در  محصول  این  قیمت  شدن  متعادل  موجب  امر 

خواهد شد.

بانک مرکزی خبر داد:

افزایش ۲۰ درصدی تسهیلات پرداختی شبکه بانکی
 سهم ۲۲.۷ درصدی خانوارها از تسهیلات 

شناسایی خانه های خالی معطل تکمیل سامانه املاک و اسکان

صادرات ۹۱ هزار تن حبوبات
 قیمت حبوبات در نیمه دوم سال کاهش می یابد

وزیر نیرو عنوان کرد:

انعقاد قرارداد ساخت ۱۱ هزار مگاوات برق 

تجدیدپذیر با سرمایه گذاری بخش خصوصی

هزار   ۱۱ به  نزدیک  ساخت  قرارداد  گفت:  نیرو  وزیر   
بخش  گذاری  سرمایه  با  تجدیدپذیر  برق  مگاوات 

خصوصی امضا شده است.
»علی اکبر محرابیان« درباره ناترازی جدی در بخش برق 
افزود: برنامه ما باید دو مشکل را حل می کرد؛ مشکل 
در  که  تقاضایی  اضافه  دوم  مشکل  و  ناترازی  نخست 

طول اجرای این برنامه به وجود می آمد.
وی ادامه داد: به طور کلی دولت سالیانه بین چهار تا پنج 
افزایش تقاضا روبه رو بود، پس شروع  با  هزار مگاوات 
نیاز  ناترازی ۱۵ هزار مگاوات و رفع  برای رفع  ما  کار 

سالیانه پنج هزار مگاوات باید طراحی می شد.
بعُد  دو  در  زمینه  این  در  کرد:  نیروخاطرنشان  وزیر 
راستای  در  باید  اینکه  نخست  شد،  انجام  برنامه ریزی 
نیروگاه ها اقدام صورت گیرد و همچنین  توسعه ظرفیت 
شبکه را به اندازه لازم وسعت دهیم، همچنین اختلالات 
را  است  ولتاژ  افت  دچار  شبکه  در  که  نقاطی  و  شبکه 

برطرف کنیم.
بود؛  مصرف  مدیریت  هم  دوم  بعد  گفت:  محرابیان 
مدیریت هوشمندانه مصرف به نحوی که در رفاه و تولید 

کشور خللی ایجاد نشود.
از  استفاده  کنار  در  منظور  همین  به  داد:  ادامه  وی 
ظرفیت های نیروگاهی تحت نظارت وزارت نیرو، برنامه 
تامین  خود  نیروگاه های  آوردن  مدار  به  برای  جامعی 
توسعه  موضوع  به  اینکه  ضمن  شد،  پیش بینی  صنایع 

تجدیدپذیرها توجه ویژه ای صورت گرفت.
وزیر نیرو افزود: توجه به موضوع تجدیدپذیر به عنوان 
شاخص این برنامه تدوین شد و برای اجرای این برنامه 
نیروهای  بکارگیری  و  مالی کافی  منابع  ضرورت داشت 
نخبه، مدیران کارآزموده، پرتوان و با انگیزه را به عنوان 

همکار انتخاب کنیم.
اقدامات لازم برای گذر از اوج بار تابستان

محرابیان درباره اقدام ها برای گذر موفق از پیک تابستان 
تابستان  برای  اقدام   ۱۰۰ داد:  ادامه  گذشته،  سال  سه 
۱۴۰۱ در دستور کار قرار گرفت، این ۱۰۰ اقدام شامل 
تعمیرات  و  نیروگاه ها  توان  ارتقای  نیروگاه ها،  توسعه 
از مدار  بعضاً  نیروگاه هایی که  اورهال کردن  نیروگاه ها، 
خارج بود یا در آستانه خروج بود. توسعه شبکه خطوط 
انتقال در کنار بهره برداری از تعداد قابل توجهی پست، 

بخش دیگری از اقدام ها بود.
بود.  برق  صنعت  مالی  ناترازی  دیگر  مساله  افزود:  وی 
مالی  در سال های گذشته در خصوص اصلاح ساختار 
علت  مهم ترین  بنابراین  بود.  نشده  انجام  خاصی  کار 
عدم توسعه صنعت یعنی اصلاحات اقتصادی و اصلاح 
و  دولت  کار  دستور  در  هم  برق  صنعت  مالی  ساختار 

مجلس قرار گرفت.
اصلاحات  این  برای  داشت  ضرورت  گفت:  نیرو  وزیر 
از مجلس قانون بگیریم. دراین رابطه قانونی به نام رفع 

موانع تولید از صنعت برق در دستور کار قرار گرفت.
این  از  را  خوبی  بسیار  حمایت  دولت  افزود:  محرابیان 
طرح انجام داد و در مجلس شورای اسلامی هم با رای 
قاطع نمایندگان تبدیل به یک قانون مادر شد که امکان 

رفع ناترازی مالی را هم فراهم می کرد.
وی خاطرنشان کرد: مجموع این اقدام ها باعث شد که 
کشور در تابستان ۱۴۰۱ با مشکلات بسیار کمتری نسبت 
به طوری که  را مدیریت کند،  برق  بتواند  به سال ۱۴۰۰ 
خاموشی های خانگی به طور کامل برطرف شد و تامین 
ثبت  به  را  توجهی  قابل  رشد  تولید  بخش  برای  برق 
همچنین  و   ۱۴۰۲ تابستان  برای  گفت:  نیرو  رساند.وزیر 
تابستان ۱۴۰۳ نیز همین بسته های اجرایی در دستور کار 
قرار گرفت. تابستان ۱۴۰۲، تعداد ۱۴۰ اقدام و تابستان 
در  اقدام   ۱۸۰ بریم  می  سر  به  آن  در  اکنون  که   ۱۴۰۳

دستور کار قرار گرفت.
محرابیان افزود: این اقدام ها بخشی اقدام های ایجادی، 
بود.  نیروگاه ها  توسعه ای و رفع محدودیت های شبکه و 
ضرورت داشت نیروگاه های موجود را با حداکثر ظرفیت 
کرد  می  ایجاب  ضرورت  این  بیاوریم.  تولید  مدار  به 

برخی از این نیروگاه ها را ارتقای توان دهیم.
شرکت های  ظرفیت  از  استفاده  با  داد:  ادامه  وی 
دانش بنیان، نیروگاه های کشور را ارتقای توان دادیم که 
بعضاً تا ۱۵ درصد ارتقای ظرفیت داشت. همچنین برخی 
از نیروگاه ها بعضاً سال ها از مدار تولید خارج شده بود 
در  نیروگاه ها  تمام  اورهال  و  تعمیرات  اساس  این  بر  و 
دستورکار قرار گرفت.وزیر نیرو افزود: هزاران مگاوات 
نیروگاه به بهره برداری رسید. سرعت ساخت نیروگاه ها، 
در  و  بود  بی نظیر  سال  این سه  در طول  توسعه  سرعت 
واحد  صدها  مختلف  استان های  در  کشور،  نقاط  اقصی 
نیروگاهی اعم از نیروگاه حرارتی، نیروگاه های برق-آبی 
برداری  بهره  به مدار  نیروگاه های تجدیدپذیر  به ویژه  و 
رسید.محرابیان خاطرنشان کرد: در سه سال گذشته بیش 
از ۱۰ هزار و ۳۸۲ مگاوات به ظرفیت نیروگاهی کشور 
در  هم  نیروگاه  مگاوات  هزار   ۲۲ حدود  و  شد  افزوده 
 ۹۵ تا   ۱۰ بین  پیشرفت هایی  با  که  داریم  اجرا  مراحل 
نیروگاه های  تولید  مدیریت  ظرفیت  است.  همراه  درصد 

کشور امروز به ۹۳ هزار مگاوات رسیده است.
وی افزود: در برنامه هفتم یعنی در ۵ سال آینده پیش بینی 
شده است که تا پایان برنامه، ظرفیت منصوبه نیروگاهی 
حاضر  حال  در  برسد.  مگاوات  هزار   ۱۲۳ به  کشور 
 ۳۰ باید  که  است  مگاوات  هزار   ۹۳ منصوبه  ظرفیت 
نیرو  شود.وزیر  اضافه  منصوبه  ظرفیت  به  مگاوات  هزار 
گفت:در حال حاضر بیش از ۲۲ هزار مگاوات در مراحل 
ساخت وجود دارد که این میزان نیروگاه اگر تلاش شود 
در یکی دو سال آینده امکان اتصال به شبکه فراهم است 
و به عبارتی برای تکمیل احکام برنامه هفتم تنها باید ۸ 
هزار مگاوات نیروگاه اضافه کنیم.محرابیان ادامه داد: بر 
به  جهان  در  انرژی  معتبر  های  موسسه  گزارش  اساس 
نام موسسه انرژی یا EI که در مجلات معتبر بین المللی 
گذشته  سال   ۳ طول  در  نیروگاه ها  توسعه  شده،  منتشر 

سرعت قابل توجهی یافت.
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سال ۱۴۰۱ بعد از حذف قرعه کشی و مخالفت با عرضه خودرو 
در بورس، سامانه یکپارچه تاسیس شد، در نهایت نیز این سامانه 
حذف و قرعه کشی بازگشت؛ یعنی در دو سال ۵ تصمیم مختلف 

برای فروش خودرو گرفته شد!
 پس از حدود ۳ سال که از عمر قرعه کشی خودرو )خودروسازان 
ایرانی برای فروش خودرو با قیمت کارخانه، پس از ثبت نام از 
متقاضیان هر بار از بین میانگین ۵ میلیون نفر ثبت نام کننده به 
۱۰ تا ۲۰ هزار نفر خودرو می فروختند( می گذشت، از پاییز سال 
کار  به  برای عرضه خودرو  بورس  از سازوکار  استفاده   ۱۴۰۱
گرفته شد منتهی با توجه به مخالفت شورای رقابت و البته عدم 
تمایل وزارت صمت به استفاده از بورس و همچنین حذف بند 
عرضه خودرو در بورس در مجلس، روش جدیدی تحت عنوان 

»نوبت دهی« ابداع شد.
اسفند ۱۴۰۱ برای اولین بار از سیستم نوبت دهی استفاده شد؛ به 
این شکل که ابتدا افراد مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان در حساب بانکی 
مسدود می کنند و در مرحله دوم با ورود به سامانه اقدام به ثبت 
نام کرده و پس از طی فرایند ثبت نام، در مرحله سوم خودروی 
مورد نظر را انتخاب کرده و نهایتاً با پرداخت مابه التفاوت، به 

فاصله ۳ ماه خودرو را دریافت می کنند.
متقاضیان  همه  روش  این  در  که  داشت  تاکید  وزارت صمت 
نیز اگر فردی در این  خودرو دریافت کنند و بر همین اساس 
دور از نوبت دهی که به صورت رندوم انجام می شود نتوانست 
محفوظ  سال ۱۴۰۳  برای  نوبت شخص  کند،  دریافت  خودرو 
می ماند. به همین ترتیب ۲ مرحله ثبت نام در سامانه یکپارچه 
خودرو صورت گرفت و هر بار بیش از ۲ میلیون نفر متقاضی 

خرید خودرو از طریق سامانه یکپارچه شدند.
سامانه یکپارچه در معرض اتهام!

به حذف قرعه  این جهت که منجر  از  اگرچه سامانه یکپارچه 
کشی و ساماندهی بخش فروش خودرو شد روش مناسبی بود 
اما عمده مشکل این شیوه فروش در زمان تحویل خودرو بود؛ 
به گونه ای که موعد تحویل خودروی برخی از افرادی که سال 
۱۴۰۱ ثبت نام کرده بودند، به سال ۱۴۰۳ موکول شده بود و این 
در حالیست که یکی از مهم ترین اهداف ایجاد سامانه یکپارچه، 
خروج دلالان از بازار خودرو و متوازن کردن عرضه و تقاضا بود 
اما به دلیل طولانی شدن فرایند تحویل خودرو و موج انصراف 
متقاضیان و ورود این افراد به بازار خودرو، مجدد نقش دلالان 

تقویت شد.
با  نیز اگرچه به صورت صریح  اینکه خودروسازان  نکته دیگر 
سامانه یکپارچه مخالفت نمی کردند اما عملکردشان به گونه ای 
با سامانه را کوک  بود که به نظر می رسید عملًا ساز مخالفت 
کرده بودند؛ به عنوان نمونه خودروساز با سوء استفاده از یکی 
از بندهای سامانه، اعلام کرده بود که تا زمانی که پولی از سوی 
متقاضی به حساب خودروساز واریز نشده باشد، تولیدکنندگان 
هیچ تعهدی در قبال موعد تحویل خودروها ندارند. هرچند که 
این ادعای خودروسازان صحیح است، اما باید در نظر داشت که 

در این شرایط، تکلیف خریدار منتظر چیست؟
البته نمی توان منکر مزایای سامانه یکپارچه فروش خودرو شد؛ 
این سامانه در دور نخست عرضه خودرو که از اسفند سال ۱۴۰۱ 
شروع شده بود، عملکرد به نسبت بهتری داشت اما در دور دوم 
به نظر می رسید وزارت صمت و خودروسازان بیشتر به دنبال 
»از سر باز کردن« وظیفه عرضه خودرو با قیمت کارخانه بودند.

حذف سامانه یکپارچه از پارسال کلید خورد
سامانه  سازوکار  از  خودروسازان  رضایت  عدم  به  توجه  با 
یکپارچه و البته اعتراضات مردمی که در خصوص خودروی پژو 
پارس نیز به اوج خود رسیده بود، مرحله سوم عرضه خودرو از 
طریق این سامانه که قرار بود تابستان سال ۱۴۰۲ برگزار شود، به 
تعویق افتاد و در نهایت اعلام شد که اصلًا مرحله سوم برگزار 
نخواهد شد و خودروسازان زین پس بر اساس ظرفیت های خود 

اقدام به عرضه خودرو در سامانه یکپارچه خواهند کرد.
وقتی چند  وزیر صمت  آبادی  علی  عباس  نیز  دیگر  از سویی 
بار در مورد سرنوشت سامانه یکپارچه مورد سوال قرار گرفت، 
اعلام کرد که »سامانه یکپارچه خودرو اصلًا متعلق به وزارت 
صمت نیست و این سامانه متعلق به شورای رقابت است. در 
و  ندارم  اطلاعی  هم  یکپارچه  سامانه  در  جدید  ثبت نام  مورد 
شورای رقابت می داند.« او همچنین در اظهارنظر دیگری گفته 
بود که »اعتقاد بنده این است که وزارت صمت مجری نبوده و 
سیاست گذار است. هدف این سامانه که در دوران وزیر سابق 
صمت راه اندازی شد، این بود که کمترین میزان تقلب در فروش 
خودرو و حداکثر نظارت صورت بگیرد. در حال حاضر بازار 
از  دغدغه خرید خودرو  که  می کند  به سمتی حرکت  خودرو 
با  مستقیم  صورت  به  خریداران  و  شود  برداشته  مردم  دوش 
خودروساز در ارتباط باشند.«حتی منوچهر منطقی معاون سابق 
صنایع حمل و نقل وزارت صمت ششم مهر ماه پارسال اعلام 
توسط  مستقل  و  مستقیم  صورت  به  »خودروها  که  بود  کرده 
سامانه  قالب  در  عرضه  اما  شد،  خواهد  عرضه  خودروسازان 
یکپارچه خواهد بود و تنها مشتری پس از انتخاب محصول مورد 
نظر از طریق سایت سامانه، برای واریز وجه به درگاه پرداخت 
و  نوبت دهی  از  خبری  دیگر  تنها  و  شده  هدایت  خودروساز 
قرعه کشی نوبت دهی نیست.«بنابراین با توجه به عدم برگزاری 
مرحله سوم و عدم پذیرش مسؤولیت سامانه یکپارچه از سوی 
وزارت صمت و سایر متولیان از جمله شورای رقابت، به تدریج 
استارت حذف سامانه زده شد.در نهایت و پس از رودربایستی 
یک  یکپارچه طی  سامانه  اعلام خبر حذف  از  متولیان صنعت 
سال گذشته، ۳۰ تیر ماه امسال علی آبادی در بازدید از نمایشگاه 
تحول صنعت خودرو به صراحت اعلام کرد که سامانه یکپارچه 
خودرو حتماً باید حذف شود. او تاکید کرده بود که »سامانه برای 
خودروهای داخلی حذف شده و برای وارداتی ها هم به نظر من 

سامانه یکپارچه باید حذف شود.«
ایران خودرو، سایت فروش معرفی کرد

پس از گذشت یک ماه از این اظهارنظر وزیر صمت، در نهایت 
رونمایی  را  خود  فروش  جدید  سایت  خودرو  ایران  شرکت 
خودروساز  شرکت  این  ماه  مرداد   ۲۱ که  اطلاعیه ای  در  کرد. 
منتشر کرد علاوه بر شرایط لازم ثبت نام، سایت جدیدی به آدرس 
www.ikcosales.ir برای ثبت نام متقاضیان خرید خودروهای ایران 

خودرو معرفی شد.
 بر اساس اعلام این شرکت خودروساز این طرح شامل متقاضیان 
و  و جوانی جمعیت  خانواده  از  مشمول طرح حمایت  عادی، 
مشمولان طرح جایگزینی خودروهای فرسوده است و متقاضیان 
عادی لازم است برای ثبت نام اولیه، مبلغ ۲۳۰ میلیون تومان وجه 
در حساب وکالتی که در بانک های عامل بلوکه کنند.نکته قابل 
اول عرضه خودروهای  از دور  ایران خودرو، پس  آنکه  توجه 
سامانه  در  عرضه ای   ،۱۴۰۱ سال  اسفند  در  داخلی  یکپارچه 
یکپارچه نداشت و اکنون بخشی از ظرفیت تولید خود را پس از 
یک و سال نیم به صورت پیش فروش و فروش فوق العاده برای 
هر سه گروه متقاضیان در سامانه خود عرضه می کند و مقرر کرده 
که به شیوه قرعه کشی و میزان ظرفیت باقی مانده خود تا پایان 

امسال، خودروها را تحویل دهد.
نظارتی  کارکرد  فقط  حاضر  حال  در  یکپارچه  سامانه  بنابراین 
دارد و بر اساس مصوبه ۶۳۳ شورای رقابت خودروساز مکلف 
شده تا پس از عرضه، تعداد و شیوه عرضه را در سامانه ثبت 

و ضبط کند.
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استان هااستان ها

جاده  دل  به  روزها  این  که  گردشگرانی  رفتار  بررسی   
که  می دهد  نشان  می زنند،  رامسر  تا  نور  از  مازندران  های 
قصدشان از سفر، صرفا قدم زدن در ساحل و جنگل و یک 
انتخاب می کنند که  را  آنها مقاصدی  نیست،  اقامت معمولی 
بستری از تجربه ها نو، مملو از ماجراجویی و فرصتِ فرار از 

نگرانی های زندگی روزمره را برایشان فراهم می کند.
طبیعت  از  برخورداری  دلیل  به  مازندران  غرب  شهرهای 
پلاژهای  تله کابین،  مانند  گردشگری  زیرساخت  تعدادی  و 
و  مسافران  توجه  مورد  همچنان  جنگلی  فضاهای  و  ساحلی 
نشان می دهد که  بررسی ها  این وجود  با  گردشگران هستند، 
حتی گردشگرپذیرترین شهرهای مازندران هم طی سال های 
مواجه  گردشگر  و  مسافر  حضور  محسوسِ  کاهش  با  اخیر 

شدند.
وضعیتی که به زعمِ آنها از سال های گذشته با شیبِ ملایمی 
شکل  به  ارقامِ  و  آمار  استنادِ  به  امسال  نورزو  و  شده  آغاز 
برجسته تری حتی در نگاهِ عموم مردم خودنمایی کرده است. 
به این معنی که حتی مردم عادی به استناد خیابان های عاری 

از ترافیک پی به ماجرا برده اند.
گردشگریخلاقوتجربهگرا

جاذبه های  سمتِ  به  حرکت  کارشناسان  شرایطی  چنین  در 
جدید، مبتنی بر تجربه ها نو را، نسخه شفابخش این وضعیت 

معرفی می کنند.
خبرنگار  به  طبیعت گردی  مدرس  یک  پیوند  همین  در   
ماجراجویانه  و  تجربه گرا  خلاق،  گردشگری  می گوید:  ایرنا 
جذبِ  موجب  سرعت  به  که  است  گردشگری  از  شاخه ای 
و  رخوت  از  را  گردشگری  مقاصدِ  و  می شود  گردشگر 
تکراری که در آن گرفتار شدند، نجات می دهد. این سبک از 
گردشگری به دلیل آنکه فرصتِ فرار از نگرانی های روزمره 

را فراهم می کند، علاقه مندان زیادی دارد.
گردشگری  این گونه  امروزه  اینکه  بیان  با  کلاهدوز  سیامک 
غرب  می افزاید:  می رود،  به شمار  دنیا  در  نو  رویکردی 
جاذبه های  بکر،  طبیعت  غنی،  روستاهای  از  مملو  مازندران 
که  است  بومی  و  مردم شناسی  لایه های  شده،  شناخته  کمتر 
برای  لازم  ظرفیت  پس  می کند.  ایجاد  رقابتی  مزیت  نوعی 
هزینه های  بدون  گردشگری  از  شاخه  این  برنامه ریزی 
و  نبوغ  فقط  گردشگری  نوع  این  است.  فراهم  زیرساختی 
عاشقان  اصولی  برنامه ریزی  با  بتوان  که  می خواهد  خلاقیت 

تجربه را به کنجکاوی دعوت کرد.
برای  مناسبی  فرصت  را  منطقه  این  طبیعی  ساختار  وی 
امنیت  که  بکر  محیطی  در  ماجراجویانه  تورهای  برگزاری 
روانی ماجراجویان را فراهم می کند توصیف می کند و ادامه 
می دهد: البته این نوع گردشگری باید مسوولانه و به دور از 

آسیب به محیط زیست باشد.
و  بکر  مناطق  تبلیغ  بر  تاکید  با  گردشگری  کارشناس  این 
می کند:  تصریح  گردشگری  نوع  این  توسعه  برای  مناسب 
ظرفیت  از  استفاده  محتوا،  تولید  غیرمستقیم،  تبلیغات 
استارتاپ ها از دیگر مواردی است که باید مورد توجه قرار 

گیرد.

شروع دانیال غار از و عباسآباد در را ماجراجویی
کنید

به طور کلی گردشگری ماجراجویانه به ۲ نوع سخت و نرم 
تقسیم می شود. ورزشی سرشار از آدرنالین که پرطرفدارترین 
کوهستان،  سواری  دوچرخه  سواری،  موج  شامل  آنها 
در  کوهنوردی  و  نوردی  صخره  جامپینگ،  بانجی  رفتینگ، 
مقابل  در  که  است  نوردی  یخ  و  غارنوردی  دشوار،  سطح 
اسنورکلینگ، اسب  نرم، شامل  ماجرا جویانه  آن گردشگری 
سواری، دوچرخه سواری در سطح متوسط، غواصی و قایق 

سواری در رودخانه است.
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  رئیس  ارتباط  همین  در 
ماجراجویانه  گردشگری  عباس آباد  شهرستان  گردشگری 
معرفی  منطقه  این  گردشگری  توسعه  در  مناسب  ظرفیتی  را 
می کند و می گوید: عباس آباد به دلیلِ داشتن جاذبه های متنوع 

زمینه را برای گردشگری ماجراجویانه فراهم می کند.
چال،  خورما  نمونه  منطقه  دانیال،  آبی  غار  سحرخیز  نادر 
منطقه  این  زیبای  و  مستعد  سواحل  تیلاکنار،  زیبای  جنگل 
از  سبک  این  به  پرداختن  و  توسعه  برای  ظرفیت  بهترین 
گردشگری  محور  می افزاید:  و  می کند  توصیف  گردشگری 
عباس آباد به کلاردشت، آبشار باشکوه روستای سی بن، آب 
بند اسبچین و رودخانه های خروشان و هزاران جاذبه طبیعی 
ماجراجویانه  گردشگری  بستر  خود  نوبه  به  کدام  هر  بکر 

هستند.
رودخانه ای  غارهای  زیباترین  از  یکی  دانیال  آبی  غار 
با  می شود.  محسوب  مازندران  دیدنی  جاهای  از  و  کشور 

استلاگمیت  و  ثابت  داخلی  دمای  جنگلی،  دسترسی  مسیر 
از  یکی  دانیال  آبی  غار  ساله،  چندمیلیون  استلاکتیت های  و 
در شمال  غارنوردان  و  طبیعت گردان  برای  ارزشمند  مقاصد 

کشور است.
آموزش  نیازمند  گردشگری  نوع  این  البته  کرد:  اضافه  وی 
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  دلیل  همین  به  است. 
برگزاری  با  که  دارد  را  این  آمادگی  عباس آباد  گردشگری 
از  شاخه  این  صحیح  فعالیت  شیوه  تخصصی  نشست های 

گردشگری را به فعالان این بخش آموزش دهد.
این مقام مسوول، داشتن مهارت های گردشگری، آموزش های 
مرتبط برای دهیاران و شوراهای اسلامی روستا، روستانشینان 
از گردشگری  این شاخه  پایه گذاری  بلدهای محلی را در  و 

ضروری توصیف می کند و معتقد است: 
فعالیت در این زمینه تحول اقتصادی و درامدزایی خوبی برای 
جامعه محلی به همراه خواهد داشت. پایه گذاری گردشگری 
زیرساخت های  ایجاد  و  بوم گردی  توسعه  زمینه  تجربه گرا، 
متنوع برای توسعه این شاخه از گردشگری را فراهم می کند.

توسعه  بر  علاوه  ماجراجویانه  گردشگری  ایرنا،  گزارش  به 
و  اقتصادی  اجتماعی،  حوزه های  محلی،  جوامع  پایدار 

فرهنگی منطقه را هم تحت تاثیر قرار می دهد. 
از آنجایی که گردشگران به دنبال فعالیت جدید در هر سفر 
بخش  جذاب،  مقاصد  و  جدید  مکان های  کشف  هستند، 
و سبب  می شود  نوع گردشگری محسوب  این  جدایی ناپذیر 
می شود برای مدت زمانی طولانی از دغدغه ها معمول زندگی 

رها شوند و هیجانِ لحظه را تجربه کنند.

با  هفته  این  در  فارس  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  کارگروه   
بررسی مشکلات ۱۸ واحد تولیدی برگزار شد و با این اقدام 

زمینه حمایت ۳۸۶ واحد از ابتدای سال تاکنون فراهم  شد.
و  تسهیل  کارگروه  عنوان  تحت  کارگروهی  که  سالهاست   
صاحبان  پیش روی  مشکلات  رفع  هدف  با  تولید  موانع  رفع 
به  جدید  سرمایه گذاری های  برای  زمینه سازی  و  صنایع 
صورت مستمر در استان های مختلف کشور تشکیل می شود.

برگزاریمستمرکارگروهتسهیلدراستانفارس
تشکیل این کارگروه در استان فارس هم با حضور استاندار 
که  گونه ای  به  دارد  قرار  اقتصاد  حوزه  متولیان  اولویت  در 
این کارگروه در سال گذشته هر سه شنبه به ریاست استاندار 
فارس، دبیری مدیرکل صنعت، معدن و تجارت، دستگاه های 

ذیربط استانی و مدیران عامل بانک ها برگزار می شد.
در آخرین جلسه این کارگروه در سال ۱۴۰۲ که روز سه شنبه 
و  اقتصادی  بنگاه   ۱۸ مشکلات  شد  برگزار  ۲۲اسفندماه 
تولیدی مورد بررسی قرار گرفت که با احتساب این واحدها، 
مجموع واحدهای حمایت شده در سالی که گذشت به یک 

هزار و ۲۵۴واحد رسید.
نیز   ۱۴۰۳ سال  ماه  فروردین  از  روز  یکمین  و  بیست  در 
فارس  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  کارگروه  نشست  نخستین 
محسوب  کارگروه  سومین  و  هفتاد  و  پانصد  عنوان  به  که 

می شود، برگزار شد.
قرار  بررسی  مورد  اقتصادی  بنگاه   ۴۷ موانع  جلسه  این  در 
گرفت که ۴۳ مورد از آنها در کمیته تخصصی ذیل کارگروه 

و چهار دستورکار در کارگروه تسهیل استانی بررسی شد.
گرهگشاییاز۲۷۰واحددرسهماههنخستسال

مشکل گشایی از واحدهای تولیدی و صنعتی فارس در سه 
آخرین  در  اینکه  تا  یافت  ادامه  همچنان  سال  نخست  ماهه 
مورد  اقتصادی  بنگاه   ۳۰ چالش های  نیز  ماه  خرداد  از  هفته 
پانصد  قرار گرفت.روز سه شنبه ۲۹ خردادماه ۱۴۰۳  بررسی 
و هشتاد و دومین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید 
به ریاست استاندار فارس، دبیری مدیرکل صنعت، معدن و 
عامل  مدیران  استانی،  ذیربط  دستگاه های  و حضور  تجارت 

بانک ها و مدیران بنگاه های اقتصادی تشکیل شد.
تولید  موانع  چالش ها،  گذشته  روال  طبق  هم  جلسه  این  در 
کاهش  عدم  و  قطعی  عدم  درخواست  جمله  از  مسائلی  و 
دیماند برق، ناترازی مصرف، ترخیص کالا، تمدید تسهیلات 
مورد  تولیدی  واحدهای  و  اقتصادی  بنگاه های  مطالبات  و 

بررسی قرار گرفت و راهکارهای موثر ارائه شد.
با این اقدام تعداد واحدهای حمایت شده در سه ماهه نخست 
سال به ۲۷۰ واحد رسید؛ روزهایی که با فراز و نشیب های 
رییس  رییسی  ابراهیم  آیت الله  شهادت  و  بود  همراه  بسیاری 

دولت سیزدهم را در پی داشت.
برگزاری  اهمیت  دلیل  به  ۲هفته  برای  کارگروه  این  فعالیت 
شد؛  متوقف  جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین 
ابراهیم  آیت الله  شهادت  پی  در  که  زودهنگامی  انتخابات 
رییسی در حادثه سقوط بالگرد برگزار شد و در این رویداد 
 ۴۰۳ و  هزار   ۳۸۴ و  میلیون   ۱۶ کسب  با  پزشکیان  مسعود 

رئیس جمهور منتخب مردم شد.
آغازجلساتتابستانیباحلوفصلمشکلات۱۹بنگاه

تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  کارگروه  برگزاری  حال  این  با 
متوقف نشد و فعالیت های این کارگروه همچنان ادامه یافت؛ 
ریاست  به   ۱۴۰۳ تیرماه   ۱۹ شنبه  سه  روز  کارگروه  این 
چالشهای  جلسه  این  در  و  شد  برگزار  فارس  استاندار 

مالیاتی،  بدهی  تکلیف  تعیبن  جمله  از  بنگاه ها  پیش روی 
ترخیص کالا، تقسیط بدهی مورد بحث و بررسی قرار گرفت 
و مصوبات لازم تصویب و به دستگاهای ذی ربط ابلاغ شد.

در این کارگروه مشکلات ۱۹ بنگاه اقتصادی طرح در کمیته 
مشکلات  تسهیل  و  موانع  رفع  و  کارگروه  ذیل  تخصصی 
و  کشنده  انواع  تولید  فعالیت  زمینه  با  اقتصادی  بنگاه  چهار 
و  حل   GRP لوله های  و  سرامیک  و  کاشی  نواع  کامیونت، 
فصل شد.سه شنبه دوم مرداد ماه ۱۴۰۳ هم پانصد و هشتاد و 
پنجمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید تشکیل شد 
و در این جلسه موضوعات تقسیط بدهی مالیاتی، تأمین زمین 
و بدهی بانکی ۳۱ واحد تولیدی مورد بررسی قرار گرفت و 

مصوبات لازم به تصویب رسید.
نهممردادماه؛تعیینتکلیف۲۴بنگاهاقتصادی

رفع  و  تسهیل  کارگروه  جلسه  ششمین  و  هشتاد  و  پانصد 
موانع تولید نیز روز سه شنبه نهم مرداد ماه ۱۴۰۳ برگزار شد 
دیگر  و  زمین  تخصیص  بدهی،  تکلیف  تعیین  موضوعات  و 

مشکلات واحدهای تولیدی مورد ارزیابی قرار گرفت.
اقتصادی طرح در  بنگاه  این کارگروه تسهیل مسائل ۲۰  در 
کمیته تخصصی ذیل کارگروه همچنین مشکلات چهار بنگاه 
اقتصادی با زمینه فعالیت انواع اکترود و انواع کاغذ پیگیری 

و مصوبات تصویب شد.
۱۶مردادماه؛حلوفصلمشکلات۲۰واحدتولیدی

جلسه  هفتمین  و  هشتاد  و  پانصد  هم  مردادماه   ۱۶ شنبه  سه 
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید تشکیل شد و مواردی از 
مصوبات  و  تسهیلات  دریافت  بدهی،  تکلیف  تعیین  جمله 

جلسات قبل مورد بررسی قرار گرفت.
در این نشست مسائل ۱۷ بنگاه اقتصادی و تولیدی طرح در 
کمیته تخصصی ذیل کارگروه و همچنین مشکلات سه بنگاه 
نفت،  تجهیزات،  آرد،  انواع  فعالیت  با  تولیدی  و  اقتصادی 
گاز و پتروشیمی و انواع البسه بیمارستانی حل و فصل شد 
و  اقتصادی  فعالیت های  توسعه  هدف  با  لازم  تصمیمات  و 

تولیدی مورد ارزیابی قرار گرفت.
۲۳مرداد؛رفعموانع۱۸بنگاهاقتصادیوتولیدی

پانصد و هشتاد هشتمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع 
معاون  ریاست  به   ۱۴۰۳ ماه  مرداد   ۲۳ سه شنبه  نیز  تولید 
معدن  صنعت،  مدیرکل  دبیری  فارس،  استانداری  هماهنگی 
و تجارت و حضور دستگاه های ذیربط استانی، مدیران عامل 
بانک ها و مدیران بنگاه های اقتصادی پیرامون موضوعاتی از 
لازم  دستورالعمل های  و  برگزار  بدهی  تکلیف  تعیین  جمله 
 ۱۵ موارد  نشست  این  شد.در  ابلاغ  ذی ربط  دستگاه های  به 
و  کارگروه  ذیل  تخصصی  کمیته  در  طرح  اقتصادی  بنگاه 
در  فعال  تولیدی  و  اقتصادی  بنگاه  سه  مشکلات  همچنین 
بخش چینی آلات بهداشتی، عصاره شیرین بیان و انواع سرم 

مورد بررسی قرار گرفت.
نشست  این  در  فارس  تجارت  و  معدن  صنعت،  مدیرکل 
کارگروه  پتانسیل  و  ظرفیت  تمام  از  بهره گیری  ضرورت  بر 
رفع  برای  ذی ربط  اجرایی  دستگاه های  رؤسای  و  تسهیل 
موانع پیش روی بنگاه های اقتصادی و تسهیل سرمایه گذاری 
تأکید کرد و گفت: مصوبات و تصمیمات  فارس  استان  در 
کارگروه تسهیل و بهره گیری از دانش کارشناسان دستگاه های 
به رفع  پاسخ  برای  ابزارها  و  راهکارها  مؤثرترین  از  مرتبط، 
چالش های پیشرو و توسعه فعالیت های اقتصادی، تولیدی و 

اشتغال پایدار است.
عمدهترینمشکلاتواحدهایتولیدیفارسچیست؟

راهبرد  به  رسیدن  برای  واحدها  این  چالش های  عمده ترین 
جهش تولید در استان فارس، کمبود نقدینگی، قیمت بالای 
دست  قوانین  بانکی،  تسهیلات  نرخ  بالابودن  ارز،  نرخ 
و  اولیه  مواد  قیمت  افزایش  اداری،  کاغذبازی  پاگیر،  و 
مشکلات زیرساختی، افت و قطع انرژی های آب، برق و گاز 
است؛ لذا نیاز است که افزون بر تشکیل این کارگروه، تمام 
کور  گره های  تا  کنند  کمک  صدا  یک  اجرایی،  دستگاه های 

صنعت هر چه سریعتر باز شود.

استان گلستان پس از گرفتاری ۱۵ ساله در دام خشکسالی، 
و  دید  را  آسمان  روی خوش   ۱۴۰۲-۱۴۰۳ آبی  سال  در 
خشکسالی  گرداب  از  موقت  طور  به  بارش ها  افزایش  با 

نجات یافت.
دارند  اعتقاد  کارشناسان  بارش ها،  افزایش  وجود  با   
پیدا  افاقه  بارش ها  این  با  زخم کهنه کم آبی و خشکسالی 

نمی کند.
برای  را  هوا  دمای  افزایش  پیش بینی  گلستان،  هواشناسی 
تهیه  آینده  سال   ۱۰۰ و  ۳۰ سال  سال،   ۲۰ سال،   ۱۰ بازه 
کرده و در سناریوهای مختلف افزایش یک تا سه درجه ای 
دمای هوای استان را در ۳۰ سال آینده پیش بینی کرده که 
این افزایش دما پیامدهای خوبی برای این خطه شمالی به 

همراه نخواهد داشت.
جبران ناپذیری  پیامدهای  خشکسالی  و  اقلیم  تغییر  پدیده 
آب  منابع  کاهش  آب،  منابع  کاهش  که  دارد  همراه  به 
گردوغبار  پدیده  تشدید  و  زمین  فرونشست  و  زیرزمینی 

از جمله آن است.
پاشنه  که  گلستان  مانند  استانی  در  خشکسالی  تیغ  تیزی 
هر  از  بیش  می چرخد  کشاورزی  صنعت  روی  اقتصادش 
چیزی، گلوی بخش کشاورزی استان را می برُد و معیشت 
خشکسالی  که  طوری  می اندازد  خطر  به  را  کشاورزان 
اختلال  کم آبی،  معضل  کنار  در  گلستان،  قبل  سال های 
تغییر چرخه  افزایش دما و  به دلیل  در روند رشد گیاهان 

زمستان گذرانی آفات را به همراه داشت.
این  گفت:  گلستان  هواشناسی  پیش بینی  و  توسعه  معاون 
استان همچون دیگر کشورهای دنیا درگیر تغییر اقلیم شده 
افزایشی  روند  آن  خشکسالی  درگیر  سال های  تعداد  و 

داشته است.
گذشته،  سال   ۱۵ در  گلستان  داد:  ادامه  کردجزی  محمد 
بیش از هشت سال گرفتار خشکسالی، حدود سه سال در 
وضعیت ترسالی قرار داشته و مابقی سال ها شرایط نرمال 

را تجربه کرده است.
وی به افزایش قابل توجه دما طی ۲ دهه اخیر در گلستان 
هوای  دمای  با  روزهای  تعداد  شد:  یادآور  و  کرد  اشاره 
زیادی  افزایش  گلستان  استان  در  درجه   ۴۰ و   ۳۰ بالای 

داشته است.
کرد:  تاکید  گلستان  هواشناسی  پیش بینی  و  توسعه  معاون 
بوده  گلستان  برای  پربارانی  سال   ۱۴۰۲-۱۴۰۳ آبی  سال 
 ۱۵ افزایش  هوا،  دمای  درجه ای  یک  افزایش  وجود  با  و 
درصدی میانگین بارش ها در استان رقم خورد اما گلستان 
در سال های ۱۳۹۹ تا سال ۱۴۰۲ شاهد خشکسالی مداوم 
زیادی  تاثیر  آبی  منابع  بر  که  بود  دما  افزایش  با  همراه 

داشته است.
گرم  تابستانی  امسال  گلستانی ها،  اینکه  بیان  با  کردجزی 
را تجربه نمی کنند، تصریح کرد: پیش بینی های هواشناسی 
تابستان  در  گلستان  هوای  دمای  افزایش  می دهد  نشان 

امسال، جزئی و در حد نیم تا یک درجه خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه تعداد روزهای گرم دارای دمای ۴۰ 
درجه در فروردین و اردیبهشت ماه امسال در گلستان قابل 
توجه بود، گفت: دمای هوای گلستان از اوایل تیر تاکنون 
متعادل بوده اما استان های جنوبی افزایش دمای زیادی را 
تجربه کردند.معاون توسعه و پیش بینی هواشناسی گلستان 
از افزایش نیم تا یک درجه ای دمای هوا در ماه های آینده 
امسال سال خوبی بوده و احتمال  یادآور شد:  خبر داد و 

تکرار این نوسانات در سال های آینده وجود دارد.
روزهای  تعداد  افزایش  بروز  احتمال  گفت:  کردجزی 
دارای دمای بالا و افزایش دمای حدی در استان گلستان 
بی رویه  مصرف  و  گیاهی  تنش  می تواند  که  دارد  وجود 

انرژی را رقم بزند.
به گفته وی؛ یکی از پیامدهای تغییر اقلیم وقوع بارش های 
سیل آسا و خسارت بار است که باید برنامه ریزی لازم برای 
تامین  و  شود  انجام  گلستان  در  بحران  گونه  هر  با  مقابله 
با خسارت سیل و  برخورد  برای  زیرساخت های ضروری 

رعد و برق در دستور کار قرار گیرد.

بزرگترینشبکه»وایفای«پرسرعت
رایگانکشوردرمرزمهرانراهاندازیشد

 مدیر مخابرات منطقه استان ایلام از راه اندازی بزرگترین 
شبکه »وای فای« پرسرعت و رایگان کشور در پایانه مرزی 

بین المللی مهران در ایام اربعین خبر داد.
گویی  و  گفت  در  چهارشنبه  روز  نبی پور«  شهاب  »سید   
با بیان اینکه این شبکه در حال حاضر در مرز بین المللی 
مهران فعال است، اظهار کرد: با نصب کامل تمامی منطقه 

تحت پوشش وای فای رایگان قرار خواهند گرفت.
و  ارتباطی  شبکه  زیرساخت  تأمین  و  ارتقا  کرد:  بیان  وی 
افزایش ترافیک و سرعت سایت ها در دستور کار مخابرات 

منطقه ایلام قرار دارد.
مدیر مخابرات منطقه ایلام از نصب پنج سایت اضطراری 
مرزی  پایانه  در  سایت  چهار  ترافیک  افزایش  و  سیار 

بین المللی مهران در ایام اربعین خبر داد.
وی گفت: عملیات فنی شبکه شامل توسعه زیرساخت های 
مخابراتی اعم از عملیات طراحی، حفاری، نصب و اجرای 
پروژه بزرگ WiFi پایانه مرزی مهران نیز انجام شده است.

پایانه   FTTH نوری  فیبر  توسعه  همچنین  کرد:  بیان  وی 
مرزی از مرکز مخابرات مهران تا پایانه به طول ۱۵ کیلومتر 

در دستور کار قرار دارد.
تامین  و  ارتقاء  به  اشاره  با  ایلام  منطقه  مخابرات  مدیر 
کرد:  تاکید  اربعین،  ایام  در  مخابراتی  زیرساخت های 
بزرگترین شبکه WiFi پرسرعت و رایگان کشور در پایانه 

مرزی مهران راه اندازی و نصب می شود.
نبی پور یادآور شد: امکانات رفاهی برای زائران مخابراتی 
ایلام  منطقه  مخابرات  موکب  در  خدمت  و  تامین  و  تهیه 

ارائه می شود.
وی یادآور شد: نصب پنج سایت اضطراری سیار و افزایش 
افزایش  ترافیک چهار سایت، ارتقاء سرعت هفت سایت، 
ظرفیت ۱۵ سایت از دیگر اقدامات مخابرات منطقه ایلام 

در ایام اربعین است.
ایلام  منطقه  مخابرات  شهدای  موکب  نبی پور،  گفته  به 
اربعین  زوار  پذیرای  روزانه  و  اندازی  راه  مهران  مرز  در 

حسینی خواهد بود.

افزایش۱۵درصدیبارشها؛
خشکسالیازگلستانرختبربست؟

امنیتمهمترینفاکتورتوسعهگردشگری؛
وجودیکهزارو۶۹۳اثرغیرمنقولدر

سیستانوبلوچستان
 امنیت در حالی یکی از مهمترین فاکتورها و عوامل تاثیرگذار 
که  می رود  شمار  به  مقصدی  هر  برای  گردشگری  توسعه  در 
سیستان و بلوچستان دارای ابنیه ها و محوطه های تاریخی بسیار 
متعددی بوده و یک هزار و ۶۹۳ اثر غیرمنقول را در دل خود 

جای داده است.
به  سودآور  صنایع  جزو  توریسم  و  گردشگری  صنعت   
کشورها،  برخی  اصلی  درآمد  منبع  طوریکه  به  می آید،  شمار 
فعالیت های گردشگری و توریسم است، از سویی چند دهه ای 
دنیا  جای  همه  در  گردشگری  صنعت  رشد  شاهد  که  است 

هستیم.
است  موضوعی  گردشگری،  نوآورانه  و  جدید  پتانسیل های 
دیگری  هر کس  از  بهتر  منطقه  هر  محلی  و  بومی  ساکنان  که 
تاریخی،  جاذبه های  معرفی  با  که  ساکنانند  همین  می شناسند، 
فرهنگی و تفریحی مناطق زندگی اطراف خود، مسوولان محلی 

را برای سرمایه گذاری گردشگری تشویق و ترغیب می کنند.
منابع  از  یکی  عنوان  به  گردشگری  صنعت  از  که  مدتهاست 
اصلی درآمدی کشورها یاد می شود که با داشتن قدرت بالا در 
خلق ثروت و اعتبار اجتماعی می تواند یک منطقه را به بهترین 
و مثبت ترین نحو متحول کند و همه کشورها نیز بر روی آن 
بلندمدتی را  برنامه ریزی های کوتاه و  تمرکز ویژه ای کرده و 

تدوین کرده اند.
منابع  از  یکی  عنوان  به  گردشگری  صنعت  از  که  مدتهاست 
اصلی درآمدی کشورها یاد می شود که با داشتن قدرت بالا در 
خلق ثروت و اعتبار اجتماعی می تواند یک منطقه را به بهترین 

و مثبت ترین نحو متحول کند
در کلام کارشنان از گردشگری به عنوان یک »صنعت ترسو« 
یاد می شود که با وقوع مسائل مختلف به راحتی دگرگون شده 
و دست خوش خدشه می شود که در این میان می توان به نقش 

مستقیم امنیت در تقویت گردشگری پی برد.
مقصد سفر  استان  عنوان  به  را  منطقه  یک  گردشگر  که  زمانی 
خود انتخاب می کند علاوه بر بررسی زیرساخت ها و امکانات 
خانواده اش  و  خود  امنیت  به  ویژه  نگاهی  گردشگری،  رفاهی 
دارد که خوشبختانه ایران اسلامی در جای جای آن به لحاظ 

تامین امنیت گردشگران در بالاترین سطح قرار دارد.
سیستان و بلوچستان یکی از مناطقی است که برخی جریانات 
معارض و معاند با مانورهای رسانه ای و عملیات های روانی 
متعدد در فضای مجازی قصد دارند از آن به عنوان یک استان 
ناامن قلمداد کنند تا جاذبه های بکر و بی نظیر این منطقه مغفول 
بماند اما علیرغم تمامی این اقدامات پلید، سیستان وبلوچستان 
پدیده  عنوان  به  وزارت  عالی  مقام  از سوی   ۱۴۰۳ نوروز  در 

گردشگری کشور معرفی شد.
نگاه های  تا  شد  موجب  بودن  پدیده  معرفی  و  نامگذاری  این 
و  شود  جلب  بلوچستان  و  سیستان  به  بیشتر  گردشگران 
نهادهای حاکمیتی نیز برنامه ریزی های خود برای فراهم کردن 

زیرساخت ها را تسریع دهند.
و  سیستان  حوزه  در  گردشگری  راهنمایان  و  فعالان  از  یکی 
بلوچستان بیان کرد: مردم ایران اسلامی تمایل و علاقه زیادی 
دارند تا جنوب شرق کشور را به عنوان مقصد گردشگری خود 
انتخاب کنند و همواره نیز درخواست تورهای زیادی برای این 

استان داریم.
سیستان  اصلی  های  جاذبه  از  یکی  افزود:  شریعتی  محمد 
وبلوچستان داشتن مردمانی خونگرم، مهربان و مهمان نواز است 
ضرورت  اما  گیرد؛  می  قرار  گردشگران  همه  توجه  مورد  که 
دارد تا هم زیرساخت های گردشگری استان تقویت شود و هم 
به  و  علمی  آموزش های  استان  این  گردشگری  فعالان صنعت 

روز این حوزه را فرا بگیرند.
مقصد  یک  انتخاب  برای  مهمی  مساله  امنیت  داد:  ادامه  وی 
گردشگری است که طی سال های گذشته این مهم در سیستان 
و  ها  زیرساخت  که  صورتی  در  و  شده  تامین  وبلوچستان 
این  حتم  طور  به  شود  بروز  و  تکمیل  نیز  لازم  های  آموزش 
استان در زمره استان های شاخص گردشگری در سطح ملی و 

بین المللی قرار خواهد گرفت.
وجودیکهزارو۶۹۳اثرغیرمنقولدیدنیوارزشمنددر

سیستانوبلوچستان
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سیستان و 
های  محوطه  و  ابنیه ها  دارای  استان  این  کرد:  بیان  بلوچستان 
تاریخی بسیار متعددی است به گونه ای که یک هزار و ۶۹۳ اثر 
غیرمنقول را در دل خود جای داده که نقش نیروهای فراجا در 

حفظ و حراست از آنها بی بدیل و غیرقابل انکار است.
محمدهادی طهرانی مقدم اظهار کرد: خوشبختانه نگاه فرماندهان 
بسیار  بلوچستان  و  سیستان  انتظامی  نیروی  جدید  و  سابق 
ارزشمند بوده و آمادگی خود برای اجرای برنامه های مشترک 

را اعلام کرده اند و در این زمینه هیچ مشکلی وجود ندارد.
افزود: در کنار ماموریت خطیر و مهم حفاظت از هویت  وی 
انتظامی،  نیروی  بلوچستان توسط  و شناسنامه مردم سیستان و 
مستحکمی  و  تنگاتنگ  ارتباط  نیز  ها  بخش  سایر  در  می توان 

برقرار کنیم.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سیستان و 
بلوچستان گفت: یکی از بخش های مهمی که نیروی انتظامی 
بومی  و  اصیل  هنر  رونق  به  آن  کردن  اجرایی  با  می  تواند 
صنایع دستی کمک کند تهیه هدایا و خرید مستقیم از صنعتگران 
استان است که با این اقدام انگیزه خوبی برای ادامه مسیر توسط 

فعالان این بخش فراهم می شود.
وظیفه  و  کادر  نیروهای  آموزش  حوزه  در  کرد:  تاکید  وی 
سیستان و بلوچستان نیز این آمادگی وجود دارد و می توان در 

این زمینه نیز اقدامات خوبی انجام دهیم.
طهرانی مقدم ادامه داد: نیروهای سخت کوش فراجا در سیستان 
به  را  استان  امنیت  اقدامات شبانه روزی خود  با  بلوچستان  و 
خوبی تامین کرده اند و این مهم نقش ویژه ای در تردد و ورود 
خداقوت  و  قدردانی  جای  که  دارد  استان  داخل  به  گردشگر 
دارد.امنیت مهمترین فاکتور توسعه گردشگری؛ وجود یک هزار 

و ۶۹۳ اثر غیرمنقول در سیستان و بلوچستان
میراث مشترک برنامههای اجرای در فراجا آمادگی

فرهنگی
فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان نیز در این خصوص گفت: 
آموزش فصل مشترک و محور تمامی برنامه ها است و باید با 
پیش  ای  گونه  به  کار  نهادها  و همکاری سایر  تعامل دوطرفه 
برود که عامه مردم نسبت به اهمیت و چرایی حفظ ابنیه های 

تاریخی و باستانی کاملًا آگاه شوند.
سردار محمدرضا اسحاقی افزود: سیستان و بلوچستان به دلیل 
شرایط خاصی که دارد از ظرفیت های بی نظیری هم برخوردار 
ها  قومیت  وجود  ها  توانمندی  این  مهمترین  از  یکی  و  بوده 
است و باید در راستای حفظ و حراست از ابنیه های تاریخی از 
ظرفیت و توان اقوام و طوائف به خوبی بهره مند شد و کار را 
با مشارکت مردم و طوائف پیش برد.وی بیان کرد: حوزه های 
که  دارد  وجود  میراث فرهنگی  و  انتظامی  میان  زیادی  فعالیتی 
اثرگذاری  و  اقدامات شاخص  آنها  بر روی  تمرکز  با  می توان 
داشته باشیم و این آمادگی در انتظامی سیستان و بلوچستان در 
برگزاری رویدادهای مشترک وجود داشته و پای کار خواهیم 
در  کرد:  تصریح  بلوچستان  و  سیستان  انتظامی  بود.فرمانده 
بحث آموزش اگر بومیان مناطق، فعالان صنعت گردشگری و 
سپری  را  منظمی  و  بروز  های  آموزش  گردشگری  راهنمایان 
انتفاع و مزایای حضور گردشگر آگاهی کامل پیدا  از  کنند و 
و  استان  پایدار  امنیت  تامین  راستای  در  طبیعتاً خودشان  کنند 
منطقه شان با انتظامی استان همکاری بیشتری خواهند داشت و 

موجبات تامین امنیت مردم پایه را فراهم می کند.

۳۸۶واحدتولیدیفارسزیرسایهحمایتدولت
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نعمتزاده:
فینال المپیک برای من زود بود

نبی:
عذرخواهی تاج از بزرگی اش بود

مرتضیقربانی:

دو تیرانداز عملکردی در حد سکو داشتند
انتظارمانکسبمدالطلابود

از  گفت:  تیراندازی  فدراسیون  رییس 
انتظار کسب  پاریس  المپیک  در  ورزشکارانمان 
مدال طلا داشتیم اما به هر حال نباید از قدرتمند 

بودن رقیبان هم غافل شد.
در  تیراندازی  فدراسیون  رئیس  قربانی  مرتضی 
اولی  روز  از  داشت:  اظهار  نشست  این  ابتدای 
که آمدیم سعی ما این بود تیم ها را ارتقا بدهیم. 
بود و  متوقف شده  ما سه سال  پروازی  اهداف 
بود  این  ما  گام  اولین  نبود.  منظم  اصلا  اردوها 
بچه ها  که  کردیم  اعزام  را  برزیل  مسابقات  که 
برای  آوری شدند. هزینه کردیم  مدال  به  موفق 
در  دائم  پوشان  ملی  رشد  برای  باید  ملی.  تیم 
تلاطم باشیم. این رشته تجهیزات محور است ما 
باید همه این ها را مهیا کنیم و هم ورزشکاران را 
سر خط نگه داریم. هدفمان این بود در المپیک 

خوش بدرخشیم.
بعد ۵۰ سال سهمیه گرفتیم

به  سال   ۵۰ از  بعد  بیرانوند  محمد  افزود:  وی 
طرفی  از  نبود.  کمی  اتفاق  که  برسد  سهمیه 
و  تفنگ  در  بردیم.  مسابقات  به  هم  را  اسکیت 

تپانچه هم با حضور مربیان خوبی که داریم به سهمیه برسند و 
قبل از المپیک حداقل به پنج کشور اعزام شدند. هانیه رستمیان 
در دوره گذشته در المپیک حضور داشته و رکورد هم مشخص 
است اما این دوره شکر خدا درخشید. چهل امیرانی و رستمیان 
واقعا عملکردی در حد سکو داشتند. انتظار ما از عزیزان مدال 

طلا بود ولی در رشته تیراندازی این هدف محقق نشد.
آوردن اسلحه کار آسانی نبود

کار  که  آوردم  تیراندازی  برای  اسلحه  داد: سی  ادامه  قربانی 
آسانی نبود. ولی با این حال باز تلاش می کنیم ورزشکاران ما 
کاستی نداشته باشند. ورزشکاران ما یک سر و گردن از رقبا 
بالاتر هستند اما به هر شکل ما آنطور که نیاز است هزینه نمی 
شود.  ما نقاط ضعف داریم نقاط قوت هم داریم اما رقیب های 

قدرتمند را هم نباید فراموش کرد.
باید برای آینده آماده شویم

قربانی افزود: ما نقاط ضعف داریم نقاط قوت هم داریم. که 
ما سخت هستند و  برطرف کنیم. رقبای  را  نقاط ضعف  باید 
بیرانوند در قهرمانی آسیا با تلاش توانست سهمیه بگیرد. در 
هانیه رستمیان  بالایی زدند.  ما رکوردهای  تیراندازان  المپیک 
بین ۴۸ نفر سوم شد و به فینال رسید. چهل امیرانی بین ۴۴ 
باید  اینها نفرات جوانی هستند و  نفر تا ورودی فینال رسید. 
این موارد را در نظر داشته باشیم. باید خود را برای مسابقات 

بعدی آماده کنیم .
چه به ما داده بودند؟

بودجه  چقدر  ما  دادند  بودجه  چقدر  مگر  داد:  ادامه  قربانی 
دادند. بدهکاری و مشکلات هم داشتیم. سر اعزام ها با حکم 
بماند.  کار  نگذاشتیم  باز  اما  بستند  را  ما  حساب های  دادگاه 
روزی هم که آمدیم پول ۱۰۰ هزار فشنگ صرف شده بود که 
آن فشنگ ها در فدراسیون هم نبود. رشد از نظر ما در صف 
تیراندازی  هیات  رئیس  سال   ۲۸ من  است.  ایده آلی  و  عالی 
اصفهان بودم ولی پولی نگرفتم اما اکنون برای هیات ها هزینه 

کردیم.
مرتضی قربانی در مورد بدهی های فدراسیون خودش اینگونه 
ما ذی حساب  است.  کتاب مشخص  و  داد: حساب  توضیح 
داریم. با بیمه کارکنان، تامین اجتماعی ارتباط داریم. اعدادی 
که دریافت کردیم و اعدادی که خارج از کمیته ملی المپیک 
و وزارت ورزش تامین کردیم مشخص است. ما حتی حقوق 
های  بدهی  لیست  کردیم.  پرداخت  هم  را  ماه  همین  داوران 
۳۴ میلیاردی زمان دادگر مشخص است. ما در ابتدای کار با 
حساب  کردم.  اعزام  مسابقات  به  را  ورزشکاران  قرض  پول 
است.  محور  تجهیز  رشته  این  است.  موجود  من  کتاب های 
را  امکانات  همه  بود.  افتاده  کار  از  ۲۰ خط  آمدم  که  زمانی 
گام به گام تجهیز کردیم. هزینه زیادی صرف شد. الان هیچ 

بدهی نداریم.
طالبی: نیازمند حمایت مالی هستیم

برای  بخواهیم  اگر  ما  گفت:  نیز  تفنگ  سرمربی  طالبی  مریم 
المپیک بعدی برای مدال برنامه ریزی داشته باشیم قطعا نیاز به 

حمایت بیشتری داریم. همین تعداد اعزام  ها به سختی انجام 
این  داشتن  از  ما  که  دارند  مشاور  پزشک،  ها  تیم  تمام  شد. 
موارد محروم هستیم. داشتن این امکانات همه نیازمند حمایت 

مالی بیشتر است. 
عملکرد  قبلی  المپیک  دو  در  تیراندازی  اصفهانی:  نصر 

قابل قبولی داشت
عدم کسب  به  واکنش  در  نیز  تپانچه  سرمربی  اصفهانی  نصر 
نتیجه در پاریس برخلاف المپیک توکیو گفت: اگر قرار باشد 
چون ما در المپیک طلا گرفتیم دیگر از این رنگ پایین نیایم 
الان چنین این نتایج را نگرفته بود. خوشبختانه در مقایسه دو 
المپیک اخیر واقعا عملکرد موفقیتی آمیزی داشتیم در توکیو 
این  باید  که  داشتیم  فینالیست  هم  پاریس  در  داشتیم  مدال 

عملکرد خوب فدراسیون دیده شود.
وی ادامه داد: ما از نظر مهمات و صلاح های جنگی در تحریم 
هستیم اما سردار قربانی تلاش کرد این مشکل برطرف شود. 
رستمیان نیاز به قشنگ و صلاح های خاص خودش را دارد 
از  پاریس  از  با اختلاف کم  او  نهایت هم  که مهیا شد و در 

رسیدن به مدال باز ماند.  
نصر اصفهانی افزود: مسابقاتی که در پاریس برگزار شد برای 
بار نفر هشتم ۵۸۵ زد ولی به مدال نرسید این رکورد  اولین 
کمی نیست. بچه های ما روزی هفت ساعت در شرایط گرما 
و سرما می مانند تا بتوانند در مسابقات افتخار آفرینی کنند. 
وزارت  امیدوارم  داشت.  را  المپیک  نتایج حکم  این  ما  برای 
ورزش حمایت خود را بیشتر کند تا پرچم ایران را بالا ببریم. 
امیدواریم لیگ تپانچه در ایران راه اندازی شود تا بچه های ما 

فینال بیشتری را تجربه کنند.
هدف  ورزشکاری  هر  کرد:  اضافه  تپانچه  ملی  تیم  سرمربی 
همین  برسد.  المپیک  مدال  به  که  است  این  هدفش  و  دارد 
الان جواد فروغی واقعا آماده است اما وقتی آن مدال را در 
توکیو به دست آورد حواشی و بار روانی که ایجاد شد اجازه 
روزی  امیدوارم  بیاورد.  دست  به  را  افتخار  این  دوباره  نداد 
ورزشکاران ما از نظر بار روانی به جایی برسند که بتوانند این 

شرایط را درک و تحمل کنند.
نصر اصفهانی خاطر نشان کرد: آن بار روانی که وجود دارد 
مدال طلا  دوره  دو  در  مثل ساعی  است. کسی  واقعا سخت 
او  و  دزدیدند  را  او  اول طلای  دور  در  گرفت. ساعی گفت 
فکر کرد افتخارش با آن مدال دزدیده شد و او دوباره برای 
کسب مدال تلاش کرد. تاثیر بارهای روانی برای افراد مختلف 
متفاوت است. فروغی هم قطع به یقیین نه تنها رها نشد و چه 

بسا فدراسیون از او تا جای امکان حمایت کرد.
در  تیراندازان  عملکرد  مورد  در  تفنگ  سرمربی  توضیح 

المپیک
مریم طالبی سرمربی تیم ملی تفنگ زنان اظهار کرد: تا المپیک 
بعدی اگر بخواهم فنی حرف بزنم زود است. قطعا کل تیم یک 
بازه ۲ ماهه به استراحت دارد. اگر بخواهیم برای لس آنجلس 
به مدال فکر کنیم نیاز به حمایت های مالی بیشتری نیاز داریم.

شرایط  با  را  اعزام ها  همین  که  هستم  شاهد  من  افزود:  وی 

کرد.  فراهم  ما  برای  فدراسیون  رئیس  سخت 
به  نیاز  برنامه ریزی ویژه داریم.  به یک  نیاز  ما 
اهداف  به  تا  داریم  بیشتری  مالی  حمایت های 

برسیم.
ملی پوشان  نکردن  شرکت  واکنش  در  طالبی  
تفنگ در سه وضعیت گفت: اجازه حضور پیدا 
که سهمیه  بودند  قانون جدیدی گذشته  نکرد. 
را کسب کرده باشد که امتیاز لازم را نداشت. 
او در خصوص کسب مدال در دوره قبل هم 
گفت: این رشته خیلی متفاوت است و نه مدال 
دور قبل شانسی بوده و نه این دوره کم کاری 
شده که نتوانستیم مدال بگیریم. شاید نتوانستیم 
مدال بگیریم اما از دوره قربانی اولیه ای زیادی 

را داشتیم. 
وی اضافه کرد: بخش اعزام فدراسیون صرف 
هزینه  ما  اردوهای  می شود.  اردوها  برگزاری 
سرسام آوری دارد. توان اصلی فدراسیون همین 
نمی شود.  جا گرفته می شود. هیچ حمایتی هم 
بار  سه  نوروزیان  سهمیه  کسب  مسابقات  در 
به  نسبت  نکونام  بادی  در  کرد.  رکوردشکنی 
سهمیه  یک  اگر  و  بود  کرده  شرکت  کمتر  مسابقه   ۱۰ رقبا 
اشاره  باید  بگیرد.  توزیع می شد می توانست سهمیه  دیگر هم 
سنجش  معیار  می شود  کسب  که  هایی  سهمیه  تعداد  کنم 
تفنگ ۴  هند در  نیست. در  فدراسیون در هیچ کشوری  هیچ 

ورزشکار زن داشت و ۴ مرد اما تنها دو مدال گرفت.
مریم طالبی با بیان اینکه کسب سهمیه در تیراندازی در آسیا 
آسیایی  میکس  مدالی  تیم  سه  هر  گفت:  است  سخت  بسیار 
بودند. در سایر ماده ها هم مدال های زیادی به آسیایی ها رسیده 
سهمیه  کسب  باید  جهان  قهرمانی  در  ما  ورزشکاران  است. 
کنند. حتی کسب سهمیه در تیراندازی به نسبت سایر رشته های 

دیگر سخت تر است. 
او ادامه داد: شرمینه با پشت سر گذاشتن ۱۵ نفر یازدهم شد. او 
به فینال نرسید اما عملکرد خوبی داشت اما تنها در رسانه تیتر 
زده می شود که او به فینال نرسید. متاسفانه رشته ما آنجوری 
مسائل  نمی شود.  حمایت  تیراندازی  می گویند  مسئولان  که 

جزئی زیادی است که روی عملکرد تیراندازان تاثیر دارد.
نیک خو: عملکرد بیرانوند با معجزه برابری می کند

نریمان نیک خو سرمربی تراپ در واکنش به اینکه چرا کادر 
فنی و ملی پوشان ارتباط خوبی با رسانه های ندارند گفت: 
اما  بودم.  افتخار در کنار رسانه ها  با  همانطور که گفتید من 
این موضع اختیاری است برخی دوست دارند فقط به نشست 
خبری بسنده می کنند انتخاب من این بود در خدمت دوستان 

رسانه ای باشم. 
وی در ادامه خاطرنشان کرد: اینکه ما موفق شدیم که جوان 
۱۵ ساله را به المپیک برسانیم که اتفاق کوچکی نبود و برخی 
نشدند.  سهمیه  کسب  به  موفق  اصلا  نام  صاحب  کشورهای 
یکسری موارد در مورد بیراوند مطرح شد که با شیطنت همراه 

بود.
طلا  مدال  کسب  توان  او  که  شد  عنوان  ابتدا  داد:  ادامه  وی 
دارد این واقعا در حد یک شوخی بود اینکه او اولین تجربه 
را داشته به کنار علاوه بر این آنجا بزرگ های جهان حضور 
داشتند. افرادی که این جو را به وجود آوردند به دنبال این 
بودند که الان بگویند در تراپ خوب نبودیم. عملکرد بیرانوند 
در ۱۷ ماه گذشته با معجزه برابری می کند. فکر می کنم در 
کنند.  نقد  بتوانند  بعدا  فنی ساختند که  غیر  افراد  مدال  بحث 
همه دوست داریم او طلا بگیرید ولی باید ببینیم برای او چه 
کار کردیم. نماینده آمریکا با تمامی امکانات امتیاز ۱۱۶ را به 
دست آورد و بیرانوند ما امتیاز ۱۱۷ را فقط نمی دانم چطور ما 
می توانیم با تجربه ای که بیرانوند دارد از او انتظار مدال در 

المپیک داشته باشیم.
سرمربی تیم تراپ گفت: وقتی ما در مسابقات شرکت می کنیم 
یک نفر با تمامی ورزشکاران مسابقه می دهد اما برای مثال در 
رشته ای مانند کشتی و یا تکواندو شاید با پنج برد به مدال 
برسد ولی در تیراندازی برای رسیدن به فینال حداقل باید با 
۳۵ نفر مسابقه دهند. من موفقیت این عزیزان را زیر سوال نمی 

برم ولی واقعا شرایط رشته ها باهم خیلی متفاوت است.

رئیس فدراسیون والیبال گفت: جریمه صابر کاظمی از طرف 
عذرخواهی  هواداران  و  مردم  از  باید  او  و  نیست  فدراسیون 

کند.
تقوی در خصوص  میلاد  والیبال، سید  از فدراسیون  نقل  به   
جلسه با صابر کاظمی اظهار کرد: افتخار داشتم روز گذشته 
باشم.  کاظمی  و صابر  قائمی  فرهاد  والیبال  ستاره  دو  میزبان 
دلیل این ملاقات بیشتر این بود که دوست داشتیم این فرصت 
پرتلاش  و  باغیرت  داشتنی،  دوست  کاظمی  صابر  اختیار  در 

قرار گیرد که به روزهای خوبش برگردد.
وی ادامه داد: فرهاد قائمی صحبت هایی طی این چند روز با 
من داشت و من این بازیکن را چون بارها نشان داد که برای 
تیم ملی حاضر است از خود بگذرد خیلی دوست دارم. او با 
تیم ملی خداحافظی کرد و از او خواستیم که دوباره به تیم 
ملی بازگردد و دوباره او را خط زدیم و دوباره وارد عرصه 
مربیگری شد. این فداکاری بسیار ارزشمند است و باید از همه 
کسانی که برای والیبال زحمت می کشند تشکر کنم. او امسال 
در بین اعضای کادر فنی تیم نوجوانان قرار گرفت و از یکی 
از بهترین تیم های لیگ برتری به او پیشنهاد داده و با او قرارداد 
بستند اما وقتی بین کمک به تیم ملی و بازی در یک تیم لیگ 
برتری و منافع مالی که قابل مقایسه نیست، ناچار به انتخاب 
شد، کمک به تیم ملی را انتخاب کرد و این یک ارزش است.

رئیس فدراسیون والیبال با تاکید بر این که همان طور که برابر 
بیان  هم  را  ارزش ها  باید  می ایستند  تخلفات  و  ضدارزش ها 
کنند، تصریح کرد: فرهاد همیشه یکی از بااخلاق ترین ها بوده 
و زمانی که با من تماس گرفت گفتم که از صابر توقع این نوع 
برخورد را نداشتم. توقع این بود که صابر متوجه این اشتباه 
را  والیبال  فدراسیون  کند.  عذرخواهی  مردم  از  و  باشد  شده 
کنار بگذارید چون موظف به خدمت هستیم اما مردم اهمیت 

دوست  صابر  همان  کردم  صحبت  صابر  با  که  امروز  دارند. 
داشتنی سال ۱۴۰۰ در تیم ملی بود و خوشحال شدم که متوجه 

شد مسیر درست چیست.
وی درباره مسیر درست توضیح داد: والیبال برای مردم است و 
بازیکن باید برای مردم بازی کند. شما ارزشمندترین وسیله را 
هم داشته باشید وقتی به درد شما نخورد آن را کنار می گذارید 
او  از  نباشد  پایبند  قواعد  به  وقتی  هم  فرد  ارزشمندترین  و 
استفاده نمی کنید. صابر کاظمی یک سرمایه است و مسلماً به 
دنبال فرصت سوزی نیستیم. مردم ترکمن صحرا در این چند 
روز احساساتشان جریحه دار شد و به شکل های مختلف این 
احساسات را که برخی خوشایند و برخی ناخوشایند بود بروز 
دادند. من به آنها حق می دهم چون صابر را دوست دارند اما 
من  دارند.  دوست  صابر  از  بیشتر  را  والیبال  قلبشان  از  همه 
رئیس فدراسیون والیبال هستم عضوی از خانواده والیبال همان 

طور که بازیکن و داور هم عضوی از این خانواده هستند.
وی با مثبت ارزیابی کردن جلسه با صابر کاظمی گفت: فکر 
اولین  در  دادیم  قول  و  بود  خوبی  اتفاق  حضورش  می کنم 

تجدیدنظر  او  درباره  و  شود  برگزار  استیناف  جلسه  فرصت 
کنیم. در واقع جریمه صابر از طرف فدراسیون نیست و او باید 
از مردم و هواداران عذرخواهی کند. وویسی را از یک هوادار 
که از باخت تیم ملی ناراحت بود برای صابر پخش کردم و 
او قبل از من بغض کرد. این نشان می دهد که به هوادارانش 
ندامت وجود  اشتباهش شد و وقتی  متوجه  و  علاقمند است 
داشته باشد می دانیم که با غیرت همیشگی می خواهد کنار تیم 

ملی بایستد و نگاه جدیدی به حکمش خواهیم داشت.
تقوی عنوان کرد: باید قدر سرمایه هایمان را بدانیم اما متأسفانه 
اندازه  از  بیش  نمی کنیم. محبت  گاهی چهارچوب را رعایت 
ما  که  می رود  یادمان  و  می شود  فرزند  تکبر  باعث  گاهی 
سوپراستار چه کسی هستیم. من ستاره والیبال منافع اقتصادی ام 
ای  در گذشته مصامحه  مردم هستم. شاید  آن  از  بلکه  نیستم 
نسبت به مسئله ای شد به این خاطر که بازیکنان سرمایه کشور 
هستند و شاید گاهی بیش از اندازه دلسوزی کردیم. البته نظام 

نباید تنها جزا داشته باشد جزا باید در برابر پاداش باشد.
وی ادامه داد: برای اولین بار در تاریخ والیبال کشور تیم ملی 
بزرگسالان با ۱۰ باخت از ۱۲ مسابقه به کشور بازگشت اما 
به دلیل حضورشان در تیم ملی ۱۰ درصد قراردادهایشان را 
به  نکردیم.  مقام آوردن منوط  به  را  این موضوع  بخشیدیم و 
بازیکنانی که احتمال می دادند تیم ملی نتیجه نگیرد اما در تیم 
حاضر شدند و برابر هجمه ها ایستادند پاداش دادیم به همان 
میزان باید اگر بازیکنی به تیم ملی نیامده جزا در نظر بگیریم. 
اما  شاید در گذشته تناسب جزا و پاداش را رعایت نکردیم 
در این دوره این تناسب را رعایت خواهیم کرد. صابر کاظمی 
دریافت  پاداش  باید  کرد  بازی  شکسته  دماغ  با  که  باغیرت 
می کرد و حال که به تیم ملی نیامد باید با او برخورد می کردیم 

رعایت این توازن در بازیکنان ایجاد توقع بی جا نمی کند.

میلادتقوی:

صابر کاظمی باید از مردم دلجویی کند
دنبالفرصتسوزینیستیم

نایب رئیس فدراسیون فوتبال گفت: در تلاشیم که بازی های 
دارند  کافی  استانداردهای  که  استان هایی  در  را  ملی  تیم 

برگزار کنیم.
درباره  فوتبال  فدراسیون  رئیس  نایب  محمدنبی،  مهدی 
در  قرقیزستان  از  فوتبال  ملی  تیم  میزبانی  وضعیت  آخرین 
 ۲۰۲۶ جهانی  جام  انتخابی  سوم  مرحله  از  بازی  نخستین 
در قاره آسیا اظهار کرد: جا دارد از همکاری بسیار خوب 
باشگاه ذوب آهن اصفهان تشکر کنم. به دلیل اینکه ورزشگاه 
ایران  ملی  تیم  دیدار  میزبانی  برای  را  لازم  شرایط  آزادی 
برابر قرقیزستان در ۱۵ شهریور ماه ندارد، تصمیم گرفتیم این 

دیدار در اصفهان برگزار شود.
را  )ع(  رضا  امام  ورزشگاه  مثل  گزینه هایی  البته  افزود:  او 
در نظر داشتیم و با اینکه این ورزشگاه از شرایط استاندارد 
مشهد  در  زائران  حضور  با  همزمان  است،  برخوردار  نیز 
داشت،  خواهند  حضور  نفر  میلیون   ۱۱  ،۱۰ حدود  و  بود 
در  دیدار  این  تاج  مهدی  با  مشورت  به  توجه  با  بنابراین 
برگزار  اصفهان  استان  فوتبال  هیات  میزبانی  به  و  اصفهان 
در  باید   AFC مدنظر  استانداردهای  از  بخشی  شد.  خواهد 
ورزشگاه فولادشهر لحاظ می شد که کار مستمری صورت 
ورزشگاه  به  ذوب آهن  کارخانه  که  اعتباراتی  است.  گرفته 
فولادشهر اختصاص داد، باعث شد که سرعت کار بالا برود. 
۱۷ ایراد وجود داشت که کم کم اصلاح شده و چند مورد 
تهران  به   AFC نماینده  آینده  هفته  نمانده است.  باقی  بیشتر 
تا  داشت  خواهد  اصفهان  شهر  به  عزیمت  سپس  و  می آید 
از ورزشگاه فولادشهر و هتل های محل اقامت تیم ها بازدید 
و  دوشنبه  ایشان  و  بود  خواهد  ذره بین  زیر  استادیوم  کند. 
سه شنبه هفته آینده بازدید می کند و سپس به مالزی می رود.

کرد:  خاطرنشان  فوتبال  فدراسیون  رئیس  اول  رئیس  نایب 
نمایندگان  اختیار  باید در  بازی  از  قبل  هفته  ورزشگاه یک 
AFC قرار بگیرد. فقط برگزاری بازی در زمین مسابقه نیست 
و موضوعات مختلفی شامل مارکتینگ، مدیا، امنیت و ... را 
با کمکی که فدراسیون فوتبال می رساند و  خواهد داشت. 
همراهی دوستان در اصفهان کارها انجام خواهد شد. بازی 
اول تیم ملی بسیار مهم است و خوشبختانه کارت زردهای 
اول بازیکنان بخشیده شده است. برای ما مهم است که دیدار 
اول را با قدرت پیش ببریم. تیم ملی دوازدهم شهریور ماه 
به اصفهان می رود و چند روزی در این شهر تمرین می کند 
و در تاریخ پانزدهم همین ماه به مصاف قرقیزستان می رود. 
اصفهان  از  مستقیم  ماه  شهریور  هفدهم  تاریخ  در  ملی  تیم 
راهی العین امارات می شود تا بیستم شهریور ماه با تیم ملی 
این کشور روبرو شود و بیست ودوم همین ماه نیز به تهران 
بازمی گردیم. امیدواریم با توجه به اینکه اصفهان در میزبانی 
از  بتوانیم  نیز  دیدار  این  در  است  داشته  را  شرایط  بهترین 
میزبانی اصفهان و هواداران فهیم استفاده کنیم. بار دیگر باید 
از همه کسانی که در این مدت زحمت کشیدند، تشکر کنم. 
به  را  کار  تا  برگزار خواهد شد  اصفهان  در  قطعاً جلساتی 

خوبی در این شهر به ثمر برسانیم.
نبی در پاسخ به این پرسش که آیا قرار است تیم های دیگر 
  AFC استاندارد  گفت:  نه؟  یا  کنند  بازی  ورزشگاه  این  در 
این است که از هفت روز قبل از بازی هیچ دیداری برگزار 
شود. ذوب آهن در تاریخ دوم شهریور میزبان است و سپس 
ورزشگاه در اختیار AFC خواهد بود. تیم های ملی ایران و 
قرقیزستان نیز به لحاظ قانونی یک روز قبل از مسابقه تمرین 

خواهند داشت.
مدیر تیم ملی فوتبال ایران درباره حضور بانوان در ورزشگاه 
شاید  مسابقاتش  تاریخ  در  ملی  تیم  شد:  یادآور  فولادشهر 
است.  رفته  میدان  به  تهران  از  خارج  در  بار  شش  پنج، 
به  که  استان هایی  و  است که در شهرستان ها  این  تلاشمان 
لحاظ میزبانی استانداردهای کافی را داشته باشند، بازی های 
تیم ملی را برگزار کنیم. اصفهان خوشبختانه این استانداردها 
را دارد و به همین دلیل دیدار با قرقیزستان را در اصفهان 
دارند،  تماشاگرانی که در اصفهان حضور  برگزار می کنیم. 
را  خوبی  روز  حضورشان  با  امیدوارم  و  هستند  فوتبالی 
سپری کنیم. درباره بحث حضور بانوان مشکلی نیست و در 
لیگ برتر فصل گذشته و بازی های تیم ملی، بانوان حضور 
داشته اند. ما در مسابقات تیم ملی و باشگاه های آسیا شاهد 

حضور بانوان بوده ایم.
اظهارنظر  به  فوتبال در واکنش  اول فدراسیون  نایب رئیس 
تا  باید  سرباز  ملی پوشان  اینکه  بر  مبنی  فراجا  معاون  اخیر 
مهر ماه وضعیت سربازی شان را تعیین تکلیف کنند، گفت: 
وزارت  نماینده  والیبال،  بسکتبال،  فوتبال،  فدراسیون های 
ورزش و جوانان با تربیت بدنی نیروهای مسلح جلساتی را 
برگزار کرده اند و آیین نامه ای نوشته شده است که از طریق 

نیروهای مسلح اعلام می شود.
وی در پاسخ به این پرسش که تمرینات تیم ملی در اصفهان 
ملت  مجموعه  دو  کرد:  تصریح  می شود،  برگزار  کجا  در 
نور  باید وضعیت  البته  است.  گرفته  قرار  مدنظر  آرارات  و 
ورزشگاه ها بررسی شود. یکشنبه هفته آینده جلسه ای برگزار 

می شود و موضوعات بررسی خواهد شد.
نبی راجع به عذرخواهی مهدی تاج رییس فدراسیون فوتبال 
به دلیل اشتباه داوری دیدار پرسپولیس و مس رفسنجان در 
هفته پایانی لیگ برتر فصل گذشته و از دست رفتن قهرمانی 
آبی پوشان گفت: اولًا بزرگی تاج بود که عذرخواهی کرد. 
باید فرهنگ عذرخواهی در کشور ما نهادینه شود. اگر چه 
کرد  بزرگی  نداشت،  تاج  به  مستقیمی  ارتباط  موضوع  این 
کشور  در  بیشتر  فرهنگ  این  امیدوارم  کرد.  عذرخواهی  و 
هستند  ورزش  در  که  سطحی  هر  در  دوستان  تا  بیفتد  جا 
داور  کمک  سیستم  بازی،  آن  در  باشد.  مثبت  قدم هایشان 
ویدیویی نبود و اشتباه داوری رخ داد. تاج هم بزرگی کرد 

و عذرخواهی کرد.
نایب رئیس اول فدراسیون فوتبال ادامه داد: در یورو ۲۰۲۴ 
اشتباه  اسپانیا  برابر  تیم  این  بازی  در  بود،  میزبان  آلمان  که 
داوری نبود تیم ملی این کشور به مرحله بعد صعود می کرد. 
 VAR اشتباهات داوری در همه جا هست. امیدوارم سیستم
به  VAR خالی  تنها دستگاه  استفاده شود.  فوتبال زودتر  در 
درد نمی خورد و داوران باید در این بخش آموزش ببینند. 
داوران  کمیته  و  فوتبال  فدراسیون  دبیرکل  ممبینی  هدایت 
بخش آموزش را راه اندازی کرده و امیدوارم در فصل جاری 

شاهد مشکلات کمتری باشیم.
هم  ورزشگاه ها  در  تماشاگران  منظم  حضور  درباره  وی 
گذشته  سال های  از  بلیت  فروش  سامانه  کرد:  خاطرنشان 
انجام شده است و آن را داریم. در کنار این، شماره صندلی 
شماره  طبق  تماشاگر  تا  نداشتیم  ورزشگاه  از  برخی  در 
صندلی در جای خود بنشیند. روز گذشته در جلسه ای که 
رعایت  باید  که  گفتیم  را  مواردی  داشت،  هم حضور  تاج 
شود، از جمله شماره گذاری صندلی ها. به ورزشگاه هایی که 
این کار را انجام نداده اند، تا هفته سوم فرصت داده ایم این 
صندلی های  تمام  باید  چهارم  هفته  از  دهند.  انجام  را  کار 

استادیوم ها شماره گذاری شده باشد.

مبینا نعمت زاده که در مسابقات تکواندو المپیک به مدال برنز 
دست یافت، با تاکید بر اینکه برای مدال طلا به پاریس رفته 
بود، گفت: البته فکر می کنم فینال المپیک برای من زود بود.

 چراغ اول موفقیت و مدال آوری در تکواندو را جوانی ۱۹ 
ساله روشن کرد. مبینا نعمت زاده که دو سال قبل در ۱۷ 
سالگی مدال نقره قهرمانی بزرگسالان آسیا را کسب کرد و 
تکواندو  ملی  تیم  تاریخی  قهرمانی  اولین  در  مؤثری  نقش 

بانوان در کره جنوبی داشت.
از  این تکواندوکار سال گذشته هم در رقابت های مختلف 
مطلوبی  عملکرد  و..  ها  گرندپری  آسیایی،  بازی های  جمله 
به  موفق  قاره ای  رقابت های  طریق  از  نهایت  در  و  داشت 
اولین  زاده  نعمت  شد.  المپیک  در  حضور  سهمیه  کسب 
نماینده تکواندو ایران در المپیک بود. او موفق شد پس از 
اسپانیا  از  ایگلسیز«  »آدرینا  لسوتو،  از  مقابل حریفی  برتری 
نایب قهرمان المپیک ۲۰۲۰ توکیو و دارنده مدال برنز ۲۰۲۳ 
جهان را شکست دهد اما در ادامه با متحمل شدن شکست 
برابر »گینگ گو« از چین به عنوان نایب قهرمان سال ۲۰۲۳ 

جهان و قهرمان سال ۲۰۲۲ آسیا، به دیدار رده بندی رفت.
نعمت زاده در مرحله رده بندی »دنیا ابوطالب« از عربستان 
شکست  راند  دو  طی  را  آسیا  و  جهان  برنز  مدال  دارنده 
داد و به نشان برنز دست یافت. برنزی که انگیزه را به تیم 
ملی تکواندو در پاریس تزریق کرد و شد سرآغاز موفقیت 

تاریخی تکواندو.
مورد  در  مهر  خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  زاده  نعمت  مبینا 
عملکردش در المپیک پاریس گفت: رقابت های تکواندو در 
در  دنیا  بهترین های  دلیل حضور  به  مسابقات  از  دوره  این 
چهار  تیم  نماینده  اولین  من  شد.  برگزار  بالایی  فنی  سطح 
نفره تکواندو کشورمان در بزرگترین آوردگاه ورزشی بودم 
و به خوبی می دانستم که این نتیجه من چه تأثیری بر عملکرد 
با کسب مدال موفق شدم  تیم دارد. خدا را شکر که  کلی 
این انگیزه را به سایر ملی پوشان بدهم و در نهایت بهترین 

نتیجه را رقم زدیم.
و  بهترین  کسب  برای  خود  توانایی  به  اینکه  بیان  با  وی 
داشتم،  اعتقاد  تکواندو  رشته  در  مدال ها  ترین  خوشرنگ 
خاطرنشان کرد: بزرگترین قهرمانان دنیا در سنین پایین اولین 
المپیک خود را کسب کرده اند. موضوعی که خیلی  مدال 
استاد مهروز ساعی و خانواده  مربی من  داد.  انگیزه  به من 
بخصوص پدرم خیلی به من کمک کردند و این اعتماد به 
نفس را به من دادند که می توانم به این مهم دست پیدا کنم. 
بالا رفتن از سکوی  لیاقت  وقتی مدام تکرار می شد که تو 
و  المپیک  آغاز  برای  من  اشتیاق  و  شور  داری،  را  المپیک 
لازم  باوری  خود  می شد.  بیشتر  و  بیشتر  حریفان  با  مبارزه 

برای رسیدن به مدال المپیک را به من داد.
دارنده مدال برنز المپیک به حریفان خود هم اشاره کرد و 
گفت: قرعه ما از قبل مشخص بود و می دانستیم که حریفان 
ما چه تکواندوکارانی هستند، به همین دلیل تمرینات روی 
همین نفرات متمرکز شد و با کمک کادر فنی تیم ملی، روی 
این حریفان و آنالیز آنها خیلی کار شد. واقعاً برای پیروزی 
اجازه  و  داشتم  دقیقی  ریزی  برنامه  اسپانیایی  حریف  برابر 
نتیجه همان  این  و  باشد  داشته  گفتن  برای  او حرفی  ندادم 

آنالیزهای قبلی بود.
پاریس گفت:  در  برنز  مدال  به کسب  اشاره  با  زاده  نعمت 
برای حضور در المپیک با وجود کم کردن وزن زیاد، بهترین 
شرایط فنی و بدنی را داشتم و خیلی حساب شده و با برنامه 
فقط  من  بود.  فینال  به  رسیدن  من  واقعاً حق  و  رفتم  پیش 
نماینده  برابر  بودم.  آمده  پاریس  به  طلا  مدال  کسب  برای 
قطع  اعلام  از  بعد  حریف  می شدم، ضربه  پیروز  باید  چین 
مبارزه از سوی داور انجام شد، همه سالن هم شاهد بودند، 
این دست اتفاقات هم جزئی از مبارزات در این سطح است. 
در  بود  زود  من  برای  شاید  می گیرم.  نیک  فال  به  را  این 
المپیک  ارزش  با  طلای  و  شده  المپیک  فینالیست  سن  این 

را کسب کنم.
وی ادامه داد: المپیک ۲۰۲۸ تازه ۲۲ ساله می شوم و تلاش 
می کنم طی چهار سال پیش رو هدفی که در پاریس محقق 
پیدا  المپیک دست  به طلای  و  بپوشانم  را جامه عمل  نشد 
کنم. اینجا هر چه در توان داشتم گذاشتم ولی برخی مسائل 
آمدن  پایین  از  بعد  من  نیست.  ما  کنترل  تحت  اتفاقات  و 
برای موفقیت در  را  المپیک، عزم خود  از سکوی قهرمانی 
المپیک بعدی و کسب مدال طلا جزم کردم و این را می دانم 

که باید برای رسیدن به آن سخت تلاش کنم.
دارنده مدال برنز المپیک در پایان گفت: خیلی خوشحالم با 
این مدال باعث شادی مردم عزیز ایران شدم و از زحمات 
بسیار  ملی  تیم  فنی  کادر  و  فدراسیون  مسئولان  خانواده، 

تشکر می کنم و امیدوارم جواب اعتماد آنها را داده باشم.

قهرمانی  مسابقات  در  پنجمین حضور خود  در  نوری  میترا 
تنها  و  ایران  نماینده  و  فنی  ناظر  عنوان  به  جهان،  هندبال 
در  نوجوانان جهان  قهرمانی  مسابقات  در  کهن  قاره  بانوی 

چین حضور پیدا کرد.
میترا نوری، تنها نماینده ایران و تنها نماینده بانوی قاره آسیا، 
دعوت  به  جهانی،  مسابقات  در  خود  حضور  پنجمین  در 
گذراندن  با  و  هندبال  جهانی  فدراسیون  مسابقات  کمیته 
آزمون های اولیه پیش از شروع رسمی به عنوان ناظر فنی در 
دهمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی نوجوانان دختر جهان 

در چین حضور دارد.
گفتنی است نوری به عنوان ناظر فنی در بازی افتتاحیه این 

رقابت ها حضور داشت.
دختر  نوجوانان  قهرمانی  مسابقات  در  حضور  سابقه  وی 
جهان در مقدونیه شمالی، نوجوانان پسر جهان در کرواسی، 
جوانان دختر جهان در مقدونیه شمالی و مسابقات قهرمانی 

زنان جهان در دانمارک را در کارنامه دارد.
دهمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی نوجوانان دختر جهان 
شهریور   ۴ تا  و  شده  آغاز  چین  در  مرداد،   ۲۴ امروز،  از 

ادامه دارد.

پنجمین حضور بانوی ناظر ایرانی 
هندبال در مسابقات جهانی  



آیا»هریس«سیاستخارجی»بایدن«راادامهمیدهد؟

»حمایت تمام قد از اسرائیل«

سوابق کاری و اظهارات و مواضع نامزد دموکراتها در حوزه 
سیاست خارجی از دریچه رسانه ها، همکاران و هم حزبی ها، 
از جهت گیری های  برای شناسایی کلیاتی  قابل توجهی  کمک 

او خواهد بود.
نامزدی  بایدن  جو  معاون  هریس«  »کامالا  که  زمانی  از   
را   ۲۰۲۴ ریاست جمهوری  رقابت های  برای  دموکرات ها 
پذیرفت و ۹۹ درصد دموکرات ها به وی به عنوان نامزد خود 
بزرگترین  از  یکی  دادند،  رای  دیگر  ماه  چند  انتخابات  در 
سؤالات مطرح این است که اگر او در نوامبر به عنوان رئیس 
انتخاب  آمریکا  در  زن  رئیس جمهور  اولین  ویژه  به  جمهور 
شود، دکترین سیاست خارجی اش چگونه خواهد بود.در این 
میان بررسی سوابق کاری و اظهارات و مواضع کامالا هریس 
در حوزه سیاست خارجی از دریچه رسانه ها، همکاران و هم 
حزبی های هریس کمک قابل توجهی برای شناسایی کلیاتی 
از جهت گیری های وی در دوران ریاست جمهوری احتمالی 

وی خواهد بود.
بایدن  جو  خارجی  سیاست  دیدگاه های  بین  تمایز  شناسایی 
البته  نیست،  ساده ای  کار  هریس،  و  آمریکا  رئیس جمهور 
مواضع این دو در نزدیک به چهار سال گذشته در رخدادها و 
فراز و نشیب های مسائل سیاست خارجی و امنیت ملی تا حد 

زیادی آشکار شده است.
کامالا پیشتر یک بار، نامزد ریاست جمهوری آمریکا بوده و 
از سال ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۱ به عنوان سناتور در آمریکا کار کرده 
است. وی در جایگاه سناتوری در کمیته اطلاعات و امنیت 
داخلی فعالیت داشت که بسیاری از موارد بسیار طبقه بندی 
شده و بحث برانگیز سیاست امنیت ملی آمریکا در آن مطرح 

شده است.
گزارش  جلسات  این  درباره  آمریکایی  رسانه های  از  برخی 
دادند که وی به دلیل آمادگی برای حضور در جلسات استماع 
و ارائه بازجویی های متقابل چالش برانگیز از شهود، همانطور 
انتظار می رفت، مورد توجه  ماهر  از یک دادستان فدرال  که 
هیچ  کنگره  در  حضورش  مدت  طول  در  او  گرفت.  قرار 
موضوع بین المللی را امضا نکرد، اما مشاوره های مهمی را در 

این عرصه به بایدن داد.
در  رئیس جمهور، ۱۷ سفر خارجی  معاون  عنوان  به  هریس 
انجام داد که منعکس کننده دیدگاه  فعالیتش  نیم  سه سال و 
رئیس جمهور بایدن بود. هریس مدت کوتاهی پس از آغاز 
اجلاس  همچنین  و   ۲۰۲۲ سال  در  اوکراین  و  روسیه  جنگ 
 ۲۰۲۳ COP و اجلاس آب و هوای ASEAN و APEC سران
در دبی، در کنفرانس امنیتی مونیخ شرکت کرد. وی سفر به 
برنامه های  از  بخشی  عنوان  به  مرکزی  آمریکای  و  مکزیک 
کاری و سفر به سه کشور آفریقایی را در اجرای اهداف کاخ 

سفید در پرونده کاری خود ثبت کرده است.
رئیس  پینگ،  جین  شی  با  همچنین  هریس  مهر،  گزارش  به 
کره،  ژاپن،  به  نیز  سفرهایی  و  کرده  دیدار  چین  جمهوری 
و  امنیتی  برنامه های  اجرای  برای  فیلیپین  و  تایلند  اندونزی، 
داشته  منطقه  در  بایدن  جمهوری  ریاست  دوران  اقتصادی 

است.
وی در نقش خود به عنوان معاون رئیس جمهور از یک تیم 
برده است. مشاور  بهره  ثبات  با  سیاست خارجی حرفه ای و 
امنیت ملی او »فیل گوردون« و معاونش، »ربکا لیسنر« هر دو 
سیاستمداران با تجربه فعال در دولت های قبلی هستند. هر دو 
بر  آن  در  و  منتشر کرده  کتاب هایی  تاکنون  مشاوران هریس 
تغییر نامحسوس سیاست ها در آمریکایی که جهان را تهاجمی 

و به تنهایی رهبری می کند، تاکید شده است.
روسیه

russiamatters اگرچه هریس  طبق گزارش تارنمای تحلیلی 
را  اوکراین  و  روسیه  مناقشه  مورد  در  بایدن  دولت  سیاست 
رئیس جمهور  زلنسکی،  ولودیمیر  به  او  اما  نکرد،  هدایت 
اوکراین هشدار داده بود که روسیه، قصد حمله به اوکراین 

را دارد.
براین اساس، هریس پنج روز قبل از عملیات نظامی روسیه در 
اوکراین در کنفرانس امنیتی مونیخ ۲۰۲۲، هشدار داد که در 
صورت حمله مسکو به اوکراین، آمریکا هزینه های اقتصادی 
قابل توجه و بی سابقه ای را به روسیه تحمیل خواهد کرد و 
در عین حال موضع بایدن را تکرار کرد که نیروهای آمریکایی 
برای جنگ در اوکراین مستقر نمی شوند، اما آنها در دفاع از 

هر وجب از خاک ناتو شرکت خواهند داشت.
یک سال بعد در کنفرانس امنیتی مونیخ ۲۰۲۳، هریس قول داد 
که آمریکا از اوکراین تا هرزمان که جنگ ادامه داشته باشد، 
حمایت قوی خواهد کرد. وی در همان کنفرانس در پیشبرد 
آزادی  تضمین  برای  متحده  ایالات  رهبری  تحت  تلاش های 
شهروندان آمریکایی که در روسیه بازداشت شده بودند، آن 
نقش  داشتند،  جاسوسی  اتهام  که  روسی  اتباع  ازای  در  هم 

بسزایی داشت.
به  براین، هریس فعالانه در شکل دهی واکنش آمریکا  علاوه 
حمله روسیه به اوکراین مشارکت داشت و در مورد اوضاع 
داخلی روسیه بخصوص مخالفان مسکو هم مواضع خود را 

آشکارا مطرح کرده است.
مورد  در  بایدن  سیاست های  از  تاکنون  هریس  مجموع  در 
مناقشه روسیه و اوکراین پیروی کرده است. دستیاران سیاست 
هسته  که  کردند  تاکید  اخیر  روزهای  در  هریس  خارجی 
ریاست جمهوری  دوران  در  آمریکا  خارجی  سیاست  اصلی 
از اوکراین منحرف  بایدن  وی احتمالًا از خط حمایت قوی 

نخواهد شد.
چین

در  زمینه  این  در  استراتژیست  تحلیلی  تارنمای  تحلیلگران 
گزارشی تاکید کردند که تا به امروز، هریس به طور غریزی 
دفاع  بین المللی  قوانین  از  و  دنبال کرده  را  سیاست خارجی 
با  آمریکا  که  شرایطی  در  سوال،  یک  حال،  این  با  کرده، 
هریس  که  است  این  مواجه شده،  زیادی  داخلی  چالش های 

چقدر به دخالت آمریکا در امور جهانی اعتقاد دارد.
با توجه به گستردگی بی ثباتی جهانی، هریس به طور حتم با 
آزمایش های اولیه در مورد نقش آمریکا در جهان و تمایلش 
در  مداخله  برای  آمریکا  نظامی  قابلیت های  از  استفاده  به 

درگیری ها و مناقشات جهانی روبه رو خواهد شد.
بخشی از این سوال به این موضوع مربوط می شود که تا چه 
حد هریس رقابت راهبردی با چین را به عنوان اصلی ترین 
سیاست خارجی و دفاعی دولت آمریکا می بیند و اینکه آیا او 
رئیس جمهوری خواهد بود که از نظر دیپلماتیک آن رقابت 
را مدیریت می کند یا قصد دارد در آن پیروز شود. نشانه ها 
حاکی از آن است که هریس ممکن است بیشتر به عنوان یک 
مدیر شروع کند اما واقعیت محیط استراتژیک ممکن است او 
را ملزم کند تا به عنوان یک بازیکن فعال و برتر، طیف وسیعی 

از موارد را دنبال خواهد کرد.
برخی تحلیلگران آمریکایی در مورد تفاوت رویکرد آمریکا در 
دوران ریاست جمهوری آتی ترامپ یا هریس در قبال چین 
غیرقابل  رفتار  احتمالًا  ترامپ  دونالد  که  »درحالی  می گویند 
رقم  چین  و  متحده  ایالات  روابط  در  را  بیشتری  پیش بینی 
می کند.  دنبال  را  ثابتی  سیاست  احتمالًا  هریس  زد،  خواهد 
حداقل در ابتدا بعید است که به شدت از رویکرد سخت اما 

سنجیده بایدن منحرف شود.«
از  اما  نداشته،  دیدار  تایوان  یا  چین  از  هرگز  هریس  اگرچه 
سابقه حقوق بشری چین انتقاد کرده، از تایوان حمایت نموده 
بایدن را تکرار خواهد کرد، زیرا  به نظر می رسد سیاست  و 
معتقد است آمریکا باید، رقابت با چین را مسئولانه رقابت کند 
و از تبعات منفی آن، اقتصاد و آمریکا را در امان نگه دارد. اما 
در مورد تایوان هریس هم مانند ترامپ، البته به روش خود به 

حمایت از تایوان، ادامه خواهد داد.
چین  جنوبی  دریای  کنترل  برای  را  پکن  تلاش های  هریس 
خوانده  غیرمسئولانه«  و  »غیرقانونی  را  آن  و  کرده  محکوم 

است.
وی این انتقاد را با مایک پنس معاون ترامپ داشت که ترامپ 
»جنگ تجاری را در قبال چین باخته است، زیرا تعرفه های او 
بدون ایجاد توازن مجدد در روابط آمریکا و چین به اقتصاد 
این زمینه تقویت شود.  باید در  آمریکا آسیب زده و آمریکا 
در مجموع باید گفت به نظر می رسد هریس نیز مانند همتایان 

گذشته خود به سیاست سخت علیه چین ادامه خواهد داد.
اوکراین

جهانی  گردهمایی های  در  بایدن  جانشین  عنوان  به  هریس 
مونیخ شرکت کرد. او پیشتر و تقریباً در تمامی دوران ریاست 
جمهوری بایدن در کنفرانس ها و مجامع بین المللی در کسوت 
یک رئیس جمهور نانوشته وارد عمل شده بود. به جای بایدن 
در نشست سران آسه آن در سال ۲۰۲۳ شرکت داشت. در 
کنفرانس مونیخ ۲۰۲۲ که مهمترین کنفرانس سیاست گذاری 
زلنسکی  ولودیمیر  از  می شود  محسوب  جهان  در  امنیتی 
حمایت کرد. در این زمان روسیه آماده حمله به این کشور 
میدان جنگ سرگرم  نیز وقتی دو کشور در  بعد  بود و سال 
منازعه بودند باز هم سیگنال های حمایتی آمریکا توسط هریس 

به اوکراین داده شد.
رژیم صهیونیستی و خاورمیانه

مردم غزه، هریس  علیه  با جنگ رژیم صهیونیستی  رابطه  در 
در مواضع و اظهارات ضمن مواجهه مستقیم با حماس اما در 
کلام سعی دارد با وضعیت اسفناک فلسطینی ها ابراز همدردی 
داشته باشد که برخی تحلیلگران از آن به عنوان یک »فیگور 
بیشتری  بخش  مواضع  این  با  بتواند  تا  برده اند  نام  سیاسی« 
از آرای آمریکایی ها را به خود اختصاص دهد، زیرا رویداد 
نشان  آمریکا  دانشجویان  توسط  فلسطین  از  حمایت  جنبش 
داده که افکار عمومی در آمریکا نیز نسبت به مسائل فلسطین 
حساس شده است.رسانه های آمریکایی اختلاف جزیی دیدگاه 
هریس و بایدن را در قبال جنگ اسرائیل علیه غزه تاحدودی 

رسانه ای کردند.
اندیشکده »چتم هاوس« در گزارشی به این اختلاف این گونه 
اشاره کرده که »در اوایل دسامبر گذشته، درحالی که از کاخ 
سفیدرویکرد معمولی و پرسابقه سخت و حمایت از اسرائیل 
بر  پیدا کرد مبنی  به رسانه ها منعکس می شد، اطلاعاتی درز 
اینکه معاون رئیس جمهور خواستار برخورد سخت گیرانه تری 
در مورد رفتار بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل در جنگ 
مارس  و  دسامبر  ماه  در  عمومی  محافل  در  است.«وی  شده 
هزینه های  بر  و  ساخت  آشکار  را  مواضع  این  جاری،  سال 
انسانی درگیری برای غیرنظامیان فلسطینی دست گذاشت که 
رویکردی نسبتاً دارای تفاوت از مواضع رسمی دولت بایدن 
بود.بررسی مواضع هریس در این زمینه نشان می دهد، تاکنون 
وی به عنوان یک سناتور از راه حل دو کشوری و توافقنامه 
ابراهیم حمایت کرده است. وی اما گفته که دولت بایدن باید 
رژیم  وزیر  نخست  نتانیاهو،  بنیامین  علیه  محکم تری  موضع 
صهیونیستی اتخاذ کند، زیرا شمار کشته شدگان غیرنظامی در 

جنگ اسرائیل علیه حماس افزایش یافته است.

طبق گزارش پولیتیکو هریس خواستار آتش بس موقت فوری 
جلوگیری  و  شد  )مارس(  میلادی  جاری  سال  در  غزه  در 
اسرائیل از جریان کمک رسانی به نوار غزه را مورد سرزنش 
شدن  جمهور  رئیس  صورت  در  او  مجموع  در  داد.  قرار 

همچنان به حمایت از اسرائیل ادامه خواهد داد.
آسیای جنوب شرقی

اظهارات وی در نشست سران آسه آن مبنی بر گسترش روابط 
آمریکا با ۱۰ کشور این بلوک اقتصادی در شرق آسیا سبب 
شد تا برخی تحلیلگران منطقه پیش بینی کنند که روابط آن ها 
خواهد  توسعه  هریس  جمهوری  ریاست  دوران  در  احتمالًا 
کمک  دلار  میلیارد   ۱.۲ ارائه  شامل  موضوع  این  که  یافت 
اقتصادی، توسعه و امنیتی بی سابقه به این منطقه و ۹۰ میلیون 

دلار بیشتر برای تقویت روابط با اتحادیه »آسه آن« است.
آمریکا  جمهوری  ریاست  انتخابات  رقابت  به  هریس  ورود 
همراه  استقبال  با  آسیا  شرق  جنوب  کشورهای  از  برخی  در 
»مگاواتی  منطقه،  رسانه های  گزارش  طبق  است.  بوده 
سیاستمدار   Megawati Sukarnoputri سوکارنوپوتری« 
رئیس  تنها  و  کشور  این  سابق  رئیس جمهور  و  اندونزیایی 
از  اندونزی در سال های ۲۰۰۱ تا ۲۰۰۴ آشکارا  جمهور زن 
هریس حمایت کرد و با ارسال نامه ای حمایتی به وی ابراز 
دیگر  زن  رهبر  یک  حضور  شاهد  جهان  که  کرد  امیدواری 

باشد.
هند

هند با جمعیتی بیش از یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون نفر به عنوان 
برتر  قدرت های  از  یکی  و  جهان  پرجمعیت  کشور  دومین 
منطقه ای و بین المللی، جایگاه خاصی در سیاست خارجی و 
اقتصاد آمریکا دارد. اگرچه در مورد غزه و اوکراین اختلافات 
آمریکا  دولتی  سیاستمداران و شخصیت های  میان  در  زیادی 
حزب  دو  هر  کلی  حمایت  هند،  مورد  در  اما  داشته  وجود 
دموکرات و جمهوری خواه کاملًا علنی و مشهود است و هر 
دو طیف سیاسی بر توسعه روابط واشنگتن با دهلی نو تاکید 

داشته اند.
بنابراین دولت احتمالی هریس این موضوع را در دستور کار 
بسیار  رابطه  این  می رسد  نظر  به  اما  داد،  خواهد  قرار  خود 
ریاست  اول  دوره  در  آمریکا  که  است  چیزی  از  باثبات تر 

جمهوری دونالد ترامپ، آن را تجربه کرده است.
نکته حائز اهمیت این است که سیاست های مشترک دهلی نو و 
واشنگتن در قبال پکن، همواره موضوعی برای روابط نزدیکتر 

و فعالیت های مشترک بوده است.
قرارداد آب و هوایی

برخلاف ترامپ که در دور اول ریاست جمهوری اش، آمریکا 
را از این قرارداد جهانی خارج ساخت، امادر مورد امور مالی 
نشان  پیام های هریس  بین المللی آب و هوا، سوابق کاری و 
اثرات  به  واکنش  بر  بیشتری  تمرکز  می تواند  او  که  می دهد 

تغییرات آب و هوا داشته باشد.
اولین   )COP۲۸(  ۲۸ کوپ  مذاکرات  جریان  در  هریس 
کنفرانس تغییر اقلیم سازمان ملل متحد، در سال ۲۰۲۳ میلادی 
دولت  دلاری  میلیارد   ۳ اضافی  گذاری  سرمایه  از  دبی،  در 
بایدن در صندوق آب و هوای سبز خبر داد که البته با توجه 
روی  پیش  مالی  شکاف های  و  انطباق  بالای  هزینه های  به 

کشورهای در حال توسعه، این کمک قابل توجه تعبیر نشد.
موضوع  این  مورد  در  هریس  اولویت های  مجموع  در 
دولت  از  متفاوت  کاملًا  البته  و  بایدن  از  تر  بلندپروازانه 

احتمالی ترامپ خواهد بود.
جمع بندی

تحلیل  به  اخیر  ماه  یک  در  آمریکایی  تحلیلگران  برخی 
دیدگاه های هریس در مورد سیاست خارجی پرداخته اند و این 
دیدگاه ها در بسیاری موارد نقاط اشتراک داشته است. گروهی 
از آنها می گویند اگر کامالا هریس، معاون رئیس جمهور کنونی 
رئیس  اولین  و  رئیس جمهورآمریکا  عنوان  به  نوامبر  ماه  در 
تجارب  همان  احتمالًا  شود،  انتخاب  آمریکا  در  زن  جمهور 
ریاست  دوران  در  خود  سناتوری  دوران  کاری  سوابق  و 
جمهوری دونالد ترامپ و معاونت جو بایدن را ادامه خواهد 

داد.
فارین پالیسی در گزارشی در این زمینه نوشته است »از هریس 
در دوران سناتوری به عنوان رئیس جمهور شماره ۲ آمریکا 
برده شده  نام  و سیاست خارجی  بین الملل  مسائل  در حوزه 

است.«
عرصه  در  که  است  آماده  کاملًا  هریس  دموکرات ها  نظر  از 
بین المللی سیاست خارجی خود را با چارچوب های مشخص 

پیگیری کند.
کمیته  ارشد  دموکرات  و  واشنگتن  نماینده  اسمیت«  »آدام 
کنوانسیون  که  آمریکا  نمایندگان  مجلس  مسلح  نیروهای 
انتخاب جانشین بایدن را تایید کرده است، گفت که هریس 
به عنوان نماینده بایدن در مونیخ نشان داد که برای مدیریت 

صحنه جهانی آماده است.
بگویم،  »صادقانه  گفت  رسانه ها  به  مصاحبه ای  در  اسمیت 
هریس در کنفرانس امنیتی مونیخ نقش آمریکا را در اوکراین 
داد که در  نشان  و  به خوبی مطرح کرد  ناتو و در جهان  و 
به گفته حامیان هریس فرصت چهار  این زمینه قوی است.« 
ساله معاونت بایدن برای وی بسیار مغتنم بوده و توانسته در 
این مدت رئیس جمهوری بی صدا در آمریکا باشد و آزادانه 
عمل کند.هریس همچنین در طول چهار سال حضور خود در 
سنای آمریکا در دوران ریاست جمهوری ترامپ، عضو کمیته 
امنیت داخلی سنا بود و از سوی همکارانش به  اطلاعات و 
خاطر رویکرد »هوشمندانه« در کار کمیته های حساس مورد 

تحسین قرار گرفت.
بین المللی  متعدد  عنوان سناتور، سفرهای  به  هریس همچنین 
داشت و در سال های ۲۰۱۷ و ۲۰۱۸ از افغانستان، عراق، اردن 

و اسرائیل نیز بازدید کرده است.
دهنده  انعکاس  هریس  اینکه  است؛  مسلم  چیز  چند  البته 
آمریکاست.  خارجی  سیاست  در  نسلی  توجه  قابل  تغییرات 
او به عنوان دختری از خانواده مهاجر که کودکی خود را در 
کانادا گذرانده است، به دنبال چشم انداز جهانی شدن است.

هریس  خارجی  سیاست  تیم  که  می گویند  تحلیلگران  برخی 
افراد کارکشته ای هستند و در آمریکا به غیر ازبایدن، افراد باید 
برای یافتن فردی در تبحر سیاست خارجی وی، تاریخ آمریکا 
را تا زمان جورج اچ دبلیو بوش به عقب بازگردند. به گفته 
رئیس جمهوری   ۱۹۸۹ سال  در  بوش  هریس،  هواداران  این 
است که می توان از او به عنوان فردی یاد کرد که در حوزه 
است.  داشته  تجربه  هریس  کامالا  از  بیش  خارجی  سیاست 
این در حالی است که دونالد ترامپ پیش ازدور اول ریاست 
جمهوری اش هرگز نماینده کشورش در یک دولت خارجی 
تحلیلگران  برخی  مطرح شده،  موارد  به  توجه  است.با  نبوده 
می گویند امکان دارد وزنه سیاست خارجی در دوران ریاست 
جمهوری کامالا هریس سنگین تر و در سطوح بالاتری نسبت 

به دوران بایدن تقویت شود.

پزشکیان:
فهرست وزرا بر اساس خردجمعی و تعامل با جریانات سیاسی تهیه شد

مولفه های  از  ملی  وفاق  اینکه  بر  تاکید  با  رئیس جمهور 
اساسی در تهیه فهرست پیشنهادی وزراست، گفت: ممکن 
اما  نباشد  ایده آل  عده ای  برای  پیشنهادی  فهرست  است 
به  چهاردهم  دولت  عمیق  اعتقاد  اساس  بر  فهرست  این 
سیاسی  جریانات  همه  با  تعامل  و  هم فکری  خردجمعی، 

تهیه شده است. 
در  جمهور  رئیس  پزشکیان  مسعود  ایرنا،  گزارش  به 
استان  نمایندگان  مجمع  اعضای  با  جداگانه  دیدارهای 
مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون  نیز  و  غربی  آذربایجان 
شورای اسلامی، وفاق ملی و پرهیز مسئولان از اختلاف و 
چند دستگی را حلقه مفقوده حل مشکلات کشور دانست 
برای  مجلس  و  دولت  هم افزایی  و  همفکری  تعامل،  بر  و 
رسیدن به راهکار علمی و اصولی حل مسائل کشور تاکید 

کرد.
تهیه  در  اساسی  مولفه های  از  را  ملی  وفاق  رئیس جمهور 
دانست  چهاردهم  دولت  کابینه  وزرای  پیشنهادی  فهرست 
پیشنهادی  وزرای  فهرست  است  ممکن  چه  اگر  افزود:  و 
کنند،  وارد  آن  به  انتقاداتی  و  نباشد  ایده آل  عده ای  برای 
به  دولت چهاردهم  عمیق  اعتقاد  براساس  فهرست  این  اما 
خردجمعی، هم فکری و تعامل با همه جریانات سیاسی تهیه 
شده و دلیل اینکه در این فهرست حتی اسامی افرادی که 
نیز دیده  بودند  داده  نامزدهای رقیب رأی  به  انتخابات  در 

می شود، همین اعتقاد عمیق به ضرورت وفاق ملی است.
وی با بیان اینکه تلاش خواهم کرد خدمتگزار صادقی برای 
مردم باشم و همه کسانی که در این کشور زندگی می کنند، 
فارغ از جنسیت، قومیت، مذهب و فرهنگ در تصمیم گیری 
و اجرا مشارکت داشته باشند، اظهار داشت: از مردم بودن 
و با مردم بودن و حرکت در مسیر اجرای عدالت از ویژگی 

اساسی دولت چهاردهم است.
دنیا  کشورهای  همه  با  تعاملات  توسعه  رئیس جمهور 
خارجی  سیاست  اولویت های  از  را  همسایگان  به ویژه 
تصریح  و  دانست  کشور  پیشرفت  برای  چهاردهم  دولت 
کرد: شرط موفقیت در تعامل با دنیا ایجاد وفاق و وحدت 

داخلی است.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
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هاشمی:

 در رای اعتماد به وزرای کابینه فرصت سوزی نشود

لاهوتی:

 رئیس جمهور به قول هایش در معرفی کابینه عمل کرده است

عارفدرنخستینجلسهشورایراهبریبرنامههفتم:

هدف دولت اجرای دقیق و صحیح برنامه هفتم توسعه است

یک فعال سیاسی تاکید کرد: لازم است همه احزاب، گروه 
ها، تشکل ها و مجلس رئیس جمهور را در تشکیل سریع تر 

کابینه همراهی کنند. 
محمد هاشمی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به ضرورت 
کرد:  بیان  کابینه،  سریع  تشکیل  جهت  دولت  با  همراهی 
اکنون بیشتر از دو ماه است که کشور از دولت و قوه مجریه 
که  آنجا  از  و  است  قبلی  تیم  در دست  کار  است.  محروم 
توانند  نمی  است  موقتی  که حضورشان  دانند  می  نیز  آنها 
و  به شرایط  باتوجه  بنابراین  کنند؛  اتخاذ  تصمیمات جدی 
مهمی  مسائل  داریم.  کشور  داخل  در  ما  که  هایی  بحران 

جلوی پای ما قرار گرفته است و نباید به دام آنها افتاد.
وی اظهار کرد: مسائل اقتصادی نیز اظهر من الشمس است. 
اوضاع اقتصادی کشور خوب نیست. معیشت مردم سخت 
می گذرد؛ بنابراین حتی اگر یک روز زودتر کابینه تشکیل 
شود و تیم دولت کار خود را شروع کند به نفع کشور است. 
ریاست  با  باید  رهبری  های  توصیه  اساس  بر  نیز  مجلس 
باشد. مجلس هم تکلیف شرعی  جمهوری همکاری داشته 
و هم تکلیف قانونی دارد تا برای سامان یافتن قوه مجریه 
همکاری لازم را داشته باشد.این فعال سیاسی در ادامه اظهار 
انتخاباتی و در  کرد: رئیس جمهور در دوران رقابت های 
زمانی که پیروز شد چند جمله را همواره تاکید داشتند. یکی 

اینکه مملکت را با یک جناح و یک گروه نمی توان اداره 
کرد. ما دعوا نداریم. با تعامل باید مسائل کشور را حل کرد. 
مبنای کار رئیس جمهور در انتخاب وزرا، نگاه کارشناسی 
بوده است. رئیس جمهور  به حوزه  و تخصص و شناخت 
همواره بر این اصل تاکید داشت و در تشکیل کابینه نیز به 

این موضوع توجه داشته است.
وی تاکید کرد:  لازم است همه احزاب، گروه ها، تشکل ها 
و مجلس رئیس جمهور را در تشکیل کابینه همراهی کنند، 
نباید کار را معطل کرد. اگر یک یا چند وزیر رای نیاورند 
مجدد یک ماه زمان می برد تا وزیر جدید به مجلس معرفی 
شود و رای اعتماد اخذ کند. ما نباید فرصت سوزی داشته 

باشیم بلکه باید فرصت ها را خرید.

با  فراکسیون مستقلین ولایی مجلس شورای اسلامی  عضو 
معرفی  در  قول هایش  به  تقریبا  جمهور  »رئیس  این که  بیان 
کابینه عمل کرده است«، گفت: اراده و همراهی بین مجلس 
وزرای  بررسی صلاحیت  درباره  دولت  و  اسلامی  شورای 
همراهی  با  که  می رود  انتظار  ولی  دارد  وجود  پیشنهادی 
مجلس شورای اسلامی هرچه زودتر کابینه چهاردهم تشکیل 

شود. 
معرفی  به  اشاره  با  ایسنا،  با  گفت وگو  در  لاهوتی  مهرداد 
وزرای پیشنهادی دولت چهاردهم به مجلس شورای اسلامی 
سه  پیشنهادی  وزرای  صلاحیت  بررسی  برای  کرد:  اظهار 
تعهد،  درباره  است؛  ملاک  تجربه  و  تخصص  تعهد،  معیار 
دستگاه های نظارتی دقت لازم را دارند اما از نظر تخصص 

و تجربه باید بررسی هایی صورت گیرد.
پیشنهادی  وزرای  لیست  کلی  نگاه  در  کرد:  اضافه  وی 
متشکل از افراد معتدل است که افراطی نیستند و از جریانات 
به مجلس شورای اسلامی معرفی شده  مختلف گزینه هایی 
است؛ لذا به نظر می رسد تقریبا آقای پزشکیان به قول هایش 

عمل کرده است.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان این که »اراده و 
همراهی بین مجلس و دولت وجود دارد«، تصریح کرد: البته 

باید یکی دو تا از وزاری پیشنهادی تلاش بیشتری کنند و 
رایزنی هایی با کمیسیون ها داشته باشند.

لاهوتی با بیان این که »دو تا سه گزینه پیشنهادی از لحاظ 
اخذ رای اعتماد از مجلس شورای اسلامی لبه مرزی هستند 
و مابقی رای می آورند«، گفت: انتظار می رود مجلس شورای 
اسلامی همراهی داشته باشد تا زودتر کابینه چهاردهم مستقر 

شده و کشور از بلاتکلیفی خارج شود.

معاون اول رییس جمهور هدف دولت چهاردهم را اجرای 
گفت:اگر  و  برشمرد  توسعه  هفتم  برنامه  صحیح  و  دقیق 
ایراداتی در برنامه وجود دارد با همکاری مجلس رفع خواهد 
با  توسعه  هفتم  برنامه  راهبری  شورای  جلسه  شد.نخستین 
حضور محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور برگزار 
شد.بر اساس این گزارش، در این جلسه وظایف اصلی این 

شورا بررسی شد و سه دستورالعمل آن به تصویب رسید.
عارف با بیان اینکه زمان آغاز برنامه هفتم توسعه از ابتدای 
۱۴۰۳ در نظر گرفته شده اما از تیرماه ابلاغ شده است، گفت: 
با وجود این تأخیر، تمام تلاش دولت بر اجرای دقیق این 
برنامه است و اگر هم کاستی هایی وجود دارد سعی می کنیم 
با همکاری مجلس آن را حل کنیم و امیدواریم که در طی 
یک دوره چهارساله بتوانیم به چشم اندازهای برنامه دست 
نظارت  و  اجرا  برای حسن  قانونگذار  تاکید  کنیم.وی  پیدا 
بر تحقق اهداف برنامه را یکی از ابتکارات قابل توجه در 
برنامه هفتم توسعه دانست و افزود: این وظیفه بر طبق ماده 
برنامه  راهبری  عالی  »شورای  عهده  بر  برنامه،  قانون   ۱۱۸
هفتم توسعه« گذاشته شده است که با برگزاری این جلسه 
تلاش می کنیم در کوتاه ترین زمان، بخش مهمی از احکام و 
آئین نامه های مربوط به این شورای عالی و به ویژه آنهایی را 

که کلیدی هستند، تدوین و تصویب کرده و سازوکار نهایی 
شدن و ابلاغ آنها را مشخص کنیم.

در این جلسه، بعد از بررسی وظایف اصلی شورای راهبری 
و استماع نظرات و پیشنهادات رئیس سازمان برنامه و بودجه، 
و  تحقیقات  علوم  وزیر  اسلامی،  ارشاد  و  فرهنگ  وزرای 
فناوری، وزیر مسکن و شهرسازی و سایر اعضای حاضر، 
سه پیشنهاد »آئین نامه داخلی شورای عالی راهبری برنامه، 
قانون،  نامه های  آئین  نویس  پیش  تدوین  سازوکار  تعیین 
عضو  وزرای  به   ۱۳۸ اصل  اختیارات  تفویض  درخواست 
شورا و دستور العمل نحوه انتصاب ناظرین مالی و اجرایی 
به  اصلاحاتی  انجام  با  و  گرفت  قرار  بررسی  مورد  برنامه« 

تصویب رسید.
توسعه،  هفتم  برنامه  قانون   ۱۱۸ ماده  طبق  بر  است  گفتنی 
»شورای عالی راهبری برنامه« به منظور تأمین حسن اجرای 
دستگاه های  فعالیت  نمودن  هماهنگ  راستای  در  و  قانون 
اجرایی، با مسئولیت معاون اول رئیس جمهور و مرکب از 
رئیس سازمان )دبیر شورا(، وزیر امور اقتصادی و دارایی و 
وزرایی که رئیس کمیسیون های دائمی هیأت دولت هستند 
مجلس  محاسبات  و  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  رئیس  و 

)به عنوان ناظر( تشکیل می شود.
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